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GLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZDL C E U E , LAŠKO, 
SLOVENSKE KONJICE, ŠENTJUR, ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

Z UREDNIKOVE MIZE 
Kako hitro teče čas. Dogodki se kar prehitevajo. Komaj smo končali 

proslavljanje 35. letnice pohoda XIV, divizije, je že tu »ta presneti« pust. 
In komaj bomo pozdravili mačke in tigre, bomo z rožami, dobrimi 
željami, predvsem z reševanjem njih številnih problemov, počastili naše 
delovne žene, katerim se imamo predvsem zahvaliti za življenjsko 
raven, ki pa uživa poprečna slovenska družina. 

V uredništvo dobivamo kupe pisem s kuponi za izlet kmečkih žena na 
morje. Do torka smo jih dobili 402. Nikar ne odnehajte. O tistih, ki bodo 
šle zraven, bo odločil žreb. Do sobote imate še čas. 

vaš urednik 

JUBILEJ V BLIŠČU ODUČI J 
V soboto se je z veliko svečanostjo v Mariboru končalo letošnje proslavljanje 35. letnice pohoda legendarne XIV. divizije 

- proletarske divizije »Borisa Kidriča«. 
Slavnostni govornik Stane Dolane je na zboru dejal, da smo si z junaškim bojem za osvoboditev priborili pravico, da 

sami odločamo o naši poti in da nikomur ne bomo dovolili vmešavanja od zunaj, Kot očetje in matere, ki so v minulem boju 
sodelovali, stojijo čvrsto z ramo ob rami tudi današnje generacije - mladi vredni svojih svetlih vzornikov. 

(FOTO: CERIN BOGO) 

Mednarodni praznik že-
na 8. marec bodo v celj-
skih krajevnih skupno-
stih in delovnih organiza-
cijah počastili tako, da 
bodo organizirali pro-
blemske razgovore o 
vprašanjih, ki ženske-de-
lavke najbolj živo zadeva-
jo. Takšna je vsaj usmeri-
tev, ki jo je podprl tudi 
koordinacijski odbor za 
spremljanje družbenoe-
konomskega položaja 
žensk pri občinski konfe-
renci SZDL v Celju. Pri-
reditev bo v dneh okrog 
praznika veliko, saj pri-
pravljajo manjše proslave 
tudi šole in vrtci. 

V občini pa bosta dan 
pred praznikom dve 

DAN ŽENA V' 
CELJU 
osrednji prireditvi. Prva 
bo 7. marca ob 15. uri v 
Slovenskem ljudskem 
gledališču v Celju, ko bo-
do igralci predstavili obi-
skovalkam Gogoljevo ko-
medijo Zenitev. To pred-
stavo si bodo ogledale tu-
di kmečke proizvajalke-
kooperantke Kmetijske 
zadruge Celje. Zanje bo-
do namreč že zjutraj pri-
pravili posebno srečanje, 
ki ga bodo združili v ogle-
dom nekaterih celjskih 
tovarn in pogovorom z 
delavkami v njih. Druga 
prireditev pa bo 7. marca 
ob 19. uri in 30 minut v 
Narodnem domu, ko bo 
proslava ob Dnevu žena 
in koncert Slovenskega 
okteta. Za obe predstavi 
je vstop prost. S 

»NIČ NAS NE SME PRESENETITI« 

ŽIVE PRIPRAVE 
Preizkus pripravljenosti temeljnih skupnosti 

Svet za ljudsko obrambo 
in družbeno samozaščito 
pri predsedstvu Republiške 
konference SZDL Slovenije 
je na svoji seji konec ja-
nuarja sprejel sklep, da le-
tos organizira in izvede 
vsesplošno akcijo pod ge-
slom: »Nič nas ne sme pre-
senetiti.« Široko zasnovana 
akcija ima namen, da še 
bolj okrepi obrambno var-
nost v Sloveniji, še poglobi 
odnose na področju ljudske 
obrambe in družbene samo-
zaščite ter široko aktivira 
vse delovne ljudi in občane. 

Akcija »Nič nas ne sme 
presenetiti« ima predvsem 
politično-mobilizacijski na-
men, saj bo prispevala k na-
daljnjemu podriižbljanju 
ljudske obrambe in družbe-
ne samozaščite. Prav zato pa 
bo zajela prav vse prebivalce 
naše republike: delavce, 
mladince, pionirje, cicibane, 
gospodinje, upokojence. 
Skratka, akcija bo zajela 
prav vse ljudi, brez izjeme. 
Težišče celotne aktivnosti bo 
v delovnih organizacijah in 
krajevnih skupnostih, tam 
torej, kjer ljudje delajo in ži-
vijo. V teh sredinah pa bo 
razgibala vse družbenopoli-

tične organizacije in društva, 
hišne svete, šole, vrtce in 
druge. Vsak občan bo dobil 
konkretne naloge, do izraza 
pa naj bi prišli predvsem 
ustvarjalnost in samoinicia-
tivnost v posebnih pogojih. 

Akcija, ki jo bodo zaključi-
li 29. in 30. septembra letos, 
bo imela tudi velik praktičen 
pomen. Pokazala bo, kolikš-
na je naša stopnja pripravlje-
nosti in kje so šibke točke v 
obrambnih pripravah. Te bo 
seveda treba čimpreje od-
praviti. 

Kot že rečeno, bo akcija 
»Nič nas ne sme presenetiti« 
tekla v Sloveniji skozi vse le-
to. 2e v najkrajšem času se 
bodo svojega dela lotili prav 
vsi: sveti krajevnih skupno-
sti, delavski sveti, odbori za 
ljudsko obrambo in družbe-
no samozaščito, štabi civilne 
zaščite, štabi teritorialne 
obrambe, postaje milice, na-
rodna zaščita, osnovne orga-
nizacije zveze komunistov, 
SZDL, sindikati, mladina. 
Zveza borcev, krajevne kon-
ference ZRVS, Rdeči križ, 
lovske družine, strelske dru-
žine, taborniki, planinska 
društva in vsi drugi. Organi 
vseh teh organiziranih obča-
nov in delavcev bodo morali 

v prvem obdobju akcije pre-
veriti svoje načrte in progra-
me, odpraviti šibke točke in 
se takoj zatem lotiti konkret-
nega dela z vsem članstvom. 
To delo pa bo teklo v obliki 
seminarjev, vaj, praktičnega 
urejanja in usposabljanja. In 
končno se bo celotna aktiv-
nost zlila v praktičen prikaz 
naših priprav 29. in 30. sep-
tembra. Ta prikaz bo tekel v 
krajevnih skupnostih. Vsaka 
krajevna skupnost si bo po 
lastni presoji določila pred-
postavko ogroženosti - po-
nekod bo to naravna nesre-
ča, drugje vojna ogroženost. 
V občinah pa bo teklo uskla-
jevanje o tem, da bodo res 
zajete vse aktivnosti, da ne 
bo nepotrebnega podvojeva-
nja aktivnosti in da bo vse 
teklo po sprejetih načrtih. Za 
celotno aktivnost bodo v ob-
činah neposredno odgovor-
ne organizacije SZDL, za 
operativne naloge pa ustrez-
ni koordinacijski odbori pri 
SZDL. In še to velja poudari-
ti, da bo najširša aktivnosti 
delavcev in občanov v akciji 
»Nič nas ne sme presenetiti« 
namenjena tudi počastitvi 
60. obletnice ZKJ, združenih 
sindikatov in SKOJ. 

DAMJANA STAMEJCiC 

STRAN4 '.••-•• vi-
ш т - (ШЈ1Г8КА J 
STRAN 6 
MLADI PLANINČANI ZAVIHALI 
ROKAVE 
STRAN/ 
JUBILEJ V SIJAJU ODLICIJ 
STñAN 8 

OCENA PETE PREMIERE 
CEUSKEGA GLEDALIŠČA 
STRAN 9 
KDO BO RESIL REŠEVALCE?" 
STRAN 12-13 
BILI SMO V ŠEŠČAH IN MATKAH 

Na ponedeljkovi seji so člani komiteja občinske 
konference ZKS v Celju razpravljali o uresničevanju 
samoupravnih družbenoekonomskih odnosov v sta-
novanjskem in komunalnem gospodarstvu. Poudarili 
so, da so v Celju dosegli v zadnjih letih pomembne 
premike v stanovanjski izgradnji, da se stanovanjski 
standard izboljšuje in tudi struktura zgrajenih stano-
vanj je ustreznejša. Kljub temu pa so ugotavljali, da so 
doseženi razultati vse premalo rezultat vpliva uporab-
nikov na dogov^anje in opredeljevanje stanovanj-
skih standardov in še vse preveč odvisni od sposobno-
sti, volje in pripravljenosti projektantskih organizacij. 

Ena od posledic takšnega stanja se kaže v gradnji 
tako imenovanih spalnih naselij, ki so jo presegli šele v 
zadnjem času z izgradnjo sosesk v Novi vasi in na 
Hudinji. Toda tudi ob izgradnji teh naselij ugotavljajo, 
da je bil delavec - uporabnik še preveč odtujen od 
odločanja, pa čeprav gre pri stanovanjski izgradnji za 
vprašanja, ki jih urejajo s sredstvi delovnih organiza-
cij. 

Temeljna politična usmeritev organizacij ZK pri ure-
sničevanju samoupravnih družbenoekonomskih od-
nosov v stanovanjskem gospodarstvu pa mora biti v 
bodoče naravnana p r e d v s ^ v akcijo za postopen pre-
hod na sistem ekonomskih stanarin. Le-te so pot do 
povečanega interesa občanov za gospodarjenje in 
upravljanje s stanovanji in predpogoj za uveljavljanje 
hišne samouprave. Zlasti še, ker bo z ekonomskimi 

PREVEČ SPALNIH SOSESK 
V CELJU 
stanarinami dana boljša gmotna osnova za delo hišnih 
svetov. Rok realnega prehoda na ekonomske stanarine 
je še vedno obdobje 1982-85 s tem, da je potrebno prèd 
tem časom opraviti še vrsto nalog. Posebej bo treba 
temeljito dogovoriti kvadratni meter stanovanjske po-
vršine, ki je sedaj še nerazčiščen kamen spotike. S 
prehodom na ekonomske stanarine pa je potrebno še 
posebej dobro dodelati sistem delne nadomestitve sta-
narin za tiste uporabnike stanovanj, ki zaradi socizilno-
ekonomskih vidikov ekonomske stanarine ne bodo 
mogli plačevati. 

Na seji komiteja so člani med drugim poudarili, da je 
mogoče doseči uresničitev obsežnih in zahtevnih na-» 
log na področju stanovanjskokomunalnega gospodar-
stva le ob ustreznem organiziranju samoupravne sta-
novanjske in komunalne skupnosti. Zlasti na področju 
planiranja ti dve skupnosti še nista postali nosilki 
celotne stanovanjske in komunalne politike in mesto 
usklajevanja vseh udeležencev programiranja, planira-
nja in uresničevanja celovite stanovanjske politike, so 
poudarili člani komiteja. 

DS 



NOV TV 
PRETVORNIK 
V CELJU 

RTV Ljubljana ter 
Skupščina občine Celje 
oziroma v njenem imenu 
Izvršni svet sta podpisala 
pogodbo o skupnem vla-
ganju v opremo pretvor-
niške točke na celjskem 
Starem gradu. 

Po tej pogodbi bo Celje 
zagotovilo sredstva v viši-
ni okoli 315.000 dinarjev 
za nakup pretvorniške 
opreme in za dela, ki jih 
bodo opravili strokovnja-
ki za postavitev novega 
televizijskega pretvorni-
ka, ki bo celjskim in dru-
gim televizijskim naroč-
nikom oziroma gledal-
cem omogočil tudi spre-
jemanje prvega zagreb-
škega televizijskega pro-
grama. 

Razumljivo je, da bo 
RTV Ljubljana prevzela 
vso skrb in stroške za re-
dno obratovanje in vzdr-
ževanje novega pretvor-
nika. 

Zal, v pogodbi ni nave-
deno, kdaj bo pričel z de-
lom novi pretvornik, to-
da, glede na dobavni rok 
za njegovo opremo lahko 
računamo, da bo vse sku-
paj trajalo nekaj mesecev. 

M. B. 

CELJSKA SZDL 

VEUAVA OBMOČJEM 
še temeljiteje spregovoriti o problemih 

Volilne konference kra-
jevnih organizacij sociali-
stične zveze v celjski občini 
so pokazale, da družbenopo-
litične organizacije, samou-
pravni organi in občani v 
krajevnih skupnostih ra-
zumejo frontno vlogo SZDL 
in težnjo po podružbljanju 
vseh njenih odločitev, akcij 
in sklepov. 

In dalje, da ob tem spozna-
vajo nujnost pritegovanja v 
frontne vrste tudi vseh druž-
benih organizacij in društev, 
ki delujejo na terenu. Same 
volilne konference so veči-
noma dobro tekle. Ocenjuje-
jo, da so celovito obravnava-
le politični, samoupravni in 
gmotni razvoj krajevnih 
skupnosti in vse probleme, 
ki jih čutijo občani. Najpo-
membnejše pa je ob ocenje-
vanju volilnih konferenc 
spoznanje, da se socialistič-
na zveza uveljavlja kot front-
na oblika dela tudi na stEilnih 
območjih krajevnih skupno-
sti. To pa pomeni, da resnič-
no postaja mesto dogovarja-
nja in usklajevanja interesov 
vseh občanov. Skratka, da 

postaja široka ljudska orga-
nizacija. 

Ob vseh teh prav gotovo 
pozitivnih spremembah vlo-
ge SZDL na terenu pa je po-
trebno omeniti še nekatere 
pomanjkljivosti, na katere so 
opozorile tudi volilne konfe-
rence. Pokazalo se je, da v 
krajevnih skupnostih ne ra-
zumejo pravilno vloge izvrš-
nega odbora krajevne konfe-
rence socialistične zveze in 
sveta skupščine krajevne 
skupnosti ter njunih medse-
bojnih razmerij. Vse preveč-
krat ostaja svet krajevne 
skupnosti tisti organ, v kate-
rem sprožajo pobude in 
sprejemajo sklepe o najpo-
membnejših odločitvah. Ob 
tem pa se v izvršnih odborih 
krajevnih konferenc vse pre-
malo zavedajo, da morajo z 
aktivnostjo v sekcijah, koor-
dinacijskih odborih, z orga-
niziranjem problemskih 
konferenc in drugih oblik 
dela zagotoviti razpravo širo-
kega števila občanov o pro-
blemih, ki jih živo zadevajo. 
Nujno namreč je, da sociali-
stična zveza preko najrazlič-

nejših oblik dela spodbuja 
demokratične razprave in 
nato na podlagi le-teh pred-
laga ustrezne rešitve. 

Na nedavnem razgovoru s 
predsedniki in sekretarji 
krajevnih konferenc SZDL v 
celjski občini, ki ga je orga-
niziralo vodstvo občinske or-
ganizacije socialistične zve-
ze, so na podlagi ocene volil-
nih konferenc sprejeli vrsto 
sklepov. Med drugimi, da 
bodo v najkrajšem času v 
krajevnih konferencah te-
meljito ocenili delo delega-
tov in dogovorili naloge vseh 
družbenopolitičnih organi-
zacij pri uveljavljanju dele-
gatskega sistema. In dalje, 
da morajo krajevne konfe-
rence nemudoma sprožiti 
razprave o najbolj žgočih in 
aktualnih problemih, ki žuli-
jo občane. Na delovnem po-
govoru - mimogrede, bil je 
prvi v novi sestavi po volil-
nih konferencah - so se do-
govorili še o drugih najpo-
membnejših akcijah sociali-
stične zveze. 

DAMJANA STAMEJCIC 

KOMENTAR 
OMEJENA SVOBODA 
MLADIH? 

Osnutek zakona o usmerjenem izobraževanju, o ka-
terem se je pričela široka javna razprava v vseh temelj-
nih in samoupravnih sredinah, prinaša vrsto novosti v 
vzgojnoizobraževalni proces srednjega šolstva, pred-
vsem pa poudarja nujnost razvijanja novih družbenoe-
konomskih odnosov. Ti naj bi se kazali predvsem v 
tem, da bi postalo usmerjeno izobraževanje funkcija 
združenega dela in bi se zato morale bolj okrepiti vezi 
med srednjimi šolami in organizacijami združenega 
dela. Učenci bi tako že med šolanjem spoznavali zna-
čilnosti in naravo proizvodnega dela in se nato na 
podlagi lastnih in širših družbenih interesov odločcdi 
za nadaljnji visokošolski študij. 

Prav temu delu osnutka zakona o usmerjenem izo-
braževanju pa očitajo že na začetku javne razprave 
obilo slabosti, celo neustavnosti. Nekateri namreč ra-
zumejo pod pojmom usmerjeno izobraževanje le golo 
adrninistrativno razporejanje šolajoče se mladine v ti-
ste visokošolske izobraževalne veje, ki so družbeno 
potrebne. »Ce bo tovarna rekla, da rabi ekonomista, bo 
pač moral študirati ekonomijo,« napačno sklepajo. Pri 
tem pa se ne zavedajo, da gre pri usmerjenem izobraže-
vanju za načrtno, organizirano družbeno pomoč otro-
kom z namenom, da bi v usmerjenem procesu študija 
razvili res vse svoje sposobnosti. Seveda pa je pri tem 
tudi nujno usklajevanje interesov posameznikov z in-
teresi širše družbene skupnosti, a ne na račun omeje-
vanja svobode odločanja o poklicu mladih ljudi! Ce 
bomo tako razumeli usmerjeno izobraževanje - in 
takšno opredelitev bo nujno poudariti v javni razpravi 
- potem gotovo ne bo več nesmiselnih vprašanj, češ, 
ah bo sistem usmerjenega izobraževanja res kratil 
ustavno pravico človeka do svobodne izbira poklica. 

DAMJANA STAMEJCIC 

PODRUŽBLJANJE ZUNANJE POLITIKE 

Pogovor o politični situaciji v svetu in obisk v Aeru 
Aktualna mednarodna 

politična situacija in mesto 
Jugoslavije v njej, zahteva 
od vseh nas skrbno sprem-
ljanje vseh značilnosti do-
gajanj v odnosih med drža-
vami. Končno gre za po-
družbljanje naše zunanje 
politike in globje ter širše 
analiziranje kriznih žarišč 
v svetu. O tem je v ponede-
ljek spregovorila tudi zvez-
na konferenca SZDL »da 
mora SZDL ustrezno svoji 
družbeni vlogi in ustavnim 
opredelitvam biti še bolj 
kot doslej pomemben de-
javnik pri uresničevanju 
samoupravnih pravic, po-
treb in interesov delovnega 
človeka v zunanjepolitičnih 
in mednarodnih odnosih, da 
bi postala zares najširša 
oblikovanja naše zunanje 
politike.« Ob tem kaže pou-
dariti našo nenehno bu-
dnost in skrb za vsa vpraša-
nja splošnega ljudskega od-

pora in družbene samoza-
ščite ter ne nazadnje opo-
zarjati na lastno trdnost in 
načelnost tudi v sedanjih 
kriznih situacijah med dr-
žavami socializma in neu-
vrščenosti. 

V tem smislu je izzvenel 
tudi torkov pogovor s pred-
sednikom republiške konfe-
rence SZDL Mitjem Ribiči-
čem o aktualnih zunanjepo-
litičnih vprašanjih in proble-
mih, ki sta ga pripravila 
predsedstvo in svet za me-
dnarodne odnose pri občin-
ski konferenci SZDL Celje. 

Nato si je Mitja Ribičič 
ogledal novo tovarno AC pa-
pirja v tozdu Kemija AERO 
Celje in se z najodgovornej-
šimi družbenopolitičnimi, 
samoupravnimi in poslovo-
dnimi delavci AERA zadržal 
še na razgovoru, kjer je kot 
ena od osnovnih tem prevla-
doval odnos med temeljnimi 
organizacijami združenega 

dela in krajevnimi skup-
nostmi. 

Predstavniki AERA so 
poudarili nekatere dobre re-
zultate sodelovanja s krajev-
nimi skupnostmi, zlasti pri 
povezovanju družbenopoli-
tičnih organizacij. Se največ 
je bilo narejenega na področ-
ju družbene samozaščite in 
SLO, predvsem v KS Dolgo 
polje in Center v Celju. Pa 
tudi sodelovanje mladine pri 
urejanju okolja in gradnji ce-
ste na Ostrožnem ter na Dol-
gem polju je bilo uspešno, 
čeprav je AERO s svojimi 
delegati praktično delegat-
sko prisoten v vseh celjskih 
krajevnih skupnostih, pa so 
še vedno izjemne seje najviš-
jih samoupravnih organov v 
delovni organizaciji, kjer bi 
na primer temeljito prereše-
tali programe krajevne skup-
nosti in jih tudi potrjevali. 

MITJA UMNIK 

Tomšičev trg je razkopan.. .Že dolgo, kar predolgo 

CEUE 

KOMUNALA ZAOSTAJA 
V proračunu Komunalne sšiupnosti 135 milijonov 

četudi je glavna pozornost 
sedme seje zbora porabni-
kov in zbora izvajalcev Ob-
činske komunalne skupno-
sti v Celju veljala predlogu 
plana skupnosti za letos, so 
delegati z enako pozornostjo 
razpravljali in sprejeli pred-
log planskih izhodišč izgrad-
nje javne kanalizacije in či-
stilnih naprav ter razvoja 
oskrbe Celja s plinom do 
1985.leta. 

Občinska komunalna 
skupnost bo imela letos na 
voljo 135,8 milijonov dinar-
jev za uresničitev delovnega 
načrta. To so razmeroma le-
pa sredstva, toda, v primerja-
vi s potrebami, še vedno pre-
majhna. Gre pač za spozna-
nje, da komunala v celjski 
občini zaostaja za splošnim 
družbenim razvojem in da 
čaka še veliko nalog na svojo 
uresničitev. Z rastjo mesta in 
drugih stanovanjskih sosesk 
pa seveda potrebe in zahteve 
po komunalnih napravah na-
raščajo, in tako se človek ne-
hote sprašuje, kako zbrati 
sredstva, da bi ujeli zamuje-
no, če bi to sploh lahko. 

Morda je rešitev tega vpra-
šanja tudi v drugačnih pogo-
jih za najemanje posojil, 
morda tudi v tem, da bo v 
strukturi cen za komunalne 
storitve morala najti svoje 

mesto tudi razširjena repro-
dukcija. Toda, ali je moč ta-
ko sploh priti do konca, če-
prav tudi letošnji plan pri-
hodkov in odhodkov predvi-
deva povečanje prispevkov 
ob ceni vode, zatem za odvoz 
smeti in prav tako ob ceni 
kanalščine. 

V letošnjem proračunu 
Občinske komunalne skup-
nosti v Celju je za izgradnjo 
in vzdrževanje objektov 
splošne komunalne porabe 
namenjenih 67,7 milijonov 
dinarjev. V tem znesku so 
med drugim zajeta naslednja 
dela: vzdrževanje in moder-
nizacija lokalnih cest, ureja-
nje ulic in trgov, izgradnja 
komunalnih objektov sploš-
ne porabe, prav tako njihovo 
vzdrževanje, Hortikultura 80 
itd. 

Za izgradnjo objektov in-
dividualne komunalne pora-
be pa je določenih 69,1 mili-
jonov dinarjev. Tu gre za ob-
jekte vodooskrbe (20,5 mili-
jonov), za kanalizacijo (31). 
za oskrbo s plinom (12,3), za 
javne naprave (3,9) in za po-
kopališče (1,4 milijona dinar-
jev). 

M. B. 

JOŽE 
CEROVŠEK 

Jože Cerovšek, načel-
nik za gospodarstvo pri 
žalski občinski skupščini 
je eden izmed tistih red-
kih ljudi, ki se znajo nor-
čevati iz lastnih napak in 
to mi je pri njem še pose-
bej všeč. Ne spomnim se, 
da bi ga kdajkoli videl 
slabe volje, pa če je za to 
imel še na stotine razlo-
gov. 

Se kot študent sem bil 
delegat v krajevni skup-

nosti in takrat sem prvič 
spoznal Jožeta Cerovška. 
Na seji vseh treh zborov 
žalske občinske skupšči-
ne je bilo to. Takrat pri-
bližno, ko je Žalec pred-
stavljala tako na prvi po-
gled ena sama ulica (Šlan-
drov trg) in levo ter desno 
nekaj hiš. Delegatom je 
razlagal, koliko naj bi v 
naslednjem letu znašal 
družbeni proizvod, kaj 
vse mora doseči žalsko 
gospodarstvo, če hoče-
mo, da se bomo razvijali 
tako kot je treba in še 
marsikaj drugega. Ni mi 
nerodno priznati, ampak 
takrat sem mislil, da je 
vse skupaj le pripovedo-
vanje pravljic. Danes vsi 
vemo, da je imel Jože 
prav. Dovolj je, če se ozre-
mo po Žalcu, če vidimo, 
kaj vse so zgradili v Pre-
boldu, na Polzeli, v Šem-
petru, skratka vsepovsod 
v žalski občini. Se zdaleč 
nočem trditi, da ima za 
vse to kakšne posebne za-
sluge Jože Cerovšek. Ho-
čem povedati, da se ni 
motil, ker je pač bil v ne-
kaj prepričan in se kot vsi 
ostali delovni ljudje in 

občani v žalski občini tru-
dil za uresničitev svojih 
napovedi. Kaj pravi sam 
na vse to? »V občini smo 
si zadali nalogo, da se v 
tem srednjeročnem ob-
dobju prebijemo med ra-
zvite slovenske občine. 
Izračunali smo, da nam 
bo to uspelo, če bo, stati-
stično povedano, znašala 
letna realna rast družbe-
nega proizvoda 10,2 od-
stotka. Z združenimi 
močmi ta cilj dosegamo 
vsako leto.* In priznati je 
treba, da je malo sloven-
skih občin, ki bi v tako 
kratkem času, doseglo to-
liko uspehov na vseh po-
dročjih. Še zlasti po-
membne naloge čakajo 
Žalčane v tem letu. Po-
drobno so opredeljene v 
resoluciji o izvajanju 
srednjeročnega programa 
razvoja v tem letu. Pose-
bej zanimivo je poglavje o 
naložbah, ki jih letos pre-
dvidevajo. Vrednost le 
teh naj bi znašala 1,2 mili-
jarde dinarjev, kar pred-
stavlja več kot 50 odstot-
kov družbenega proiz-
voda. Je to sploh realno? 
Jože Cerovšek pravi, da 

gre za naložbe, ki so jih v 
občini načrtovali na osno-
vi realnih potreb in mož-
nosti. Seveda vseh objek-
tov ne bodo zgradili letos. 
Nekatere šele prihodnje 
leto in leta 1981. Če bodo 
v občini letos zgradili ob-
jekte, katerih vrednost bo 
osem milijonov dinarjev, 
potem bo že to uspeh. 

Prijetno se je pogovar-
jati z Jožetom. Že zato, 
ker pač ni človek, ki bi 
tudi v svojem prostem ča-
su »moril« sogovornika s 
številkami in omenja-
njem svojih problemov. 
Bolj prijeten je pogovor o 
fotografiji (je namreč 
vnet fotograf) in o športu. 
Se najbolj srečen pa je 
med svojimi in takrat ko 
zaide tja pod Goro Oljko, 
kjer najde svoj mir in svo-
jo srečo. Preveč se včasih 
razdaja ljudem, da miru v 
naravi ne bi potreboval. 
Če pa ga nekaj dni zapo-
red le ni videti kje v Žalcu 
ali v okolici, se ljudje že 
sprašujejo kje je Jože. Tu-
di to, marsikaj pove 

JANEZ VEDENIK 

OBRAZI 



RAZPRAVE o ZAKLJUČNIH RAČUNIH: 

USMERITI V DOHODEK 
Vsa prizadevanja usmeriti v povečanje doitodka 

Razprave o zaključnih ra-
čunih, ki so jih delavci v te-
meljnih organizacijah že 
zaključili v krosru delovnih 
skupin in jih sedaj prenesli 
na zbore delavcev dokazu-
jejo, da je akcija močno raz-
ini bal a vse delovne sredine 
in njihove samoupravne in 
družbenopolitične organi-
iine. 

Kljub temu pa so se v ne-
katerih temeljnih organizaci-
jah pojavili problemi, ki so 
zavirali potek akcije. Delov-
ne skupnosti ponekod niso 
dobro pripravile ocen, dru-
god so zamujali s pripravo 
gradiva, kar je zaviralo 
obravnavo zaključnih raču-
nov predvsem v dislociranih 
obratih. Tudi v interesnih 
skupnostih so se pojavljale 
slabosti pri pripravi zaključ-

nih računov in njihovih 
ocen. 

Ko so člani sekretariata 
medobčinskega sveta ZKS 
za celjsko območje na zadnji 
razšineni seji razpravljali o 
akciji zaključnih računov so 
menili, da mora biti le-ta po-
slej usmerjena predvsem na 
kvalitetno izvedbo razprav 
na zborih delavcev. Pri tem 
se morajo predvsem komu-
nisti zavzemati za to, da bo-
do razprave izzvenele v pri-
zadevanja za ustvarjanje več-
jega dohodka in da bodo na-
ravnane na vprašanja, ki so 
pomembna za slehernega 
delavca. Med drugim bi mo-
rale te razprave odločneje 
odpreti tudi vprašanja na-
grajevanja po delu ter pro-
bleme živega in minulega 
dela. Člani sekretariata so 

dalje menil, da bi morali ko-
munisti odločneje nastopiti 
v primerih, ko razprave opo-
zorijo na neodgovornost ali 
neracionalnost p>osameznih 
delavcev v tozdu ali skupnih 
službah do dogovorjenih 
planskih nalog. Poleg tega 
pa bi morali spodbujati raz-
prave o vseh tistih vpraša-
njih, ki so povezana s celot-
no družbeno reprodukcijo. 

Na medobčinskem svetu 
ZSS Celje pa so v zvezi z raz-
pravami o zaključnih raču-
nih poudarili, da se s sprejet-
jem zaključnih računov akci-
ja ne sme zaključiti, ampak 
nadaljevati z novimi zagoni. 
Nujno pa je, so poudarili, 
opraviti temeljito analizo ak-
tivnosti in dogovoriti naloge 
za prihodnje delo. 

DS 

ŠENTJURSKO ZDRAVSTVO 

POUDAREK PREVENTIVI 
Medicini deia in negi iioinikov doma 

Delegati občinske zdrav-
stvene skupnosti v Šentjur-
ju so na nedavni skupščini 
obeh zborov sprejeli pro-
gram izvajanja zdravstve-
nega varstva v občini za le-
tošnje leto. Za ilustracijo 
velja omemba finančnega 
načrta, ki letos predvideva 
za izvajanje programskih 
nalog združevanje sredstev 
občanov v višini 43,950.000 
dinarjev, kar pomeni na 
lanskoletno realizacijo 14 
odstotni porast. 

Ta zapis je omejen na in-
formacijo o poglavitnih vse-
binskih nalogah, ki čakajo 
šentjursko občinsko zdrav-
stveno skupnost v letošnjem 
letu za dvig kakovosti zdrav-
stvenih storitev. V programu 
razvoja zdravstvenega var-
stva so dani poudarki sploš-
ni medicini in zdravstveni 
preventivi. To predvsem v 
pogledu izboljšanja delovnih 
pogojev za medicinske ka-
dre. Mnogo nalog ostaja v re-
ševanju problemov medici-
ne dela, zobozdravstva in ne-
ge bolnikov na domu. Znano 
je, da precej občanov šent-

jurske občine živi od cen-
trov, kjer je organizirana 
zdravstvena služba, precej 
pa je tudi ostarelih ljudi, ki 
tudi sami ne morejo do posa-
meznih zdravstvenih postaj 
ali v šentjurski zdravstveni 
dom. Radi bi tudi dosegli 
boljše strokovno usmerjanje 
pacientov v specialistične 
ambulante in v druge višje 
organizirane zdravstvene or-
ganizacije. Obseg zdravstve-
nega varstva naj bi v mini-
malni meri predstavljal vsaj 
lanskoletno stopnjo varstva 
na posameznega občana. 

Med zelo pomembne nalo-
ge zdravstvenega varstva bo 
sodila gotovo krepitev hi-
^ensko-epidemiološke de-
javnosti za ohranjanje člove-
kovega in delovnega okolja. 
Se več moči bo treba usmeri-
ti v ustrezno organizacijo 
zdravstvenega varstva v 
sklopu nalog in potreb v za-
snovah splošnega ljudskega 
odpora v šentjurski občini. 
Med pomembne naloge sodi-
jo seveda tudi prizadevanja 
za uveljavljanje financiranja 
zdravstva v okviru svobodne 

menjave dela in urejenih do-
hodkovnih odnosov, za kre-
pitev samoupravnih od-
nosov v organizaciji, boljša 
organizacija dela, povečana 
produktivnost dela in druge 
oblike, ki jih zdravstveni de-
lavci sami izvajajo. Za konec 
pa samo še nekaj številk, ki 
jih navaja skupščinsko gra-
divo in služijo kot načrt za 
letošnje leto: 61.300 pregle-
dov v splošnih in obratnih 
ambulantah (kurativa), 9000 
pregledov v dispanzerjih 
otroškega varstva, 7500 pre-
gledov za varstvo šolarjev, 
8000 pregledov za žene, 
14.000 obiskov v zobozdrav-
stvu, itd. Nalog torej ne 
manjka, tudi umik je natr-
pan. Torej bo tudi skupščina 
imela v tem letu odgovorne 
naloge in bo zato tudi naloga 
delegatov morala težiti k do-
slednim samoupravnim od-
nosom in k resničnemu uve-
ljavljanju delegatske poveza-
ve povsod v interesu čim-
boljšega skupnega dela na 
področju zdravstva v šent-
jurski občini. 

D. M. 

CELJE 

NALOZRE-KJESMO? 
Veiika podražitev pri gradnji tioteia na Dobrni 

Ni naključje, če Izvršni svet celjske 
občinske skupščine posveča v zad-
njem času investicijam, tistim, ki so v 
teku in onim v pripravi, veliko pozor-
nost. Tudi zavoljo tega, ker od mnogih 
in njihovega vključevanja v proiz-
vodni proces zavisi tudi izpolnitev 
srednjeročnega družbenega načrta ra-
zvoja občine. Bitka je torej napeta, saj 
je ostalo do konca srednjeročnega na-
črta malo, zelo malo časa. 

Zadnja ocena je potrdila, da se mno-
ge naložbe zatikajo predvsem zaradi 
slabih priprav. Od tod tudi podražitve, 
za katere vselej najdemo dovolj in pre-
več izgovorov. Vedno se pojavlja tretji 
krivec, tisti, ki za takšno ali drugačno 
podražitev ni prav nič kriv. In vendar 
bo treba tej igri napraviti konec in poi-
skati konkretnega krivca. Ga poklicati 
na odgovornost in napraviti še kaj, si-
cer se bo stara pesem nadaljevala v 
svojem najbolj bolečem refrenu. Pa ne 
samo zaradi f)esmi, tudi zaradi tega, 
ker nismo tako bogati, da bi si privo-
ščili tako velike skoke v podražitve. 

Prizadevanja za izpolnitev letošnje-
ga in srednjeročnega družbenega načr-
ta so velika. Prav takšna je tudi odgo-
vornost za uresničitev vseh nalog. 

Ob oceni investicij v teku se je raz-
prava najdlje zadržala pri hotelu na 
Dobmi. Tu so namreč že dosedanje 
podražitve presegle vse meje: od 177 
na 240 milijonov dinarjev! Boleče pa je 

to, da denarja za pokritje te razlike vsaj 
zaenkrat ni. Celjski izvršni svet bo o 
položaju seznanil izvršni organ repu-
bliške skupščine, situacija pa je boleča 
tudi zaradi tega, ker bi krenitev pro-
grama izgradnje novega zdraviliško 
hotelskega objekta omejevala tudi nje-
govo funkcionalnost. Naložba torej ob 
taki omejitvi ne bi dosegla svojega na-
mena in bi bila še dražja. Izvršni svet 
se bo torej zavzel, da bi nalogo izpeljali 
do konca. 

V razpravi pa je ostalo še več odprtih 
vprašanj. Tudi, ali so na voljo sredstva 
za pokritje razlike (podražitve) pri 
gradnji poslovnih prostorov za Komu-
nalno podjetje. Nadaljnje mnenje je bi-
lo, da začetna dela pri gradnji penzio-
na Turške mačke predolgo trajajo. Ak-
tualno je biló vprašanje, ali bo naložba 
v Cinkarni (valjama) sploh rentabilna. 
Baje bo odgovor na to vprašanje znan 
še ta mesec. Pri gradnji Dijaških do-
mov gre za prekoračitev predračunske 
vrednosti za 20 milijonov dinarjev. Za-
muda nastaja pri gradnji cestne magi-
strale - zahod. 

In končno, tudi ocena naložb v pri-
pravi je opozorila na vrsto pomanjklji-
vosti. Tudi v teh primerih ni šlo samo 
za zamude že pri prvem koraku, mar-
več prav tako za podražitve, za nepo-
polne dokumentacije in še in še. Spet 
stara pesem. Kako dolgo še tako? 

M. B02IC 

ŽALEC: TITOVI 
ŠTIPENDISTI 

F»reverjanje rezultatov dela je govoto ena 
naših najpomembnejših funkcij, gledano s 
kateregakoli področja, saj se le na osnovi 
narejenega da načrtovati. Tudi uspehi ali 
neuspehi v šoli so pomemben predmet na-
šega razmišljanja. In če gre za štipendiste 
Titovega sklada, podrobna analiza gotovo 
ne sme izostati, saj je sama štipendija odvi-
sna od njihovega dela - tako rezultatov v 
šoli, ki naj bi bili nadpoprečni, kot tudi 
družbenopolitičnega dela v osnovni organi-
zaciji ZSMS аИ kateri drugi sredini. 

Sestanek štipendistov Titovega sklada 
žalske občine je pokazal določene po-
manjkljivosti, ki jih ni mogoče prezreti. Šte-
vilo štipendistov, kar 17 jih je, je glede na 
ostale občine v Sloveniji zelo veliko. Njiho-
va aktivnost je neoporečna, vendar pa so 
poudarili, da pogrešajo povezavo z ostalimi 
štiF>endisti oz. osnovno celico štiF>endiranja. 
Seveda so upoštevali krajevno odmaknje-
nost, pa kljub temu so občasni sestanki, 
kjer bi lahko ocenili narejeno ali rešili dolo-
čene probleme, nujno potrebni. ZavmUi so 

tudi pretirano razlikovanje med njimi in šti-
pendisti ostalih virov, saj menijo, da reizen 
naslova ne bi smelo biti med njimi nobene 
razlike, pa tudi aktivnost naj ne bi bila po-
gojena s štipendijo, ampak z zavestjo, ki je v 
vsakem mladincu. 

EDI MASNEC 

PRIZNAVALNINE ZA 
BORCE V ŠENTJURJU 

Od skupno 924 članov organizacije Zveze 
borcev v šentjurski občini uveljavlja druž-
beno priznavalnino 220 članov ali 24% vseh 
članov. 

Priznavalnine sprejemajo v glavnem 
kmetje z majhnimi posestvi in prevžitkarji, 
ki nimajo zagotovljenega materialnega ob-
stoja in ki nimajo naslednikov, ki bi bili 
pripravljeni "prevzeti nerentabilne kmetije. 

Mesečne priznavalnine se gibljejo od 500 
do 1800 din. Najvišjo vsoto sprejema osem 
borcev, največ pa je takih, ki dobivajo priz-
navalnino v znesku od 500 do 900 din. Teh je 
kar 128. 

Po izračunu znaša povprečna priznavalni-
na 1080 din. Glede na drugačen cenzus bo 
letos deležnih priznavalnin 50 novih članov. 

E. RECNIK 

DRUGA RUNDA 
V CAMP DAVIDU 

NOČEMO MAČKA 
V ŽAKLJU 

Bližnji vzhod je še vedno politično 
potresno področje. Odkar se Egipča-
ni in Izraelci pogajajo, sicer ni bilo 
večjih napetosti, rešitev pa najbrž tu-
di ni nič bliže. Lani v začetku jeseni 
so se dogovorili za mirovni vozni red 
v Camp Davidu blizu Washingtona 
trije državniki: Sadat, Begin in Car-
ter. Svet je bil presenečen. Dogovor 
je bil, da bodo Egipčani in Izraelci v 
treh mesecih pripravili mirovni spo-
razum. Za predujem sta prva dva do-
bila celo Nobelove nagrade za mir. 
Vendar s tem ni bilo nič. Novembra 
lani so pogajanja dobesedno zamrzni-
la in jih doslej ni bilo mogoče otajati. 
Prav to pa je namen druge runde v 
Camp Davidu, torej ponovno v ame-
riški režiji. 

Nova pogajanja so se začela na nižji 
ravni. Obremenjujejo pa jih enake 
štartne napake kot prej in enostran-
sko izbrana smer zaleta. Tudi zdaj v 
Camp Davidu niso prisotni vsi naj-
bolj prizadeti. Manjkajo predvsem 
Palestinci in Sirijci. Egipčani in 
Izraelci tudi sveto zatrjujejo, da ne 
bodo odstopili niti za milimeter. Po-
leg vsega pa je zdaj mednarodni polo-

žaj še dokaj slabši, kot je bil ob prvi 
rundi. 

V čem je glavni spor? V tem, da 
Egipt vztraja pri povezavi svojega 
mirovnega sporazuma z Izraelci in 
drugih bližnjevzhodnih vprašanj, 
Izrael pa se temu izogiba in s tem 
vzbuja sum, da sploh ne misli resno. 
Gre predvsem za umik njegovih čet z 
zasedenih ozemelj in za avtonomijo, 
ki naj bi jo dobili Palestinci. Pogajal-
ce pa postavlja v nov položaj razplet 
iranske krize. Teheranska zahodna 
trdnjava se je podrla. Izrael ne bo več 
dobival nafte iz Irana, Homeini pa je 
prisrčno sprejel Arafata in obljubil 
pomoč Palestincem. Svoj pomen in 
tudi povezovanje Iraka in Sirije v 
močno zvezo. Izraelu torej slabo kaže. 
Toda Begin je zaigral na novo karto. 
Če so ZDA izgubile s svoje šahovnice 
Iran, potrebujejo v igri nadomestilo. 
In Izrael se nudi, da postane trdnjava 
zahoda. Podobne želje je izrazil 
Egipt. Tekmovanje za ameriško na-
klonjenost pa seveda ni isto kot iska-
nje poti iz krize. 

Na proslavi pohoda 14. divizije na 
Štajersko je v Mariboru govoril Sta-
ne Dolane. Med drugim tudi o naših 
pogledih na svet in o tem, kaj smo v 
svetu. Razmišljamo ob njegovih ugo-
tovitvah: 

- v Jugovzhodni Aziji puške vse 
bolj pokajo in vojaki pad^. Prebira-
mo vojna poročila: Kitajci pobili ali 
ranili na tisoče Vietnamcev, Viet-
namci v obrambi ubili ali ranili na 
tisoče Kitajcev. Vietnamski vojaki 
»gradijo* v Kampučiji »boljši socia-
lizem* od tistega, ki ga je delal Pol 
Pot v Demokratični Kampučiji. Kam-
pučijski partizani pa branijo sebe in 
svojo neodvisnost. Tak požar v tem 
delu Azije nas globoko zaskrbljuje; 

- obtožbe v tej stiski niso dovolj: 
rešiti je potrebno problem. Kako? 
Najprej naj prenehajo vsi oboroženi 
boji. Zatem n^ se tuje čete vrnejo 
domov, torej Vietnamci iz Kampučije 
in Kitajci iz Vietnama. Potem bo mo-
goče živeti in delati v miru. Tako je 
naše stališče in večine človeštva, ki 
misli na mir in prihodnost; 

- ne kršijo pa se le pravice neodvi-
snih držav, to je Kampučije in Viet-

nama, ampak tudi pravice komuni-
stičnih partij. Čeprav je v mednaro-
dnem komunističnem gibanju spreje-
to, da so partije samostojne, neodvi-
sne, enakopravne in da odgovarjajo 
svoßm delavcem, to še ni resničnost; 

- praksa vmešavanja v notranje 
zadeve držav in partij ovira mir in 
razvoj socializma v svetu. Škoda je 
torej velika. Zaradi tega je Jugoslavi-
ja, kot vedno, glasno povedala svoje 
mnenje; 

- to pa nekaterim v svetu ni všeč. 
Nič novega za nas. V Jugoslaviji ve-
mo, kaj so pritiski. Pa naj bodo v 
obliki teroristov, ki jih zunaj bodrijo, 
lažnih vesti o nas, poskusov ustanav-
ljanja novih komunističnih partij Ju-
goslavije do zanikanja nekaterih na-
ših narodov; 

- vse to je v Jugoslaviji znano. Iz 
razloga, da smo zvesti svoji revoluci-
ji, in iz skrbi za našo neodvisnost, ki 
je nismo dobili v dar, ampak z akcija-
mi kot jih je opravljala štirinajsta, 
smo neuvrščeni in socialistični. To je 
Titova pot. In ničesar drugega noče-
mo ne kupiti ne prodati. Ne s prija-
teljstvom ne s pritiski. Ne v žaklju in 
ne v odprti košari. 



NOVA ZBORNIČNA ORGANIZIRANOST NA OBMOČJU 

PREOBRAZBA ZBORNICE 
Smotrna delitev dela med medobčinskimi zbornicami 

v 10. členu poglavja o samouprav-
nem združevanju v zbornico Statuta 
Medobčinske gospodarske zbornice v 
Celju je zapisano: »Ciani se združuje-
jo v zbornico zaradi usklajenega de-
lovanja in skupnega napredka ter po-
speševanja dela in poslovanja na do-
mačem in na inozemskih tržiščih, za-
radi sodelovanja pri določanju ra-
zvojne politike in priprave planov, 
zaradi pospeševanja procesa samo-
upravnega organiziranja združenega 
dela v gospodarstvu in dogovarjanja 
o samoupravnem urejanju družbe-
noekonomskih odnosov, zaradi sode-
lovanja pri določanju ekonomske po-
litike in pogojev gospodarjenja, med-
sebojnega obveščanja in oblikovanja 
sistema pretoka informacij, . . . in 
drugih vprašanj«. 

Popolnoma jasen je prvi odstavek 
naslednjega 11. člena: »Zbornica delu-
je kot mesto usklajevanja, dogovar-
janja in sporazumevanja svojih čla-
nov na vseh področjih, ki zadevajo 
gospodarstvo posamezne občine ali 
območja kot celote, ali pa je pri njih 
potrebno zagotoviti širši družbeni in-
teres« 

Celjska medobčinska zbornica se je 
med prvimi podobnimi v Sloveniji 
vsaj formalno na seji svoje ustanovne 
skupščine že oblikoviila po novem. 
Včeraj je bila ustanovna skupščina 
medobčinske zbornice Zasavja v Tr-

bovljah, jutri pa bo takšna skupščina v 
Velenju za savinjsko-šaleško območje. 

Z organizacijsko in vsebinsko pre-
obrazbo se namreč zbornični sistem 
začenja usposabljati za vlogo, ki jo 
prevzema kot splošna asociacija zdru-
ženega dela, preko katere naj bi delav-
ci v organizacijah združenega dela ure-
sničevali tisti del samoupravnih pra-
vic in obveznosti, ki jih sicer ne more-
jo znotraj svojih poslovnih povezo-
vanj, ali sploh ne znotraj svojih organi-
zacij združenega dela - ker pač prese-
gajo njihove zmožnostne okvire. 

Predvsem gre še za smotrno izpelja-
no delitev dela med splošnimi združe-
nji, medobčinskimi zbornicami in Go-
spodarsko zbornico Slovenije, kar naj 
bi združenemu delu zlasti omogočilo, 
da bo lahko vsa svoja najpomembnej-
ša vprašanja obravnavalo na ravni, 
kjer jih je tudi moč najuspešneje reše-
vati. Kot pravijo gospodarski pozna-
valci, zbornična organiziranost naj bo 
bolj po meri združenega dela. 

Prisotnost zborničnih članov - orga-
nizacij združenega dela naj ne bo za-
jamčena samo z delegatsko prisotnost-
jo, ampak z vso možno kadrovsko stro-
kovno prisotnostjo vseh, ki lahko v 
celotnem zborničnem mehanizmu s 
svojim ustvarjalnim delom in izkuš-
njami največ prispevajo k učinkovitej-
šemu reševanju skupnih vprašanj. To 
pa so prav gotovo vprašanja, ki zade-
vajo hitrejši napredek in uspešnejši ra-

zvoj našega gospodarstva, našega 
združenega dela. 

In, da ne bomo ostali samo pri uvo-
dnih splošnih razmišljanjih o zbornič-
ni preobrazbi, poglejmo okvir delov-
nih nalog, kot ga je na ustanovni skup-
ščini sprejela Medobčinska gospodar-
ska zbornica v Celju. Omenimo naj.le 
nekatere poudarke: pospeševanje or-
ganiziranega turističnega in gostinske-
ga gospodarstva, izdelava izhodišč za 
samoupravni sporazum o dohodkov-
nih odnosih sejemskih organizacij, 
vključevanje v letne in dolgoročne ra-
zvojne načrte malega gospodarstva, 
organiziranje SIS za preskrbo in sode-
lovanje pri planiranju pospešenega ra-
zvoja kmetijske proizvodnje, usklaje-
vanje prostorskih načrtov, spodbuja-
nje investiranja na manj razvita in ob-
mejna področja, sodelovanje pri skla-
dnejšem razvoju družbenega informa-
cijskega sistema, racionalizacija in or-
ganiziranost pretoka blaga, varstvo 
okolja, sodelovanje pri ustanavljanju 
internih bank, vključevanje razisko-
valnega-razvojnega dela kot sestavine 
učinkovitega gospodarjenja in druge 
naloge. 

Vsekakor gre za pomemben in za-
hteven program delovnih nalog, kate-
rih praktična uresničitev bo odgovori-
la na vprašanja, ali je vsebinska in.or-
ganizacijska zbornična preobrazba 
pognala dobre korenine. 

MITJA UMNIK 

NOVI AKTIVISTI V CELJU 

Na nedavno zaključenih volilnih konferencah kra-
jevnih organizacij SZDL v celjski občini so izvolili 
nove predsednike krajevnih konferenc in sekretarje 
izvršnih odborov krajevnih konferenc SZDL. Seveda 
je med njimi tudi mnogo že izkušenih aktivistov, ki že 
več let delujejo v krajevnih organizacijah SZDL. Pa 
kljub temu poglejmo, kateri so najodgovornejši ljudje 
v vodstvih krajevnih konferenc socialistične zveze v 
Celju: 

Lava: Ivan Bratanič - predsednik, Ivan Goršič -
sekretar; Šmartno v Rožni dolini: Franc Verdev -
predsednik, Vinko Gal - sekretar; Svetina: Ludvik 
Pesjak - predsednik, Ivan Starlçkar - sekretar; Alja-
žev hrib: Alojz Pavšar - predsednik, Marjana Poha-
jač - sekretar; Karel Destovnik-Kajuh: Lelja Dolni-
čar - predsednik. Dora Rovere - sekretar; Strmec: 
Anton Pešak - predsednik, Janko Založnik - sekretar; 
Savinja: Štefan Volf - predsednik, Lilijana Vejnovič 
- sekretar; Ljubečna: Ivan Krajnčan - predsednik, 
Franc Ambrož - sekretar; Trnovlje: Martin Pilih -
predsednik. Gusti Kojnik - sekretar; Medlog: Viktor 
Zupane - predsednik, Danilo Bregar - sekretar; Nova 
vas: Drago Horvat - predsednik, Franc Kramer -
sekretar; Dečkovo naselje: Jože Tanko - predsednik, 
Anton Jastrobnik - sekretar; Gaberje: Stevo Pratne-
kar - predsednik, Janez Krbavec - sekretar; Vojnik: 
Franc Razpotnik - predsednik. Tone Poteko - sekre-
tar; Slavko Šlander: Frido Gradišnik - predsednik, 
Franc Dušej - sekretar; Ostrožno: Julij Pilih - predse-
dnik, Stanka Obrez - sekretar; Center: Jemej Ozis -
predsednik, Stane Polajner - sekretar; Frankolovo: 
Janez Lešnik - predsednik, Janez Iršič - sekretar; 
Hudinja: Peter Vindiš - predsednik. Rudi Zanoškar-
sekretar; Pod gradom: Peter Pregrad - predsednik, 
Franc Lemut - sekretar; Štore: Franc Zelič - predse-
dnik, Boris Korošec - sekretar; Teharje: Rado Korent 
- predsednik, Anica Rovšnik - sekretar in Škof ja 
vas: Emest Poteko - predsednik, Vera Cemič - sekre-
tar. 

CELJE 

KADRI - CIU VSEGA 
Kadrovska politika in družbenoekonomski razvoj 
Ko obravnavamo činitelje, ki vplivajo 

na razvoj vseh procesov družbene re-
produkcije, se praviloma ustavimo pri 
najpomembnejšem elementu proizva-
jalnih sil, to je pri kadrih. Kajti delovni 
ljudje, usposobljeni za delo in samou-
pravljanje, ki jih v naši družbi imenuje-
mo kadre, so edini miselni in ustvarjalni 
element proizvajalnih sil družbe. Od nji-

^ hove usposobljenosti in motiviranosti 
za delo so v največji meri odvisni rezul-
tati in dosežki na vseh področjih druž-
benega dela in ustvarjanja. Nobena pro-
izvodna sredstva, nobeni znanstveno ra-
ziskovalni dosežki in nobena organiza-
cija dela kot nadaljnji pomembni ele-
menti proizvajalnih sil, ne morejo nasta-
ti brez kadrov. Zato pravimo, da so ka-
dri temeljni element proizvajalnih sil in 
istočasno temeljna oziroma izhodiščna 
sestavina vseh ostalih elementov proiz-
vajalnih sil. 

V naši družbi, kjer ima vsak delovni 
človek in občan pravico in dolžnost ter 
možnost, da postane aktivni subjekt v 
vseh procesih ustvarjanja in odločanja, 
je še posebej pomembno, da ustvarimo 
za vsakega človeka take pogoje za nje-
govo izobrćiževanje in razvoj, da bo tudi 
primemo usposobljen za to, da v družbi 
svobodnih in enakopravnih proizvajal-
cev to dano možnost tudi dejansko uve-
ljavi. 

Taka načrtna in organizirana prizade-
vanja vseh subjektivnih sil in vseh sub-
jektov v naši družbi, ki so usmerjena v 
ustvarjanje pogojev za to, da bo posa-
meznik lahko uveljavil svojo delovno -
družbeno funkcijo, pojmujemo kot ka-
drovsko politiko v najšršem smislu. Sa-
moupravno kadrovsko politiko, kot jo 
oblikujejo njeni subjekti, to je delovni 
ljudje in občani pod vodstvom svoje 
avantgardne subjektivne sile - Zveze 
komunistov, je zasnovana v okviru od-
nosov združenega dela, tesno povezana 
s poslovno politiko organizacij združe-
nega dela, politiko družbenopolitičnih 
organizacij, samoupravnih interesnih 
skupnosti in družbenopolitičnih skup-
nosti in predstavlja v vsebinskem smi-
slu sistem norm, načel in temeljnih od-
ločitev o kadrovskih zadevah. 

Te norme, načela in temeljne kadrov-
ske odločitve morajo biti sprejete po de-
mokratični poti in morajo temeljiti na 
strokovnih dognanjih. V naši samou-
pravni praksi so te norme in načela zapi-

sane v temeljnih dokumentih družbeno-
političnih organizacij in predstavniških 
organov, na osnovi katerih delovni lju-
dje in občani po poti samoupravnega 
dogovarjanja in sporazumevanja v 
TOZD, drugih samoupravnih organiza-
cijah in skupnostih, sprejemajo družbe-
ne dogovore o temeljih kadrovske poli-
tike in v njih opredeljujejo naloge in 
nosilce, ki so zadolženi za uresničevanje 
teh določil v samoupravni in delovni 
praksi. V družbenem dogovoru o teme-
ljih kadrovske politike v občini delovni 
ljudje in občani opredelijo načela in 
ukrepe, ki so potrebni, da bi si zagotovi-
li pogoje za primerno počutje ter poklic-
ni, delovni in osebnostni razvoj. Ta na-
čela pa morajo postati tudi sestavni del 
samoupravnih splošnih aktov, planov in 
programov razvoja TOZD in njihovih 
asociacij, krajevnih skupnosti in samou-
pravnih interesnih skupnosti in drugih 
dokumentov, ki jih te samoupravne in 
delovne sredine sprejemajo. 

Proces podružbljanja kadrovske poli-
tike se začenja že pri sprejemanju norm 
in načel, nadaljuje pa se preko samo-
upravne kadrovske funkcije, ki je v bi-
stvu instrument, preko katerega se 
družbeno sprejeta načela in zahteve ka-
drovske politike v obliki kadrovske de-
javnosti in konkretnih kadrovskih odlo-
čitvah uresničujejo v OZD in DPO ter 
drugih samoupravnih organizacijah in 
skupnostih. Učinkovitost kadrovske 
funkcije in njena ustrezna povezanost z 
drugimi poslovnimi funkcijami je v naj-
večji meri odvisna od strokovne uspo-
sobljenosti in samoupravne usmerjeno-
sti kadrov, ki delajo v kadrovskih služ-
bah, ki so skupaj s samoupravnimi orga-
ni, poslovodnimi organi in DPO v OZD 
temeljni nosilci in izvajalci kadrovske 
funkcije. Organizacija kadrovske func-
kije in strokovnih kadrovskih služb je 
strokovno in politično zelo zahtevna in 
odgovorna naloga, pa naj gre za OZD, 
DPO ali družbenopolitične skupnosti. 

V naslednjih prispevkih bo obravna-
vana vsebina Družbenega dogovora o 
temeljnih kadrovske politike v celjski 
občini in podana ocena, kako se uresni-
čujejo načela in določila tega dogovora, 
ki so ga delovni ljudje po najširših in 
poglobljenih razpravah sprejeli v marcu 
leta 1978 kot temeljni dokument na tem 
področju. 

JANEZ KAPUN 

ŽALSKA RESOLUCIJA 

NEREALNE NALOŽBE? 
Na seßi vseh treh zborov SO so sprejeli Resolucijo 79 

Vrednost naložb letos naj 
bi znašala 1,2 milijarde di-
narjev, kar pa je bolj kot ne 
nerealno, še zlasti, če vemo, 
da to predstavlja več kot 50 
odstotkov družbenega pro-
izvoda. Ta se bo letos pove-
čal za okrog 11 odstotkov. 
Med prednostne naložbe so-
dijo: gradnja hotela v Žal-
cu, blagovnice na Polzeli, 
skladišča poslovne skupno-
sti Nama, mlekarna in to-
varna kmetijskih strojev 
SIP v Šempetru. Javna raz-
prava je bila izredno bogata 
in kvalitetno pripravljena. 

Razprava o predlogu reso-

lucije o izvajanju srednjeroč-
nega načrta razvoja občine 
Ž.3lec v tem letu je bila izre-
dno kvalitetna, so poudarili 
na četrtkovi seji vseh treh 
zborov žalske občinske 
skupščine. To se je odrazilo 
tudi v številnih pripombah iz 
organizacij združenega dela, 
krajevnih skupnosti in druž-
benopolitičnih organizacij. 
Kar 140 pripomb je bilo na 
predlog, večina pa se je na-
našala na gospodarstvo, ne-
kaj pa tudi na urejanje pro-
stora, stanovanjsko in komu-
nalno izgradnjo. Zanimivo 
je, da ni bilo bistvenih pri-
pomb na poglavje, ki govori 

o razvoju samoupravnih od-
nosov, pa na splošno porabo 
in kadrovsko politiko. Res 
je, da je bilo tudi precej ne-
realnih pripomb, že zlasti iz 
krajevnih skupnosti, ki niso 
bile usklajene z razpoložljivi-
mi družbenimi sredstvi. 
Skratka,' razkorak med mož-
nostmi in željami je. še vedno 
precej velik. 

Razprava na sami seji ni 
bila posebej živahna, vzrok 
za to pa je treba iskati seveda 
v bogati predhodni javni raz-
pravi, ko so pomembni do-
kument oblikovali. Zanimiv 
je podatek, da bodo vsaj po 
resoluciji sodeč, v Žalcu le-
tos precej vlagali. Skupaj naj 
bi vrednost naložb znašala 
1,2 milijarde dinarjev, kar 
predstavlja 52 odstotkov 
družbenega proizvoda. Gre 
seveda za izjemno visok od-
stotek in kot so poudarili, je 
številka dokaj nerealna. Ce 
bodo letos realizirali polovi-
co predvidenih naložb, ki bi 
znašale okrog 700 miüjonov 
dinarjev ali okrog 30 odstot-
kov v strukturi družbenega 
proizvoda, bodo v občini do-
segli lep uspeh. Sicer pa za 
letos predvidevajo šele zače-
tek nekaterih gradenj, ki se 
bodo nadaljevale še prihod-
nje leto in v letu 1981, tako 
kot na primer gradnja farme 
bekonov. Med prednostne 
naložbe uvrščajo gradnjo ho-
tela v Žalcu, blagovnice na 
Polzeli, mlekarne, skladišča 
poslovne skupnosti NAMA 
in tovarne kmetijskih strojev 
SIP v Šempetru. Družbeni 
proizvod naj bi se letos pove-
čal za 11 odstotkov in bi zna-
šal 55.129 dinarjev na prebi-
valca, industrijska proizvod-
nja se bo povečala za dobrih 
deset odstotkov, osebni do-
hodki pa realno za okrog pet 
odstotkov. Celotni prihodek 
naj bi se povečal za deset od-
stotkov, marsikaj pa bo tre-
ba napraviti tudi za poveča-
nje izvoza in zmanjšanje 
uvoza. 

JANEZ VEDENiK 

DOBILI NOV AVTOMOBIL 
Na nedavnem občnem zboru Gasilskega društva Šempe-

ter so izročili društvu nov kombiniran gasilski avtomobil s 
cisterno. 

O delu v lanskem letu sta govorila predsednik društva 
Franc Golovašek ter Mihael Kuder ter poudarila, da so lani 
ob stoletnici društva člani pri obnovi opravili 2600 udarni-
ških ur ter, da se je vrednost doma povečiila za 5 milijonov 
dinarjev. 

Vrednost novega vozila je 810 tisoč dinarjev, sredstva zanj 
pa so prispevali: Interesna skupnost požarnega varstva ob-
čine Žalec, krajani ter društvo, ki si je kupilo še za 60 tisoč 
dinarjev opreme. Nov avtomobil je predal namenu predse-
dnik Občinske gasilske zveze Žalec Franc Jelen. Na zboru 
so za prizadevno in večletno delo podelili 26 priznanj ter v 
gasilske vrste sprejeli deset članic ter tako ustanovili tudi 
žensko gasilsko desetino. T. TAVCAR 



CELJE 

GOJITVENI NAČRT 
Uspešno delo članov Ribiške družine 

v celjski Ribiški družini 
že nekaj let uveljavljajo de-
legatski sistem dela. In kot 
je na zadnjem zboru delega-
tov dejal predsednik druži-
ne Franc Vitanc, je tudi 
uveljavljanje samouprave 
v družini proces, ki ne more 
roditi želenih rezultatov čez 
noč. Toda, prvi koraki so 
potrdili pravilnost odloči-
tve. Seveda pa so očitni tu-
di problemi, kot delo in raz-
delitev delegacij v krajev-
nih skupnostih in podobno. 
Da bi zlasti na tem področju 
napravili korak naprej, ^ 
posebna kadrovska komisi-
ja že opravila evidentiranje 
ne samo za delegacije v kra-
jevnih skupnostih, marveč 
tudi za druge organe druži-
ne. To delo je kadrovska ko-
misija opravila ob pomoči 
aktiva komunistov, ki šteje 
enainšestdeset članov. Ta-
ko je tudi to delo sodilo v 
okvir priprav na volilno 
konferenco članov Ribiške 
družine, ki bo v tem me-
secu. 

Celjska Ribiška družina 
ima 524 članov! 

Večji del skrbi in dela je 
bil tudi lani posvečen goji-
tvenemu načrtu. Lani so v 
gojitvene potoke, gojitvene 
ribnike in ribolovne revirje 
vložili več desettisoč koma-
dov mladic v skupni vredno-
sti okoli 500.000 dinarjev! 

Za letošnji gojitveni načrt 
je značilno delno zmanjšanje 
vodnih površin, zatem zaradi 

stalnega zastrupljanja osiro-
mašenost nekaterih gojitve-
nih potokov, smelo vlaganje 
rib v športna revirja z name-
nom, da dobi v spodnjem de-
lu Savinje bela riba počasi 
ponovno svoj življenjski pro-
stor itd. Caka jih tudi delo 
pri ureditvi jezov v Hudinji 
in Savinji, obnovitev pragov 
v Dobrnici in seveda pragovi 
v vseh na novo reguliranih 
potokih. Pomembna je odlo-
čitev o popolni zamenjavi 
ribjega rodu v vseh gojitve-
nih ribnikih v Blagovni. Ve-
likega pomena bo sodelova-
nje za Veterinarsko fakulteto 
v Zagrebu in Zavodom za 
patologijo in biologijo rib. 
Zavod bo namreč prevzel 
stalno kontrolo nad zdrav-
jem rib, opravljal sistemat-
ske preglede prirasta, pred-
pisoval sistem in količino 
prehrane ter tudi sistem 
vzgoje krapovskih mladic iz 
umetno oplojenih iker. 

Seveda pa se bo tudi Ribi-
ška družina zavzemala, da bo 

ceijska industrija čimprej 
àobila čistilne naprave. Tako 
tudi peskolom in asfaltna ba-
za v Pirešici ter farma v Za-
logu. 

Statistika ulova v lanskem 
letu govori, da je bilo ulovlje-
nih 26.089 komadov rib v teži 
11.543 kg. Za ta ulov je bilo 
opravljenih 17.435 lovnih 
dni, od tega za salmonide in 
roparice 1440 ter za ciprinide 
15.995 lovnih dni. Družina je 
nadalje izdala lani 4411 turi-
stičnih ribolovnic. 

Očitno je glavno delo leža-
lo na članih gospodarske ko-
misije, aktivne pa so bile tu-
di druge, kot komisija za re-
kreacijo in tekmovanja, za 
varstvo voda in okolja, za od-
likovanja, itd. 

Ribiška družina nima ču-
vaja, zato pa so kontrolo 
opravljali številni ribiči. In 
prav njim gre zahvala, da ču-
vajska služba ni šep>ala. V 
okolišu Ribiške družine je 
bilo opravljenih 623 kontrol, 
izsledili pa so 53 prekrškov. 
Tako je na primer ribič od-
kril krivolovce v Hudinji, ki 
so lovili postrvi in lipane s 
podmetalko. Med krivolovci 
je bilo največ nečlanov dru-
žine, žal pa so kontrolorji tu-
di med člani ugotovili štiri-
najst kršiteljev. 

Se vse preveč pa je prime-
rov zastrupitve vod, tako la-
ni zlasti Rovskega potoka, 
Pirešice pa tudi manjšega 
ribnika v Prešniku. 

M. BOŽIC 

ZVEZA RIBIŠKIH 
DRUŽIN CELJE je imela 
včeraj zbor delegatov ri-
biških družin celjskega 
območja, na katçrem so 
ocenili delo v minulem le-
tu ter izvolili nove člane v 
izvršilni odbor Zveze ribi-
ških družin Celje pa tudi 
v komisije, nadzorni od-
bor in samoupravno raz-
sodišče. 

OBMOČJE 

Kje in kdaj boste preživeli dopust na morju 
četudi se zima še ni poslo-

vila, so že stekle priprave 
na letošnjo poletno sezono. 
In tako ni naključje, če je v 
sredini prejšnjega, tedna 
Turistična zveza Hrvatske 
predstavila tudi v Celju (ra-
zen tega še v Ljubljani in 
Mariboru) svojo letošnjo 
ponudbo ob morju. 

Ni kaj reči, ta je bogata, 
pestra, zanimiva. Letos bo v 
sosednji repubUki, pred-
vsem pa v krajih ob morju, 
na voljo okoli 660.000 postelj 
za goste ali za okoli 12.000 
več kot jih je bilo lani. To pa 
pomeni, da gredo novemu 
rekordu naproti, novim vr-
hunskim številkam, v kate-
rih imajo tudi slovenski 
gostje pomemben delež. In 
prav zato razgovori že zdaj, 
da bi ne bilo prepozno. V 
tem je tudi odnos do doma-
čega gosta. 

Ne samo predstavniki Tu-
ristične zveze Hrvatske, tudi 
zastopniki največjih gostin-
skih in turističnih delovnih 
organizacij ob morju so za-
gotovili, da bo letošnja po-
nudba zanimivejša pa tudi 
pestrejša. V ceni pa dražja za 
okoli pet do deset odstotkov. 
Računajo, da bodo penzion-
ske cene v hotelih v času 
glavne sezone od 180 do 500 
dinarjev na dan. Seveda bo-
do v pred in po sezoni dosti 
nižje. In ne samo to, popusti 
bodo veljali tudi pri večjem 
odjemu, kar je še posebej za-
nimivo in privlačno za delov-
ne kolektive. 

Očitno prihajamo počasi 
do spoznanja, da so počitni-
ški domovi za kolektive dra-
gi in da.so ugodnejše pogod-
be z ustreznimi gostinskimi 
in turističnimi delovnimi or-
ganizacijami o najemu po-
trebnih zmogljivosti in nu-
đenju uslug v določenem 
času. 

Pomembno mesto v turi-
stičnem življenju v krajih ob 
morju imajo tudi zasebni od-
dajalci sob. Cene pri njih se 
bodo letos vrtele od 35 do 
110 dinarjev. Tako seveda v 

času glavne sezone, dosti ce-
neje pa v pred in po sezoni. 
Mnogi zasebniki pa se odlo-
čajo tudi za prodajo polnega 
penziona. 

Na srečanju je bilo izreče-
no veliko besed tudi na ra-
čun prizadevanj za izboljša-
nje in povečanje zmogljivo-
sti v kampih, nadalje za po-
gostejše proge trajektov in 
podobno. Okrepljene bodo 
letalske proge, nadalje vož-
nje hidrokrilnih ladij, tako 
tudi med Zadrom in italijan-
sko Ancono. Vožnja v eno 
smer bo na tej progi trajala 
dve uri in pol, ladja pa bo 
lahko sprejela do 120 potni-
kov. 

Popusti v predsezoni v 

glavnem veljajo do 7. aprila. 
Po tem času se bodo cene 
polagoma dvigovale. In če-
prav je do glavne sezone še 
razmeroma veliko časa, je 
veliko zmogljivosti ob morju 
že prodanih. To pa je znak, 
da z odločitvijo ne kaže odla-
šati, če se nanaša na mesec 
julij in avgust. 

Sicer pa bo letos moč skle-
pati dokončne pogodbe tudi 
na letošnjem spomladan-
skem Zagrebškem veiesej-
mu. To bo namreč tudi čas 
tako imenovanega Feriala, 
turističnega sejma, od 20. do 
27. aprila, ko bo še zadnja 
priložnost za večje dogovore 
in podobno. 

M B 

ŠEMPETER 

Načrt Turističnega društva 
Skoraj tristo članov Turi-

stičnega društva ¡Šempeter 
v Savinjski dolini, njihov 
odbor in seveda številne ko-
misije, kot posebna delovna 
telesa za posamezna po-
dročja, ¿aka tudi v letoš-
njem letu veliko dela. Sicer 
pa tudi dosedanji uspehi te 
turistične organizacije za-
htevajo na vsakem koraku 
več kot požrtvovalno delo. 
Tu ne sme biti spodrsljajev. 
Pa jih tudi nimajo. 

Letošnji delovni program 
šempetrskega Turističnega 
društva zajema tako številna 
organizacijska vprašanja, 
kot tudi druga. Pomembne 
naloge so si naložili v zvezi s 
sodelovanjem s Krajevno 
skupnostjo zaradi olepševal-
nih akcij v kraju. Gre skrat-
ka za tisto, čemur pravimo -
skrbimo za naše okolje. 

V propagandnih akcijah so 
vselej na čelu. Letos bodo 
med drugim postavili nove 
reklamne table na križišču v 
Šempetru, razpisali pa bodo 

tudi natečaj za izvirni spomi-
nek in znak.¡ Skrb za člane 
ni zapostavljena. Ne gre sa-
mo za izlete, tudi za predava-
nja, tudi za vzgojo in po-
dobno. 

Letos jih čaka otvoritev 
vzhodnega dela Antičnega 
parka. Datuma še ni, po vsej 
verjetnosti pa bo to junija. 
Od sedanjega pa do vzho-
dnega dela parka bodo ure-
dili sprehajalno stezo, tako 
da ljudje, ki bodo iz osred-
njega parka hodili na njegov 
vzhodni predel, ne bodo šli 
po glavni cesti. 

Obveznost imajo tudi do 
ureditve in sploh usode Rim-
skega vrelca v Podlogu. Le-
tos naj bi vsaj rek!i, kaj in 
kdaj bodo tam kaj napravili. 
V delovnem načrtu je še ure-
ditev plaže za kopalce v Sa-f 
vinji, nadaljevanje turistične 
poti v jami Pekel in še kaj. 
Tudi telefon do jame Pekel 
itd. 

Dela torej dovolj za vse in 
ob vsakem času M. BOŽIČ 

ZDMVILIŠKE VEDUTE 
V Galeriji Turističnega društva Celje, na Tomšičevem trgu sedem, je od prejšnjega 

ponedeljka odprta zanimiva in lepa razstava starih vedut zdravilišč na celjskem turističnem 
območju. Več kot dvajset grafičnih listov je iz zbirke Pokrajinskega muzeja v Celju. 
Razstava, ki jo priporočamo, bo odprta do 17. marca, njen ogled pa je možen med 8.30 in 
11.30 ter med 15. in 18. uro. 

Na sliki: Zdravilišče Rimske Toplice okoli leta 1840, ko so pripravljali traso za železniško 
progo. 



AKTIVNI SINDIKAT V 
TOVARNI NOGAVIC 

V teh dneh imajo sindi-
kati v delovnih in pa tudi 
v drugih organizacijah 
veliko dela. Kaj delajo v 
polzelski tovarni nogavic 
je predsednik konference 
osnovnih organizacij sin-
dikata Jože Lebič takole 
povedal: 

»Vsa aktivnost osnov-
nih organizacij sindikata 
je osredotočena na obrav-
navanje podatkov o go-
spodarjenju v naši orga-
nizaciji združenega dela. 
Kljub nekaterim že zna-
nim uspešnim pokazate-
ljem poslovanja smo opa-
zili, da obstoja določena 
problematika, katero smo 
dolžni obravnavati v ok-
viru uopolitičnih organi-
zacij, kot na primer de-
lovna disciplina, izboljša-
nje kvalitete in drugo. 

V tem tednu sklicuje-
mo letne skupščine os-
novnih organizacij sindi-
kata (5), kjer se bodo ra-
zen preteklega dela pogo-
vorili tudi o uresničeva-
nju zakona o združenem 
delu. Tako še vedno ne 

moremo biti zadovoljni z 
določenimi internimi ak-
ti. Spremembe se odlaga-
jo iz meseca v mesec, po 
drugi strani pa opažamo, 
da jih nekaj še sploh ni-
smo sprejeli, kot razvid 
del in nalog. Nazadnje 
lahko omenim še to, da se 
danes aktivno ukvarjamo 
z načrtovanjem sindikal-
nih akcij, katerih gotovo 
ne bo malo.« 

T. TAVCAR 

PLANINA PRI SEVNICI 

MLADI ZAVIHALI ROKAVE 
Boljše ceste, zaposlitev, vrtec, vodovod 

Program dela krajevne 
skupnosti Planina pri Sev-
nici je za letošnje leto zelo 
obširen, še vedno pa zajema 
levji delež obnova in vzdr-
ževanje krajevnih cest, ki 
jih je na območju krajevne 
skupnosti kar 55 km. Zato 
je prav, če najprej pogleda-
mo, kako so krajani v lan-
skem letu poskrbeli zanje v 
okviru programa dela kra-
jevne skupnosti. 

Najprej je treba reči to, da 
že četrto leto zbirajo krajevni 
samoprispevek za ceste. V 
programu za lansko leto je to 
pomenilo 460.000 dinarjev. 
Cestna komunalna skupnost 
je tudi • kreditirala obnovo 
krajevnih cest s 400.000 di-
narji in sicer za cesto Sen-
tvid-Podpeč v dolžini 1300 
m. Ostale delovne organiza-
cije na območju krajevne 
skupnosti Planina pa so pri-
spevale sredstva za obnovo 
ceste Planina-Visoče v dol-
žini 2300 m. Obe omenjeni 
cesti sta zdaj v navedeni dol-
žini asfaltiram. 

Omembe vredno je dej-
stvo, da so vsa zemeljska de-
la opravili krajani sami, 
predvsem pa so se potrudili 
mladi, saj ni bilo nobenega 
gradbišča brez njihove nav-
zočnosti. Zato so tudi odveč 
razprave posameznikov na 
Planini, ki so na nedavni 
krajevni konferenci SZDL 
hoteli osvetliti mladinsko or-
ganizacijo za nedelovno, češ, 
da je mladina na cesti. No, v 
planinskem primeru je bila 
mladina res na cesti, toda z 
lopatami in krampi, pa z do-
bi'o voljo in zavestjo, da je 
treba s skupnimi močmi gra-
diti tisto, kar imenujemo in 
imamo za družbeno, torej na-
še. Pri gradnji cest so sodelo-
vali seveda tudi brigadirji 
zvezne mladinske delovne 
akcije. Lansko leto so tudi 
vzdrževali ostale ceste, ob-
novili pa so tudi stopnišče 
pred spomenikom borcev 
NOB, kjer so se tudi krajani 
angažirali z lastnim delom, s 
sredstvi pa je pomagal Taj-
fun. 

Letos nameravajo izdvojiti 

30 odstotkov krajevnega sa-
moprispevka izključno za 
modernizacijo cest, vmes pa 
bi bili še dve posebni akciji 
za zbiranje prispevkov. Pet 
vaških skupnosti je podalo 
predloge, kje naj bi ceste 
modernizirali, končne odlo-
čitve še ni. Radi bi zgradili 
tudi nove ceste in sicer v 
Podlog in proti Lokam. 

Tudi vodovod čaka na ob-
novo. Napeljava je stara in 
njena doba sega že deset let 
čez garancijsko, pa tudi koli-
činsko ni vode dovolj, po-
sebni problemi se pojavljajo 
v zgornjem trgu. 

Del krajevnega samopri-
spevka bodo porabili za dru-
ge komunalne potrebe, kot 
obnovo kulturne dvorane, 
adaptirali bi sobo krajevne-
ga urada, uredili pa naj bi 
tudi spominsko sobo borcev. 

Tudi obrtni dejavnosti se 
obetajo lepši časi, oziroma 
krajani bodo prišli do dolo-
čenih potrebnih obrtnih sto-
ritev, ki jih na Planini že dol-

go pogrešajo. Odprli naj bi 
frizerski lokal in je zanj že 
vse dogovorjeno, v pripravi 
pa je tudi začetek dela meha-
nične delavnice predvsem za 
kmetijsko mehanizacijo. Se 
letos bi radi imeli dislociran 
obrat, kjer bi predvsem naš-
le zaposlitev še nezaposlene 
žene, kajti moški so našli de-
lo pri Tajfunu. Na to se veže 
seveda problem otroškega 
varstva, ki pa bo v precejšni 
meri rešen, saj je novi vrtec 
že pod streho in računajo, da 
bo v jeseni že sprejel v svoje 
zavetje 40 otrok v dveh od-
delkih. V gradnji je tudi sta-
novanjski blok, vendar ta 
gradnja v primerjavi s sred-
njeročnim načrtom stano-
vanjske gradnje na Planini 
zamuja za 50 odstotkov. 

To je seveda samo del pro-
grama dela krajevne skup-
nosti, ki pa zgovorno priča, 
da na Planini ne počivajo in 
da se zavedajo, da je razvoj 
njihovega kraja v prvi vrsti 
odvisen od prizadevnosti 
krajanov samih. 

DRAGO MEDVED 

OŠ HUDINJA 

MEJAŠI PO SILI 
Izjemen šolslii botanični vrt 

Ta zapis je nastal kot od-
mev na pisanje o krajevni 
skupnosti Hudinja pred te-
?lni in na navedbe, ki so se 
nanašale na šolo v zvezi z 
gradnjo prizidka družbene-
ga centra. Tokrat smo pri-
sluhnili drugi plati, komen-
tar pa bi moral najbrž nape-
riti svojo kritično ost v 
splošno neorganiziranost 
del, ki se vežejo na izvaja-
nje programa samoprispev-
ka- Dveletna zamuda in ne-
jasnosti hudinjskega prime-
ra to živo potrjuje. 

Po besedah ravnatelja šole 
Adija Marčiča, ni šola nikdar 
bila nasprotnik gradnje 
družbenega centra. Toda vse 
sedanje izjave in stališča te-
meljijo na dogodkih in pote-
ku razvoja zgodovine šole, ki 
je bila zgrajena 1959 leta. Te-
danji njeni šolarji in učitelji 
so okoli šole podedovali 
močvirnat travnik in zavihali 
so rokave, ter pričeli z de-
lom. Cel teren so zdrenažirali 
in navozüi nanj plodno zem-
ljo. Te je bilo za 5000 kubi-
kov, ki so jo z lastnimi roka-
mi razplanirali z lopatami in 
samokolnicami brez enega 
stroja. Sola ima od takrat tu-
di svojo pionirsko delovno 
brigado, ki ima danes za se-
boj preko 50.000 udarniških 
ur. 

Sola je bila zgrajena za 900 
otrok v dveh izmenah, danes 
šolo obiskuje 965 otrok. Po 
svojem okolišu mejijo vse do 
drameljskega šolskega oko-
liša, sicer pa hodijo v to šolo 
otroci s Hudinje, Smsujete, 
Škofje vasi in Prekorja, z iz-
gradnjo samostojne šole v 
Ljubečni pa bi se število 
učencev zmanjšalo za toliko, 
da bi lahko organizirali celo-
dnevno šolo, za katero sedaj 
ni pogojev. Zato so v prizid-
ku iz programa samopri-
spevka predvidevali izgrad-
njo še ene telovadnice, dveh 
tehničnih delavnic, gardero-
be, orodjarno, kabinet in 
zobno ambulanto in to vse v 
okviru že sedaj obstoječih 
zasedenih površin, namenje-
nih za gradnjo. Referendum-
ski program sicer predvide-
va pridobitev za 950 kvadrat-
nih metrov, za celodnevno 
šolo pa bi jih rabili 1430. K 
omenjenemu prizidku naj bi 

prišel še prizidek diužDene-
ga^ centra, ki pa bi segel na 
površino šolskega vrta, kjer 
i ê matičnik največjega šol-
skega botaničnega vrta v Ju-
goslaviji in je zanj šola dobi-
la zvezno priznanje kip ku-
rirja Jovice, leta 1960 kot 
prva šola v Jugoslaviji. 

Učenci in poklicni del šol-
skega kolektiva je v dvajse-
tih letih, kolikor šola slavi le-
tos razdobje svojega obstoja, 
ustvaril botanični vrt, v kate-
rem je prek 700 »enot«, med 
katerimi najdemo sibirsko 
pradrevo, himalajski bor, 
krivo smreko. Imeli so tudi 
čmi tulipan, pa so ga roke 
kradljivca za vedno odtujile 
vrtu. Zato je šola tudi posta-
vila ograjo okoli vrta. Ta 
ograja ograjuje prostor okoli 
šole, ki meri že danes manj, 
kot predvideva normativ, 
kar znaša 2,5 do 3 hektare. 
Sola in tudi sadovnjak, kjer 
gojijo slive za šolsko kuhi-
njo, pa si sosedje včasih ču-
dno predstavljajo lastninsko 
pravico do sadežev. A da ne 
bo pomote: ravnatelj Adi 
Marčič pravi, da še nihče ni 
nikoli plačal dinarja za sadi-
ke z njihovega vrta, učenci 
so celo pomagali urejati oko-
lje javnih površin pri nekate-
rih delovnih organizacijah, 
drugim šolam. 

Uredili so si tudi šolski sta-
dion. Zanj je postavljena vre-
dnost 32 starih milijonov, od 
družbe pa so dobili le enega, 
vse ostalo so naredili sami. 
Zdaj so jim ga delno zasedla 
tudi zaklonišča za krajevno 
skupnost in slika je dokaj 
smešna: zaklonišča za kra-
jevno skupnost na območju 
šolskega dvorišča, ki je ogra-
jeno, ker ljudje kradejo slive 
in črne tulipane, ter nadirajo 
z nesramnimi izrazi učitelji-
ce, ki pridejo z učenci k pou-
ku telovadbe na stadion, pa 
je zaseden z »mladinsko« 
ekipo posameznikov, ki de-
lajo izgrede. 

Sola se zavzema za rešitev 
problema v okviru predvide-
nih gradenj njenih objektov, 
torej pokrivanje potreb kul-
turne dvorane v telovadnici, 
kar najbrž ni dobro za dolgo-
ročno gledanje s strani usta-
novitve kulturnega društva 

na Hudinji. Tudi ograje bi se 
radi rešili, saj ne more biti v 
ponos nobenemu: ne tiste-
mu, ki je s te in tistemu, ki je 
z one strani, kajti očitno je 
bila narejena zaradi obstoje-
čih potreb. Sola ne želi, da bi 
nepremišljen korak rigoroz-
no posegel v delovni proces 
in padobo okolja, ki je nasta-
la z žulji in dvajsetletnim de-
lom, ki danes pomeni mnogo 
več, kot se tega zavedamo in 
verjetno bi tu morali v tem 
hipu pomisliti, naj ne raste 
ena kultura na račun druge. 
Vsemu temu, pa bi se dalo 
izogniti s pravočasnim dogo-
varjanjem in boljšo informi-
ranostjo tudi najširše javno-
sti, ki gotovo ne ve, kako ži-
vo potrebujejo na Hudinji 
družbeni center, pa tudi to, 
da bi moral njegov nastanek 
na omenjeni lokaciji plačati 
tudi z veliko mero rizičnosti 
botanični vrt, ki danes v ure-
jeni obliki koto, tudi nekaj 
pomenijo v Jugoslaviji in 
izven njenih meja. Po dvelet-
nem mencanju z gradnjo, ne 
bi bilo škoda, če bi še sedaj 
nekaj trenutkov namenili te-
meljitemu premisleku. 

DRAGO MEDVED 

REKEL JE: 
RAZŠIRITI 
DELEGATSKO 
OSNOVO 

Bilo'je na seji Občinske" 
konference Zveze komu-
nistov v Mozirju. V raz-
pravi je sodeloval tudi 
predsednik Občinske 
skupščine Hinko Cop, ki 
je med drugim dejal: 

»Delo naših delegacij bi 
morali bolj ocenjevati po 
vsebinski plati. Prav tako 
bi morali razčistiti, zakaj 
je sklepčnost v družbeno-
političnem zboru občin-
ske skupščine po večini 
najslabša. Več bi morali 
narediti, da bi se delegat-
ska baza v okviru krajev-
nih organizacij Sociali-
stične zveze razširila in da 
bi tako zlasti delegati 
družbenopolitičnega zbo-
ra občinske skupščine 
dobili širšo osnovo za 
sprejemanje stališč. 

Povejmo na glas, da se 
zbori občanov niso po-
vsem uveljavili. In ven-
dar nam zadnji primer 
Luč, ko se je na zboru 
zbralo okoli tristo kraja-
nov, pove, da ljudje pri-
hajajo na svoje zbore, če 
gre za obravnavo aktual-
nih vprašanj.« 

M B 

RAZSTAVA NA GIMNAZIJI 
Kulturni praznik je sicer že mimo, kar pa ne pomeni, da je 

konec z našo kulturno dejavnostjo. Nasprotno, v nas se še 
bolj razrašča. 

»2. b razred je na celjski gimnaziji pripravil razstavo z 
naslovom: Kulturni delavci celjskega okrožja. Razstava ob-
sega slikovni material in pa pisani komentar. Tu srečamo 
pisatelja Vladimira Levstika, profesorja Josipa Napotnika, 
Antona Aškerca v času njegovega bivanja v Celju, pesnika 
in pisatelja FVana Roša in pisateljico Almo Karlin. Toda to je 
le Celje. Potem nas fotografije pošljejo še drugam; najprej v 
Rečico ob Savinji, nato v Mozirje pa v Slovenske Konjice, v 
Ponikvo, v Laško, v Rogaško Slatino in nazadnje še v Jur-
klošter. Lahko se potopimo v zgodovinske zanimivosti teh 
krajev, pa še in še. 

2. b je vzporedno z razstavo pripravil tudi posebno izdajo 
svojega razrednega lista Utrip. V predgovoru urednica pravi 
takole: »V počastitev letošnjega kulturnega praznika se je 
naša razredna skupnost odločila pripraviti razstavo, ki naj bi 
osvetlila zgodovino naših krajev in osvetlila njihov delež pri 
kulturnem razvoju Slovenije. Ta list izhaja kot dopolnilo k 
tej razstavi... Naše delo je bilo časovno in materiadno ome-
jeno, zato je ostalo veliko belih lis. Kljub temu upamo, da bo 
to koristno dopolnilo k razstavi in da bo s tem dosežen naš 
namen - predstaviti naše kraje širšemu krogu ljudi.« 

MAGDA TRATNIK 

AKCIJA ZAKLJUČNI RAČUNI V OBČINI SLOV. KONJICE 

NAJVEČ O USPEŠNOSTI 
Delavci, naredili izpit samoupravne zrelosti 

Do konca prejšnjega tedna so de-
lavci 56 tozdov v konjiški občini 
opravili razprave o zaključnih raču-
nih. Razprave so potekale še v okviru 
delovnih organizacij in drugih delov-
nih skupnosti, predvsem še v osnov-
nih organizacijah sindikata. Čeprav 
še nimaino konjiške občinske sindi-
kalne ocene, pa že sedaj lahko ugoto-
vimo, da so razprave dosegle širino 
in globino, kot še nikoli do sedaj. Bi-
stvene teme v razpravah delavcev so 
bile: organizacija dela v zvezi z večjo 
produktivnostjo, materialni stroški, 
oskrba s surovinami, odgovornost 
skupnih strokovnih služb, medseboj-
ni odnosi in odgovornosti posamezni-
kov, osebni dohodki in nagrajevanje 
po delu ter prehitra rast življenjskih 
stroškov. 

Značilno je, da so delavci v večini 
primerov najprejazpravljali o gospo-
darskih rezultatih in kaj bi lahko po-
pravili oziroma izboljšali ter dvignili 
produktivnost dela na višjo raven in 
šele nazadnje so svoje razprave nave-
zali na osebne dohodke. Na vseh raz-
pravah so bili sprejeti tudi ustrezni 
ukrepi za doseganje boljših rezultatov 
dela v tem letu. 

Sicer pa so razprave potekale naj-
prej v izvršnih odborih osnovnih orga-
nizacij sindikata, sledile so v sindikal-
nih skupinah - v večjih tozdih, v okvi-
ru delovne organizacicije in v manjših 
tozdih pa na zborih delavcev. Gradivo 
je bilo praviloma dobro pripravljeno, 
le v šestih tozdih so spet po starem 
»kraljevale bolj številke«, v petih toz-
dih pa so odpovedali pri pravočasni 

pripravi gradiva. No, tudi z roki so bile 
hude težave, saj so do prvega roka, to 
je do 31. januarja pripravili pravoča-
sno gradivo le v petih tozdih oziroma 
delovnih organizacijah. Do drugega 
roka, do 8. februarja so gradivo pripra-
vili v 42 tozdih, ostali pa do 13. februar-
ja. V veliki večini so v tozdih opravili 
razprave do 20. februarja, le v desetih 
tozdih do konca prejšnjega tedna. 

Udeležba na razpravah o zaključnih 
računih je bila v poprečju 85-odstotna, 
po dolžini pa so trajale poprečno dve 
uri in pol. 

Občinsko sindikalno vodstvo bo do-
končno oceno vseh razprav oblikovalo 
te dni in na tej osnovi tudi usmerjalo 
nadaljnjo politično akcijo. 

MITJA UMNIK 



OB 35-LETNICI POHODA XIV. DIVIZIJE 

I VELIKA SVEČANOST V MARIBORU-
\ ZAPISA O ZADNJIH DVEH ETAPAH 

Petintrideseta obletni-
ca pohoda XIV. divizije 
na Štajersko se je z veli-
častno svečanostjo kon-
čala v Mariboru, ki je pro-
slavljeni diviziji podelil 
domicil. 

V nedokončani veli-
kanski hali »Jeklotehne« 
pred Mariborom je bil v 
soboto zbor borcev » Štiri-
najste«, tistih, ki so v ja-
nuarju in februarju 1944 
opravili svoje poslanstvo 
in povelje Glavnega štaba 
NOV in POS, tistih, ki so 
nekajkrat povečali vrste 
borbenih enot na Štajer-
skem, in mladih nasledni-
kov, ki so zvesto sledili 
stopinjam svojih vzorni-
kov po štajerskih tleh. 
Zbora se je udeležilo na 
stotine občanov Maribo-
ra, dolga prva vrsta v dvo-
rani pa zbrala k proslavi 
zveneča imena voditeljev 
in junakov revolucije, 
najvišjih predstavnikov v 
republiki. 

Slavnostni govor je na 
proslavi imel sekretar 
predsedstva CK ZKJ 
STANE DOLANO, ki je 
orisal legendarno pot 
XIV. na Štajersko in po-
tem te politično-vojaške 
akcije za razvoj splošne 
vstaje v najbolj krvavo za-
tiranem delu slovenske 
domovine. 

Zaključna slovesnost 
ob 35-letnici legendarne-
ga pohoda XIV. divizije 
se je zaključila v blišču 
visokih priznanj, ki jih je 
maršal Tito podelil divizi-
ji in njenim brigadam. 

XIV. divizija je v celoti 
dobila naslov PROLE-
TARSKE DIVIZIJE BO-

RISA KIDRIČA. S takim 
naslovom se ponaša le 
malo partizanskih enot v 
naši državi. 

Za 1. brigado »TONE-
TA TOMŠIČA«, ki je bila 
z redom narodnega hero-
ja in drugimi visokimi od-
likovanji odlikovana že 
pred leti, je na proslavi v 
Mariboru dobila RED 
NARODNEGA HEROJA 
tudi 2. SNOUB «Ljube 
Sercerja«. 

Z odličjem PARTI-
ZANSKE ZVEZDE Z 
ZLATIM VENCEM sta 
bili odlikovani brigada 
»Mirka Bračiča« in briga-
da »Miloša Zidanška«, 
medtem ko je bila briga-
da »Slavka Slandra« odli-
kovana z REDOM BRAT-
STVA IN ENOTNOSTI Z 
ZLATIM VENCEM. 

Maribor je proslavlje-
nim borcem XIV. divizije 
pripravil bogat kulturni 
program, ki je vseboval 
podobo herojske poti in 
bojev na Štajerskem. 

JURE KRASOVEC 

ODLOČNO V 
SNEG 

čeprav je pohod mla-
dih pohodnikov v orga-
nizaciji Republiške kon-
ference ZSMS že končan 
in je končana tudi osred-
nja proslava ob 35. letni-
ci pohoda legendarne 
XIV. divizije (ta je bila v 
Mariboru) pa ne moremo 
mimo zapisa dogodkov, 

ki smo jih prejšnji četr-
tek dopoldne 1 oživeli v 
partizanski vasi Zavod-
nje nad Šoštanjem. Kra-
ju, kjer je v spomenik 
vklesanih 26 borcev, od 
tega samo deset takšnih 
z imeni in priimki, drugi 
so ostali nepoznani. Ne-
poznani zaradi imen, 
znani in cenjeni zaradi 
del in junaštva, da ima-
mo danes svobodo. 

Zavodnje (tudi Napot-
nikova rojstna hiša, v 
osnovni šoli imajo pod 
odlično taktirko ravnate-
lja in ljubiteljskega sli-
karja Jožeta Svetine vsa-
ko leto pionirsko Napot-
nikovo galerijo itd.) so že 
navajene »trušča« mla-
dih, ki jih še posebej v 
velikem številu zajame 
vsako leto februarja in to 
okoli Kajuhove smrti oz. 
pohoda štirinajste. Prav v 
Zavodnjah so si podali ro-
ke mladi pod vodstveno 
palico velenjskih mladin-
cev in mladi pod vod-
stvom mozirskih. Prvih 
naj bi bilo okoli 150 (med 
njimi tudi iz žalske obči-
ne ter pobratenih občin 
Subotica, Vrnjačka banja 
in Split, vojaki iz Postoj-
ne in »kvartet« mladih iz 
Šiške v Ljubljani), drugih 
pa 280! 

Sekretarka Občinske 
konference ZSMS Mozir-
je, Vera Pečnik je hitela 
pripovedovati, da so v nji-
hovi pohodni enoti mladi 
iz Mozirja, Trbovelj, Za-
gorja, Hrastnika, Maribo-
ra, dravskih občin, Gro-
suplja ter različnih ljub-
ljanskih občin. Roki sta si 
podala komandanta tretje 

pohodne enote Velenjčan 
Stane Tepej in četrte Ja-
nez Herman. Spregovoril 
je predsednik krajevne 
organizacije ZZB NOV 
Franc Napotnik ter »po-
ložil« mladini na srce, naj 
tudi s takšnimi pohodi 
pomaga h krepitvi naše 
varnosti. 

Milan Pugelj iz Šošta-
nja, aktivni udeleženec 
»štirinajste« vse iz Suhor-
ja dalje pa do konca, je z 
rezko žametnim glasom 
in iskrečimi očmi pove- ' 
dal, da smo na takšno 
mladino resnično lahko 
ponosni. »Nam je bilo v 
tistih dneh, ko smo se tu-
di po snegu prebijali tu 
skozi, težko, vendar je da-
nes lažje, ker vidimo, da 
smo bili uspešni. Uspešni 
ne samo zaradi nas, am-
pak tudi zaradi teh, ki da-
nes z vso spoštljivostjo 
gradijo tisto, kar smo mi 
spravili do temeljev. To 
mi je največja nagrada in 
priznanje.« 

Jože Melanšek, pred-
stavnik Občinskega štaba 
TO Velenje: »Že več let 
hodimo po tej poti in vsa-
ko leto smo ne samo bolje 
opremljeni, ampak je tudi 
med mladimi vedno več 
pripadnosti za takšne ak-
cije. Saj ne rečem, da prej 
tega ni bilo, samo mladi-
no je treba zainteresirati, 
povabiti, se pogovoriti in 
gre. Takšni pohodi so bo-
gastvo za vse!« 

Po krajšem odmoru v 
Zavodnjah, ko so med be-
limi hišami odmevali pe-
sem, harmonika in smeh, 
so skrajno resno stopili v 
vrsto, poslušali Franca 
Napotnika, položili venec 
pred spomenik žrtvam 
NOB in s pesmijo na 
ustih združno zakoračili v 
sneg.. . Smer? Žlebnik. 
Skupaj je šlo preko 400 

mladih iz skoraj večine 
Slovenije in krajev v dru-
gih republikah. Franc Na-
potnik je zaključil: »Nji-
hov vsakoletni pohod je 
največje priznanje nekda-
njim udeležencem štiri-
najste!« 

Angela Ročnik, upoko-
jena učiteljica v Zavod-
njah: »Skoda, zdaj bo 
spet »mir« do prihodnje-
ga februarja. Ko bi le čim-
prej prišel in z njim mla-
di . . . Kako je to lepo!« 

Odločno so stopili v 
sneg, kot so to storili pred 
35. leti drugi. Zdaj so ko-
rakali v miru, vendar je 
tudi ta mir izzvenel v vaji 
po pridobivanju znanja, 
da te nihče ne sme prese-
netiti ... 

TONE VRABL 

NA KONCU 
POTI... 

Pred okoli tristo mladi-
mi je bil še zadnji del poti. 

Slovo od Belih vod in 
že pot proti Kelnerjevi 
domačiji, Smihelu, Že-
kovcu.. . 

Zdaj so skrenili s poti, 
ki jo je hodila Štirinajsta. 
Toda, navzlic temu so 
ostali na poti, ki ima tudi 
partizansko obeležje. Na 
tem predelu in vse tja mi-
mo Dol-Suhe in Rečice 
ob Savinji so hodili kurir-
ji. Na tej poti stoji tudi 
žalosten spomenik. Pri 
njem so se v Dol-Suhi 
ustavili tudi mladi poho-
dniki in počastili spomin 
štirih borcev, ki so padli 
že ob svitu svobode. 

Petek, 23. februarja po-
poldne. 

Ko so se mladi poho-
dniki bližali Rečici, kjer 
je bil tudi zaključek celot-
nega pohoda in ne samo 
njegovega četrtega dela. 

ki so ga pripravili mladi 
mozirske občine pa so bi-
li v njem vrstniki iz vse 
Slovenije, propadniki 
JLA in drugi, so v dolino 
že legle dolge sence. To-
da, planine so še žarele v 
soncu. Se zlasti mogočni 
Medvedjak, prav tako pri-
zorišče bojev borcev Šti-
rinajste divizije z Nemci. 
Zdelo se je, kot da se ho-
četa vreme in sonce vsaj 
zdaj oddolžiti in oprostiti 
za tiste mrzle in snežene 
dni 1944. leta, k so borci v 
visokem snegu in pre-
mraženi premagovali 
nadčloveške napore. 

Prihod okoli tri sto po-
hodnikov v Rečico ob Sa-
vinji je bil veličasten. 
Pred spomenik, sredi 
trga, so prikorakali s pe-
smijo na ustih. Hej briga-
de. In potem raport ko-
mandanta Janeza Herma-
na in pozdrav predsedni-
ka domače krajevne 
skupnosti Antona Hriber-
nika. Zatem je o pomenu 
legendarnega pohoda Šti-
rinajste na Štajersko go-
voril predsednik Občin-
skega odbora Zveze bor-
cev Mozirje in udeleženec 
pohoda. Vlado Košir. 

Lep sprejem mladih 
zaključek poti so dopolni-
li še godbeniki, pevci, re-
citatoci. Bila je lepa in 
velika slavnost, na kateri 
se je zbralo ne sam'o dosti 
domačinov, marveč tudi 
mnogi predstavniki slo-
venskih mest, borci Štiri-
najste, najvidnejši pred-
stavniki skupščine in 
drugi. 

Na obrazih mladih, če-
prav utrujenih, se je vide-
la sreča, zadovoljstvo. Za 
njimi je bila dolga pot, 
pot spominov in obujanja 
ter ohranjanja tradicij na-

rodnoosvobodilnega 
boia. MILAN BOŽIČ 

Pogovor v Zavodnjah. Udeleženec pohoda XIV. MILAN PUGELJ v sredini v 
razgovoru s komandantom četrte etape pohoda mladih JANEZOM HERMANOM 
(desno). 

Na cilju: mladi pohodniki so prispeli v Rečico ob Savinj i . . . Od tu so krenili na 
proslavo v Maribor. 

Ponosni in vzravnani so po pohodu čez Paški Kozjak in Graško goro pohodniki 
tretje etape sodelovali na proslavi v Zavodnjah. 

(Foto: TONE VRABL) 



KULTURNA SKUPNOST CELJE 

36,372.000 ZA KULTUR01979 
Ponosni smo laitiio na tolilišna sredstva, ne pa še zadovoljni 

Celjski občini ni nikoli bilo treba 
povešati oči od sramu, kadar je tek!a 
beseda o kulturnem dinarju. Se pred 
leti, ko ni bilo kulturnih skupnosti, je 
sodila v sam vrh v Sloveniji po od-
stotku sredstev, namenjenih za kul-
turo, glede na ekonomsko razvitost. 
Lanskoletni program kulture v obči-
ni je pomenil 31,770.230 dinarjev, le-
tošnji pa je dražji (dragocenejši) za 
50.000 dinarjev. Ob tolikšnem denar-
ju smo lahko ponosni na skupen fi-
nančni delež za kulturo, s tem pa se-
veda še ni rečeno, da smo z vsem za-
dovoljni kar ta denar prinaša in da 
nadaljnji razvoj ne terja pospešenih 
naporov celotne družbene skupnosti. 

Delegati obeh zborov skupščine, ki 
so na zadnji skupščinski seji sedeli v 
Narodnem domu tri ure v ne preveč 
zakurjeni dvorani, so potrdili poročilo 
o izvedbi programa za lansko leto, kot 
tudi zaključni račun in sprejeli pro-
gram kulture za letošnje leto in finanč-
ni načrt. Od lanskih sredstev je ostalo 
1,030.510 dinarjev, dobila pa jih bosta 
Pokrajinski muzej in kulturni dom Tr-
novlje. Gospodarstvo sicer že nekaj ča-
sa vztraja, da bi jim samoupravne inte-
resne skupnosti viške vračale, pa so 
ugotovili, da bi postopek sam požrl 
prevelik del teh sredstev, pa naj osta-
nejo tam, kamor so že šla z dobro voljo 

vseh občanov, kulturniki pa tudi me-
nijo, da so viški posledica inñacije in 
je ta denar itak njihov. 

V letošnjem programu je bistvena 
vsebinska novost in kakovost. Ponud-
ba je jasnejša in opredeljena ter fi-
nančno ovrednotena. Ta zapis nima 
namena naštevati posamezne točke 
programa letošnjega leta, omembe 
vredno pa je, da letošnje leto pomeni 
začetek pomembnih investicijskih del 
(glasbena šola, kulturni dom Trnovlje, 
adaptacija stare grofije, Hudinja in 
druge), kar seveda ne gre povsod za 
izključno sredstva kulturne skupnosti, 
vendar naložbe same pomenijo za ra-
zvoj kulturne dejavnosti mnogo. Pred 
velikimi prostorskimi pridobitvami v 
okviru obstoječe kvadrature je tudi 
Slovensko ljudsko gledališče, klub 
kulturnih delavcev Ivan Cankar bo 
končno dobil svoje prostore, le nov 
zbor bo treba sklicati, da bi obnovili 
program in si razdelili naloge, saj klub-
ski prostori brez dejavnosti ne morejo 
nuditi tistega, kar od njih pričakuje-
mo. To so samo nekatere velike naloge 
v letošnjem letu, za njihovo izvedbo bo 
potrebno mnogo doslednosti, pa tudi 
skupščina sama bo morala budno 
spremljati izvajanje programa. Zato še 
za hip poglejmo, kakšen program dela 
skupščine so sprejeli delegati na ome-
njeni skupščini kjer so med glavnimi 

nalogami naslednje: potrebno bo po-
drobno proučiti elemente za sestavo 
srednjeročnega načrta in dolgoročne-
ga prostorskega plana pa tudi videti, 
kako je s srednjeročnim investicijskim 
načrtovanjem v kulturi celjske občine. 
Posebna pozornost bo posvečena 
Osrednji knjižnici in njenemu razvoju, 
saj gre za enega največjih tovrstnih 
kulturnih zavodov v Sloveniji, tudi 
spomeniško varstvena problematika 
bo podrobneje osvetljena, nič manj za-
nimiva pa ne bo podrobna informacija 
o založniški dejavnosti celjske kultur-
ne skupnosti. Med pomembnejšimi 
nalogami bo skupščinska razprava o 
srednjeročnem načrtu za obdobje 
1981/85, letos pa bo treba tudi temelji-
to pristopiti k metodam za čimbolj še 
priprave za načrtovanje programa kul-
turne dejavnosti za naslednje leto. 

To so torej strateške naloge skupšči-
ne. Na tem mestu velja omeniti tudi to, 
da se morajo delegati bolje v svojih 
delegacijah seznanjati z gradivom in 
naj na skupščini ne postavljajo nepre-
verjenih trditev, če se že vsaj ne omeji-
jo na vprašanja, kot je bil to primer na 
zadnji skupščini. Le dobro poznavanje 
vsebine in zavzetost ter tehtna razpra-
va, lahko krepijo samoupravno polno-
krvnost odgovornega in častnega dele-
gatskega dela v skupščini. 

DRAGO MEDVED 

ZANIMIVOSTI IZ POKRAJINSKESA 
MUZlJAVCEUU 

' ~ ' •.,. . . 

MODELČEK ZA POTIČKO 
Modelček za potičko - pogačo iz Kranj č sodi med 

pekače manjše vrste, saj je zgoraj v premeru širok 
komaj šestnajst centimetrov. Pekač je namenjen za 
peko potic in boljše vrste kruha, samo da so bile po-
tičke manjše kot pri pekačih normalne velikosti. Dno 
modela je spodaj ravno, nato pa se na zunanjem robu 
rahlo zaokroži in strmo dvigne proti vrhu do navzven 
zavihanega roba. Zunanja površina pekača je v enako-
mernih razmakih žlebljena. 

Notranjost modela ima dno na sredini nekoliko dvig-
njeno. Ce gledamo iz sredine, se dno rahlo spušča in se 
proti robu zopet dvigne. Stena se nato pod topim 
kotom dvigne do ostrega notranjega roba. Od tu naprej 
je rob zavihan navzven. Zgornji rob je valovito okra-
šen. Stena modela je rasčlenjena s prav takim okrasom 
kot rob in je v enakomernih razmakih valovito razčle-
njena. Dno je okrašeno z dvema vzporednima okra-
snima črtama. VLADIMIR SLIBAR 

BARDIUKUNDUS V LIKOVNEM 
SALONU 

Od včeraj dalje je v Likovnem salom odprta razstava 
likovnih del akademskega slikauja Barda lukundusa, ki se 
tokrat prvič predstavlja celjskemu občinstvu s svojimi deli. 
Na sliki: Čudoviti Mars, olje, platno 

MARKO STERLE RAZSTA VLJA 
V GLEDALIŠČU 
Slovensko ljudsko gledališče že nekaj časa vse zavzeteje 

odpira svoja vrata, ki pa ne vodijo zgolj k odru, saj njihova 
odprtost vabi goste tudi k vsebinskim dogodkom v samem 
foyerju. Tako je bilo tudi v petek minulega tedna, ko so 
odprli razstavo likovnih del celjskega zdravnika Marka Ster-
leta. Številnemu občinstvu so bile namenjene pozdravne 
besede umetniškega vodje Slovenskega ljudskega gledali-
šča v Celju Igorja Lampreta, ki je navzeal pomen foyerja kot 
ognjišča iz dobesednega francoskega prevoda in dal s tem 
vedeti, da je celotno gledališče tudi ognjišče, ki naj greje. Ta 
dobrodošlica je izzvenela tudi kot stalno vabUo v Talijin 
hram, to pa je tudi najbolj topla dobrodošlica, kar si jih 
lahko želimo. 

O likovnem delu zdravnika Marka Sterleta je govoril li-
kovni kritik in publicist Aleksander Bassin in označil nasta-
nek takšnega likovnega snovanja kot sintezo Sterletovega 
zdravniškega poklica in njegovih potov do skrivnosti člo-
veka, tudi v medicinskem delu s pomočjo akupunkture, ta 
pota pa duhovno ustvarjalno išče z odpiranjem v razmišlja-
nje o človeku. Vse je torej slonelo na delovnem naslovu 
razstave séune, torej na tradicionalnem kitajskem zdravil-
stvu. 

Celoto miselnosti in pojavnosti, ki jo zahtevata pa tudi 
obenem nudita likovna tvornost in pisiina beseda v našem 
primeru, torej ob omenjeni razstavi, so navzoči ob otvori-
tveni slovesnosti spoznali ob poslušanju besedil, ki so jih 
izvajali igralci SLG Celje Janez Bermež, Anica Kumrova in 
Janez Starina, iz nemščine pa jih je prevedel in v literarno 
urejenost ter skladnost postavil sam avtor razstave Marko 
Sterle. 

DRAGO MEDVED 

PETA PREMIERA SLG CELJE 

Ob uprizoritvi Kamna za pod glavo Milice Novković 

Celjsko gledališče nas zad-
nja leta stalno in načrtno sez-
nanja s sodobno dramsko 
tvornostjo pri ostalih jugo-
slovanskih narodih in s tem 
na najprimernejši način 
skfbi za boljše medsebojno 
poznavanje med našimi na-
rodi. Tokrat nam predstavlja 
pomemben dosežek mlade 
srbske ustvarjalke Milice 
Novkovičeve - Kamen za 
pod glavo. Besedilo je bilo 
nagrajeno n^ lanskem Steri-
jinem pozorju in v razmero-
ma kratkem času uprizorje-
no na vrsti odrov v Srbiji. 
Poleg omenjenih uspehov 
govori delu v prid tudi redka 
tematika in njena izvirna 
obravnava v spretno stilizi-
rani umetniški obliki. Dovolj 
je bilo torej razlogov, da se je 
celjski ansambel lotil težke 
naloge, prenesti vso bivanj-
sko stisko izvirnika pred na-
šega gledalca tako, da jo bo 
doživljal in sprejemal kot 
svojo. Kljub velikim napo-
rom cilj ni v celoti dosežen, 
kot je to pri uprizarjanju 
srbskih besedil na sloven-
skih odrih že običaj. Vpraša-
nja, ali so temu krivi izvajalci 
ali predsodki gledalcev, v 
tem okviru ne kaže nače-
njati. 

Novkovičeva nam v svo-
jem besedilu prikazuje vaški 
svet na nov način, brez zave-
rovanosti v njegove prvinske 
lepote in rodbinske vezi. Tu-
di na vasi se kaže razpadanje 
tradicionalnih vrednot in ne-
močno tavanje na sledi k no-
vim vrednotam. Dramske 
osebe razkrivajo te svoje di-
leme v odnosu do zemlje, ro-
du, ljubezni, smrti, boga. V 
svetu brez tradicionalnih 
vrednot se kaže sleherna ak-
cija kot izraz samovolje po-
sameznika, zato deluje pred 
nami vrsta posameznikov, ki 
so si sicer v sorodu, a med 
njimi pravega razumevanja 
ne more biti. Pretrgane vezi 
med ljudmi porajajo sovraš-
tvo in iz tega izhaja grobo 
nasilje, ki je značilno za od-
nose v družini Vučetidev. Ti 
ga nesejo s seboj tudi v za-
grobni svet, kjer se grozljivi 
individualizem posamezni-
kov le še stopnjuje (v grotes-
kni dvoboj med Vučkom in 
Milutinom npr.). Z vključi-

tvijo vizije zagrobnega sveta, 
v katerem se človeška brez-
čutnost in samoljubje le še 
stopnjujeta, avtorica nazor-
no prikaže, da je nered v dru-
žini Vučetičev splošnejšega 
in trajnejšega značaja, da je 
njihova trpka usoda univer-
zalnejša. Svet, v katerem 
prevladajo interesi posamez-
nika, je poln sovraštva in 
grobosti, poln pa je tudi bre-
zuspešnih poskusov rešitve 
iz tega zla. Človekovo biva-
nje postane v takem svetu 
komaj životarjenje, ujeto v 
meje lastnega jaza, v meje 
nenehnega postavljanja in 
razdiranja, rojevanja in umi-
ranja. Zato so tudi vse akcije 
brezplodne, kot je jalova Vu-
četičeva Kruna. Stari gospo-
darji umirajo sprti z lastnimi 
otroki, otroci zemljo zapu-
ščajo, delijo, gradijo na njej 
hiše, da postaja tudi zemlja 
jalova. V svetu brez ljubezni 
ni morale in ne časti, je samo 
še životarjenje in umiranje. 
Po grenkobi sporočila se be-
sedilo Novkovičeve skoraj 
prekriva s Kovačevičevimi 
Maratonci, ki smo jih v Celju 
gledali pred dvema letoma, 
le da slednji postavlja ome-
njeno bivanjsko stisko so-
dobnega človeka v mestno 
okolje. 

Režiser FVanci Križaj se je 
ob dramaturški pomoči Igor-
ja Lampreta odločil za strogo 
stilizirano predstavo, v kate-
ri je v osnovi ohranjen srbski 
kolorit. Več mizanscenske 
akcije je onemogočila scena 
Miodraga Tabačkega, ki je 
ves oder napolnil s terasami 
iz trs j a, z lesenimi plotovi in 
s kamenjem posutimi steza-
mi. Z vsem tem je omejil 
igralni prostor skoraj v celoti 
zgolj na stilizirano kmečko 
izbo, v središču katere je mi-
za, okrog katere se zbirajo in 
popada jo dramske osebe. 
Čeprav je tako poudarjena 
zaprtost in negibnost odr-
skega prostora pomensko 
ustrezna sporočilu, se vsee-
no zdi, da po svoje sili upri-
zoritev v preveč statično, t. i. 
literarno gledališče, in omo-
goča režiserju in igralcem 
premalo možnosti stopnje-
vanja. 

Ob asketski uporabi razpo-
ložljivih izraznih sredstev je 

bila toliko večja naloga na 
nosilcih vlog. Patriarhalno 
oblastniškega in nasilnega 
Novaka Vučetiča je izobliko-
val Miro Podjed, ki je dodal 
že znanim potezam grobosti 
in zaletavosti iz nekaterih 
prejšnjih vlog tokrat več pre-
finjene prilagodljivosti in za-
strtega samoljublja. Njegova 
brata sta izoblikovala Bruno 
Baranovič, ki je dal Zdravku 
poteze notrsmje razdvojene-
ga in zato poslušnega silaka, 
ter Peter Boštjančič, katere-
ga Krsman je poudaijeno 
zaprt vase, zavestno kroteč 
svoja čustva, dokler se ne 
izlijejo v trenutku zaupljivo-
sti s Kruno. Slednjo je zai-
grala Ljerka Belakova z ja-
sno izrisano prvinsko željo 
po otroku in ljubezni ter iz 
tega izhajajočo globljo tragi-
ko. Marjanca Krošlova je da-
la Simiini poteze delovne in 
trpno vdane gospodinje, ki si 
je sposobna le v trenutku 
slabosti priznati svojo ne-

srečno usodo. V vlogi naivne 
in delovne Jelke je nastopila 
Milada Kalezičeva, v svoj 
prav zaverovane starce pa so 
ozoblikovali Siuidi Krošl, Jo-
že Pristov in Pavle Jeršin. V 
uvodnem prizoru je z Jerši-
nom uspešno zaigral Bogo-
mir Veras, sodelovala pa je 
tudi Jadranka Tomažičeva. 

Predstava Kamna za pod 
glavo sodi vsekakor med 
vrsto korektnih dosežkov 
celjskega gledališča v zad-
njem času, čeprav ji manjka 
dramatične napetosti, ki bi 
mogla močneje pritegniti 
gledalca in ga v celoti vsrkati 
v svoj dramski tok. Kljub ne-
koliko zmanjšani »prebojni« 
moči ji je treba priznati, da je 
v skladu z začrtanim kon-
ceptom dosledna in zato 
enovita. Taka pa je seveda 
tudi ustrezna informacija o 
pomembnem dosežku iz za-
kladnice sodobne jugoslo-
vanske dramatike. 

SLAVKO PEZDIR 

V SOBOTO BALET TRIPTIH 
Zaradi prestavitve datuma izvedbe baletnega kolaža Trip--

tih v izvedbi Plesnega gledališča v Celju, ki je bila prvotno 
načrtovana za 14. februar, bo omenjena predstava izvedena 
to soboto v Slovenskem ljudskem gledališču. Kot smo že 
poročali, je posvečena življenjskemu jubileju slovenskega 
skladatelja Jakoba Ježa, pomeni pa tudi prvi večji letošnji 
nastop Plesnega gledališča. 

OBSEŽNO DELO JANKA 
OROŽNA 

Izdajateljski svet pri celjski kulturni skupnosti je na svoji 
nedavni seji razpravljal o izdaji obsežnega in pomembnega 
gradiva izpod peresa profesorja Janka Orožna, avtorja šte-
vilnih zgodovinskih knjig, med katerimi imam v mislih 
predvsem njegovi zadnji dve knjigi o Zgodovini Celja in 
okolice. Profesor Janko Orožen je namreč končal še eno 
obsežno delo in sicer gradivo za nadalnjevanje prvih dveh 
zgodovin. Napisano besedilo, ki obsega okoli 700 strani, 
imajo v branju ustrezne strokovne službe, izdajateljski svet 
celjske kulturne skupnosti pa si prizadeva najti možnosti za 
izdajo tega dela, kajti to bo nov prispevek v obsežnem opusu 
prof. Janka Orožna, pomembno družbeno dejanje, pa tudi 
priznanje avtorju za nemajhen trud in dragoceno delo. 

D. M. 



ZAKUUČN! RAČUN REŠEVALNE POSTAJE CEUE 

mMREŠIL 
Zbor delavcev je iskal odgovor na vprašanje, zakaj so delali 
več, prigospodariU pa izgubo 

Pred tednom dni so se delavci Reše-
valne postaje v Celju prvič zbrali, da bi 
razpravljali o zaključnem računu poslo-
vanja in gospodarjenja v lanskem letu. 
Na zboru so resda razpravljali, celo bur-
no so razpravljali, a zaključnega računa 
vendarle niso sprejeli. Niso in niso se 
namreč mogli sprijazniti z dejstvom, da 
so lansko leto kljub zavzetemu 1 elu in 
močno povečani storilnosti prigospoda-
riU - izgubo. 

Kot na dlani je bilo, da bo potrebno 
vdrugo drugače zastaviti razpravo o zak-
ljučnem računu. Da bo potrebno poklicati 
na zbor delavcev Reševalne postaje tudi 
nekatere odgovorne ljudi Zdravstvenega 
centra, katerega tozd je Reševalna posta-
ja, in tudi predstavnike občinske zdrav-
stvene skupnosti. Tako so se v ponedeljek 
zjutraj zbrali delavci Reševalne postaje že 
cirugič in razpravljali o zaključnem ra-
čimu. 

Maksimiljan Nezman, vodja tozda: 
»Našo razpravo o zaključnem računu na-
čenjamo danes drugič zato, ker nam po-
datki ki so nam jih prvič posredovali, niso 
bili razumljivi. Enostavno nam pa niso 
bili razumljivi zato, ker planiranih stro-
škov nismo dosegli, obseg dela smo pove-
čali za 11% glede na plan, ceno za prevo-
ženi kilometer smo planirali na 11,60 di-
n ^ e v , povprečno pa smo jo dosegli 9,01 
dinar. To pa pomeni, da smo delali več 
kot smo planirali, stroškov smo imeli 
manj, dohodka pa smo ob tem ustvarili 
manj, kot bi ga morali. Pri tem nas tepejo 
dogovori z občinskimi zdravstvenimi 
skupnostmi, za katere opravljamo stori-
tve. Z njimi se namreč na začetku leta 
dogovorimo o obsegu storitev ter določi-
mo tudi nekakšen limit stroškov za te 
storitve. A kaj se zgodi? Mi opravimo več-
ji obseg dela za neko zdravstveno skup-
nost, kot na začetku leta planiramo, zato 
prevozimo več kilomtrov. A ker so po-
stavljeni limiti, nam zdravstvene skupno-
sti plačajo le stroške do dogovorjenega 
limita. Jasno je zato, da izkazujemo iz-
gubol« 

Reševalna postaja Celje je v lanskem 
letu ustvarila za 6,070.000 dinarjev dohod-
ka. Stroški so znašali 6,360.000 dinj^ev, 
tako da so izkazali 290.000 dina^ev izgu-
be. Vendar pa so izgubo že pokrili z vrnje-
nimi sredstvi delovne skupnosti, vrnjeni-
mi sredstvi tozda Preskrbovalno vzdrže-
valnih enot, z denarjem, ki so ga kanili 
IX)rabiti za naložbe in z denarjem, ki so ga 
hoteli nameniti za prehrano delavcev. Ta-
ko je Reševalna postaja sicer izkazala re-
zultat »nič«, kot pravimo, a ostala je brez 
rezervnega sklada, brez sklada skupne 
porabe, brez sredstev za naložbe in z ne-
pokritimi izdatki za prehrano delavcev. In 
kaj sedaj? Delavci Reševalne postaje si to 
vprašanje upravičeno zastavljajo kajti 
dejstvo je, da so v lanskem letu res storili 
vse, da bi izplavali, kot rečemo. V ilustra-
cijo le podatek, da so z istim številom 
delavcev in v enakem številu ur opravili 
veliko večji obseg dela, kot leto poprej. 
Rezultat tega je bil, da so za 11 % povečali 
produktivnost dela. A kljub temu so pri-
gospodariU izgubo. In seveda jim to ne 
gre v račun. 

Maksimiljan Nezman: »Planirali smo, 
da bomo v lanskem letu prevozili 580.000 
kilometrov, dejansko pa smo pri reševa-
nju občanov prevozili 631.000 kilometrov. 
To nam res ni jasno, da ob boljšem delu. 

ob veliki, morda še preveliki gospodarno-
sti poslujemo z izgubo.« 

Ml NISMO ŠOFERJI 
Da bi bila slika še bolj temna, pa se 

delavci Reševalne postaje vsakodnevno 
srečujejo še s kupom problemov, ki še 
kakor vplivajo na njihovo počutje in pe-
ljejo v revolt, ki se je jasno izkazal prav ob 
razpravi o zaključnem računu. Proble-
mov pa imajo reševalci res mnogo. Naj-
prej prostori. Dvaindvajset zaposlenih je 
stisnjenih v mali hišici, ki pa pravzaprav 
niti ni hišica, ampak le provizorij. Ob 
stavbici je devet garaž za reševalne avto-
mobile, teh pa je dvanajst. V stavbi kaj-
pak nimajo urejenih prostorov, ker je vse 
skupaj premajhno. Telefonska centrala je 
majhna, skupni prostor ali dežurna soba 
reševalcev je premajhna, še hodnik je te-
sen. V prostorih Reševalne postaje tudi ni 
nikakršnih garderobnih prostorov, pa če-
prav bi se moral vsak reševalec preobleči. 

preden nastopi službo. V tako imenova-
nem skladišču je vse vprek: od kisikovih 
bomb do goriva. Avtop^k je tudi dotra-
jan. Reševalni avtomobili so že stari in 
upehani zaradi prevoženih kilometrov. Pa 
še kvalitetni niso glede na réizmere, v ka-
terih delajo reševalci. Reševalci so mimo-
grede povedali, da so v mrzlih zimskih 
jutrih avtomobile komajda zagnali in da 
se jim je celo primerilo, da so pri reševa-
nju nekega ponesrečenca komajda odprli 
zadnja vrata, ker so bila zaledenela... 

Posledica takega stanja je nezado-
voljstvo delavcev, v zadnjem času poveza-
no tudi z obolenji, ki se jih lotevajo. Polo-
vica jih boluje zaradi poškodb na hrbteni-
ci, mnogi imajo pruh, ker morajo veno-
mer dvigovati poškodovance, številna so 
tudi obolenja ledvic, čemer posebej bo-
trujejo mrzle garaže in mrzli avtomobUi, v 
katere sedejo na vsezgodaj zjutraj reševal-
ci. In da je lonec poln je območje, ki ga 
pokriva Reševalna postaja Celje, veliko za 
917 kvadratnih kilometrov. Pa kako razgi-
bano, pripominjajo reševalci. Kam vse so 
morali že po bolnike in ponesrečence! 

Zdenko Hernaus: »Nas reševalce moti 
med drugim tudi to, da ustvarjamo doho-

dek le s prevoženim kilometrom. Tako 
smo postavljeni pred dejstvo, da smo re-
ševalci zgolj šoferji. To pa seveda še zda-
leč ni res! Mi dejansko nudimo prvo po-
moč bolnim in poškodovanim, če je v naši 
moči, seveda. Tako naprimer imobilizira-
mo poškodovane, usmerjamo promet pri 
kakih prometnih nesrečah, nosimo bolni-
ke, jih pomirjamo, če so psihično bolni, 
mnogokrat smo tudi porodničarji. Skrat-
ka, mi smo najprej reševalci, nato šele 
šoferji. Vsi pa nas gledajo le kot šoferje.« 

Reševalcem seveda ni prav takšno gle-
danje na njihov poklic. In opozarjajo na 
to, da bi moralo biti tudi njihovo nagraje-
vanje odvisno od zahtevnosti pomoči, ki 
jo nudijo bolnikom in poškodovancev, ne 
pa samo od prevoženih kilometrov. Pose-
bej zato, ker so tudi kazensko odgovorni, 
da z bolnimi praNolno ravnajo. Torej kot 
vse ostalo medicinsko osebje. Kaj so to-
rej: reševalci ali šoferji? Na to vprašanje 
še sami ne morejo odgovoriti. 

Zdenko Hemaus: »Pri nas v Reševalni 

čutimo tudi velike kadrovske probleme. 
Namreč, nas reševalcev je dvanajst, 
spremljevalcev pa le šest Tako se mnogo-
krat zgodi, da odidemo reševalci na pot 
sami, pa čeprav imamo v rešilnem avto-
mobilu kar tri nepokretne ljudi. Kajti 
spremljevalci prisedajo v tistih primerili, 
ko sta za pomoč potrebna dva. Problem 
pa nastane, ko nas na poti v bazo prestre-
že sporočilo, da moramo recimo na kraj 
prometne nesreče. In ker smo pogosto 
sami v avtomobilu, ne moremo pomagati 
v tolikšni meri, kot bi sicer lahko. A več, 
kot storimo, tako ni v naši moći.« 

NAJHUJE JE PONOČI 

Vsakdanjih tegob reševalcev bi lahko na-
šteli kot listja in trave. Mnogokrat morajo 
sami organizirati vse potrebno za prevoz 
bolnika v bolnico, pa čeprav so ob bolne-
mu številni svojci. Pripovedovali so, da so 
jih že klicali рк) pomoč v hribe, v zaselke, 
do katerih je vodila nemogoča cesta. In ko 
so prišli na domačijo, je sin povedal, da bi 

sicer lahko mater sam odpeljal v bolnišni-
co, a se mu zdi škoda lastnega avtomobi-
la. Pa saj imamo reševalce! In tisti primer, 
ko je moral reševalec bolnika celo sam 
obleči pred odhodom v bolnišnico, ker ga 
svojci niso hoteli. Le zakaj imamo reše-
valce? In dalje, ko je nek »p>ameten« člo-
vek poklical rtóevalce, jim naštel, kaj vse 
ga boli in jih prosil, da ga peljejo v bolni-
co. Ko so prišli in ga odpeljali proti Celju, 
je sredi mesta dejal, da bi izstopil. Bil je 
zdrav, le v službo se je zaželel zapeljati. 
Rad je plačal prevoz. In takih primerov bi 
lahko iz ust reševalcev slišali še in Se. 

Ko govorijo o svojem vsakdanjem delu, 
pa na Reševalni povedo, da je najhuje 
ponoči. Tedaj sta namreč v službi le dva 
reševalca in en spremljevalec, drugega 
osebja pa ni. In tako zazvoni telefon, po-
kliče reševalce nekam na teren in - Reše-
valna ostane prazna. Lepo zaklenjena. 
Včasih tudi po dve ali več ur skupaj, znajo 
povedati. In občani? Kličejo, seveda kli-
čejo, a odziva v Reševalni ni. Celo telefo-
nista nimajo, da bi sprejemal pozive in 
preko radia usmerjal dežurne reševalce 
tja, kjer jih potrebujejo. Reševalci vedo 
povedati, da se menda v zadnjih dvajsetih 
letih ni bistveno povečalo število zaposle-
nih na Reševalni, čeprav se je v tem času 
izredno zgostil promet na naših cestah, 
kar povzroča vse številnejše prometne ne-
sreče, pa tudi število občanov, ki kličejo 
na pomoč reševćdce zaradi takšnih ali dru-
gačnih obolenj, se je jasno močno poveča-
lo. To pa se najbolj pozna prav v nočnih 
urah, ko so v Reševalni postaji le trije, 
pozivov pa še in še. 

Maksimiljan Nezman: »Zaradi vseh teh 
neurejenih razmer in pogojev dela smo 
pred leti pričeli v Sloveniji z akcijo za 
benificiranje delovnega staža reševalcev. 
A daleč nismo prišli. Akcija je zastala, pa 
čeprav so skrajšanje delovne dobe dosegli 
nekateri poklici, ki si to benifikacijo manj 
zaslužijo kot mi. Menim, da je krivda za 
zastoj akcije predvsem v tem, da je nas 
reševalcev v Sloveniji malo in da nismo 
masovno povzdignili svojega glasu.« 

REŠEVALEC V GOREČEM AVTO-
MOBILU 

Janez Kokovnik: »Morda za bolje ra-
zumevanje našega položaja le še nekaj po-
datkov. Namreč, mi delamo od sedme ure 
zjutraj do sedme ure zvečer ali pa od sed-
rnih zvečer do sedmih zjutraj. Nobeno so-
boto nismo prosti, nedeljo pa le eno v 
mesecu. In to le tedaj, ko ni veliko pozi-
vov. Kajti ko je veliko dela, ko občani 
rabijo veliko prevozov, nas enostavno po-
kličejo iz Reševalne domov. Sami veste, 
da imamo reševalci tudi ob praznikih veli-
ko dela, posebej zaradi velikega števila 
nesreč. In tedaj smo seveda zbrani vsi tu. 
Ne da bi želeli pretiravati, ampak naš po-
ložaj je sedaj že resnično nemogoč.« 

Razgovor z delavci Reševalne postaje v 
Celju je, p>ogojen z razpravo o zaključnem 
računu, odpi i^ nove in nove probleme, 
nova in nova vprašanja. Nekdo je dejal, da 
je Reševalna pač obsojena na izgubo: če 
preseže limit, dogovorjen z zdravstvenimi 
skupnostmi ima izgubo, ker ji skupnosti 
plačajo le dogovorjene stroške. Ce pa 
opravi storitev manj, kot jih predvideva 
dogovor, plačajo Re^valni le opravljene 
storitve. 

»Reševalna postaja pa seveda ne teži za 
tem, da bi ustvarjala dohodek,« je pouda-
ril vodja tozda Maksimiljan Nezman. »Mi 
delavci želimo le to, da bi lahko kvalitetno 
opravljali usluge, ki smo jih dolžni obča-
nom in reševalce za njihov trud tudi 
ustrezno nagradili. Sedaj pa smo pred 
t e ^ da delavcu, ki odhaja v pokoj, ne 
bomo mogli izplačati tako imenovane od-
pravnine. Ali je to prav glede na to, da je 
desetletja trdno delal pri nas?« 

Razgovor se je zavrtel tudi okrog plače-
vanja participacije občanov. Reševalci so 
poudarili, da ne želijo biti nekakšni izter-
jevalci denarja, kar pa v sedanjih razme-
rah morajo biti. Tudi po tri ali še večkrat 
morajo obiskati kakega trdovratnega ob-
čana, da jim plača participacijo za prevoz 
v bolnišnico. Mnogi zviteži dajejo reševal-
cem napačne naslove, da jih ne morejo 
terjati denarja za participacijo, ali pa eno-
stavno rečejo, da nimajo denarja. »In ka-
ko zelo slabo se počutimo,« je dejal nek-
do, »ko moram od hudo poškodovanega 
občana ali težkega bolnika zahtevati de-
nar! Res, zelo neprijetno nam je!« 

Razgovor z delavci Reševalne postaje, 
ki se je zavlekel še kako uro po zboru, na 
katerem so vendiirle potrdili zaključni ra-
čun, pa je nenadoma prekinil telefonski 
klic. Tokrat pa ni klical nihče od občanov. 
Na pomoč je pozival sodelavec, reševalec, 
ki se mu je nekje na Ostrožnem vžgal 
avtomobil. V njem je imel bolnega otroka. 
Reševalci so se razpršili na vse strani, da 
bi zbrali najnujnejše in odhiteli na p)omoč 
sodelavcu. Naš razgovor je bil tako kon-
čan. 

DAMJANA STAMEJCiC 
FOTO: DRAGO MEDVED 
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NA STREHO SVETA 
Po »zahodnem grebenu» na Everest — 8848 m! 

v torek (pustni!) zjutraj ob 7. uri se 
je z brniškega letališča dvignilo veli-
ko letalo in usmerilo krila proti Ri-
mu. V letalu je bila glavnina letošnje 
jugoslovanske alpinistične odprave 
v Himalajo z edinim ciljem, da v na-
slednjih nekaj več kot treh mesecih 
»zasede« streho sveta, sloviti Everest 
na višini spoštljivih 8848 m! Res je, 
da so Everest že osvojile mnoge alpi-
nistične ekspedicije, vendar pot, ki 
so si jo izbrali Jugoslovani, je nova in 
če bi uspeli priti po njej do vrha, bi 
bil to prvenstveni vzpon. 

Tudi v tej doslej največji in najbolje 
pripravljeni jugoslovanski alpinistični 
odpravi v daljna gorstva Himalaje ima-
mo Celjani oziroma celjsko območje 
svoje predstavnike. To so Jože Zupan 
in Franček Knez iz Rimskih Toplic ter 
Ivan Kotnik iz šoštanja. Pravimo »tudi 
v tej« zato, ker skoraj ni bilo odprave v 
gorstva Himalaje, kjer ne bi bilo £ilpi-
nista z našega širšega območja. 

Začel je znameniti alpinist Ciril De-
beljak-Cit, ki je bil član kar dveh od-
prav in to »pionirskih« - prve leta 1960 
na Trisul in druge pet let kasneje na 
Kangbačen. Leta 1969 je z odpravo po-
toval Lojze Golob, ki je to ponovil leta 
1970 v Hindukuš. Tretji je bil pred dve-
ma letoma Franc Canžek v Karakoru-
mu. Zdaj gresta Jože Zupan in Fran-
ček Knez, dva mlada, pogumna in spo-
sobna alpinista. 

Jože Zupan je star 24 let, doma v 
Rimskih Toplicah, študent Pedagoške 
akademije (smer telesna vzgoja) v Ma-
riboru, član Planinskega društva v 
Rimskih Toplicah in član Alpinistič-
nega odseka v Celju. Leta 1973 je začel 
plezati. 

Franček Knez je star 23 let, tudi do-
ma v Rimskih Toplicah, zaposlen kot 
avtoelektrikar v EMO, član PD in AO 
tako kot Jože in tudi on je začel resne-
je zahajati v stene pred šestimi leti. 

Nekaj ur pred odhodom nas je v ure-
dništvu obiskal Jože Zupan in poleg 
tega, da smo se dogovorili za kolikor 
se bo dalo sprotno poročanje iz hima-
lajskega gorstva, spregovorili tudi o 
njegovih in Frančkovih pripravah za 
daljno, zahtevno in odgovorno pot. 

80 PRIJAVLJENIH, 22 
IZBRANIH 

Jeseni leta 1977 je Planinska zveza 
objavila razpis za prijavo za sodelova-
nje v letošnji himalajski odpravi. Prija-

vilo se je 80 alpinistov, skozi tri različ-
ne selekcije pa jih je ostalo v najožjem 
izboru 22! Alpinist Cic je ob tem dodal, 
da sta pri izboru poleg ostalega prevla-
dala zlasti dva momenta in to opravlje-
ni težki domači zimski vzponi in 
uspešno opravljeni težki vzponi v Cen-
tralnih Alpah. 

Vse to sta zmogla tudi »prijavljenca« 
iz Rimskih Toplic, ki sta svojo plezal-
no pot začela že pred leti, ko sta sobote 
in nedelje preživela kot »navadna« 
planinca v naših gorah, prvi »ta zare-
sni« vzpon pa sta opravila v steni Kle-
ka nad Ogulinom. 

Jože: »Tam sva prvič plezala z alpi-
nističnim odsekom. To je stena, v ka-
tero greva vsako pomlad, da se dobro 
,ogrejeva' za naporno poletno sezono. 
Zraven so takrat bili tudi danes dobro 
znani odlični alpinisti Franc Canžek, 
Janez Crepinšek in drugi.« 

Uspešni začetki... 
Jože: »Prve mesece po Kleku sva 

plazala skupaj s člani, da sva se malo 
privadila, potem pa sva začela kot sa-
mostojna naveza. Za vse skupaj, zlasti 
pa tisto na startu, se morava zahvaliti 

•Cicu in ostalim v AO.« 
V drugi sezoni sta v glavnem že ple-

zala sama in to največ v stenah Kamni-

ških, ki so ocenjene s kar visoko stop-
njo, težavnostno seveda. Leta 1974 sta 
odšla v vojsko. »Jaz pet mesecev pred 
Frančkom in to v ,hribe' na Lastovo, 
on pa v Skopje. Po povratku iz JLA 
sva dejansko začela skupaj ,delati' v 
stenah. Poletja sva preživela v stenah 
Julijcev in Kamniških^ koncem avgu-
sta pa prvič odšla v Francijo v Chamo-
nix skupaj s Canžkom in Andrejem 
Palirjem. Prvič sva bila v Centralnih 
Alpah, spomini so zelo lepi, opravila 
pa sva tri srednje težke vzpone. Zatem 
je Franček odšel še v italijanske Dolo-
mite in opravil težke smeri. Tudi ta-
krat pozimi, upam, da se bo ponovila, 
sva veliko naredila, saj sva plezala 
praktično vso zimo pa čeprav pogoji 
niso bili najboljši.« 

Leta 1977 sta nadaljevala z »delom« 
v Paklenici in Kleku, Julijcih, Kamni-
ških, ponovno Franciji, kjer je »padla« 
tudi prvenstvena smer. »To je bil zad-
nji problem v steni Jorasses, v Dru pa 
sva preplezala ameriško diretissimo.« 

Pozimi sta bila ponovno aktivna, 
lansko leto pa je minilo v pripravah na 
odhod prve celjske alpinistične odpra-
ve v Ande. »Čutili smo se sposobne, 
odločitev je padla in smo šli. Tudi ta 
ekspedicija nama je veliko pomagala 
za zdajšnjo pot.« 

So določeni kandidati za osvojitev 
vrha Everesta? 

Jože: »Ne! To bi že zdaj.zmanjšalo 
voljo vsem ostalim, gremo, gremo In 
gremo proti vrhu. Sreča te ekspediçije 
je v tem, da je številna, kajti če pride 
do določenih težav pri nekaterih, jih še 
vedno veliko ostane za končni vzpon. 
Bazo bomo imeli na višini nekaj več 
kot 5000 m, naprej pa si bomo pomaga-
li tudi z posebno doma izdelano žič-
nico.« 

Žičnico? 
Jože: »Da! Serpe v tiste napore ne 

želijo, za nas pa je s težkimi tovori tudi 
plezanje nevarno. Tako si bomo poma-
gali z doma skonstruirano žičnico.« 

Druge priprave na pot? 
Jože: »Veliko literature je bilo po-

trebno prebrskati, samo kaj, ko jo za 
našo prvenstveno pot ni dovolj.« 

Kdaj planirate prihod na »streho 
sveta«? 
-- Jože: »Radi bi našo zastavo zapičili v 
vrh Everesta na 25. maj, rojstni dan 
tovariša Tita in praznik naše mladine. 
Ce pa bo kakšen dan prej ali pozneje 
pa verjetno tudi ne bo zamere.« 

Točno, ne bo je! Stisnila sva si roke 
in zaželel sem mu srečno ter zdravo 
pto, »zasedbo« vrha in seveda zmago-
vit ter prijeten povratek tam čez nekaj 
več kot tri mesece. Celotni naši jugo-
slovanski odpravi (25 alpinistov z 
zdravniki in pet spremljevalcev - TV, 
radio in Delo ter akademski slikar) kli-
čemo SRECNO V navpičnih stenah 
oblitih s snegom in ledom! 

Cez približno deset dni pa že priča-
kujemo prvo javljanje mladega alpini-
sta Jožeta Zupana, ki se je iz stene 
Kleka odpravil v stene Everesta. 

Tekst: TONE VRABL 
Foto: DRAGO MEDVED 

KOVINOTEHNA 
EXFORT-IMPOFIT 

TOZD VELEPRODAJA 
razpisuje 
vodilna dela in naloge 

INDIVIDUALNEGA POSLOVODNEGA 
ORGANA -
DIREKTORJA TOZD 

Kandidati morajo poleg splošnih z zakoni predpisanih 
pogojev izpolnjevati še naslednje: 
- visoka ali višja izobrazba ekonomske, tehnične ali 
pravne smeri in najmanj 5 let ustreznih delovnih izku-
šenj pri vodilnih ali vodstvenih delovnih nalogah v 
enaki ali sorodni dejavnosti, 
- organizacijske in poslovne sposobnosti, 
- moralnopolitične vrline, ki zagotavljajo aktiven od-
nos do samoupravljanja in družbenoekonomske uredi-
tve. 

Kot posebni pogoj morajo kandidati predložiti program 
dela in osebne poglede na organizacijo. 

Dela in naloge razpisujemo za dobo 4 let. 

Kandidati, ki izpolnjujejo pogoje za zasedbo navedenih 
del in nalog, naj pošljejo vloge z dokazili, v 15-dneh po 
objavi na naslov: KOVINOTEHNA Celje, Mariborska 7, 
kadrovska služba (za razpisno komisijo). 

O izidu razpisa bomo vse kandidate pismeno obvestili v 
zakonitem roku. 

HMEZAD 
NOTRANJA TRGOVINA 
TOZD MALOPRODAJA ŽALEC 
KOMISIJA ZA DELOVNA RAZMERJA TOZD 
MALOPRODAJA ŽALEC 

OBJAVUA NASLEDNJA DELA IN NALOGE 

1. vodja oddelka rezervnih delov za 
traktorje in kmetijsko mehanizacijo 
2. Prodajalca za prodajo rezervnih 
delov in avtotehničnega blaga 
3. prodajalca gradbenega materiala 
POGOJI: 
Pod 1. - končana srednja komercialna šola ali 
VKV trgovski delavec ter tri leta delovnih 
izkušenj v stroki 
Pod 2. in 3. - končana šola za prodajalce in 
dve leti delovnih izkušenj v stroki 

Kandidati naj pošljejo prošnje in dokazila o 
izpolnjevanju pogojev v roku 15 dni po objavi 
kadrovski službi DO v Žalcu Celjska cesta 7. 

objavlja potrebe po delavcih za opravljanje dei 
in nalog: 

1. recenzorja investicijskih programov-
gradbenih del 
Pogoji: diplomirani gradbeni inženir, 5 let ustreznih 
delovnih iskušenj ter aktivno znanje najmanj enega 
tujega jezika 

2. stenografa zapisnikarja 
3. dveh dinarsko-valutnih odpravnikov 
blagajnikov za eksp. Šentjur 
4. dinarskega odpravnika blagajnika, za 
ekspozituro Šentjur 
5. referenta statistika 
6. kontrolorja izhodne kontrole dinarskih 
dokumentov 
7. kontrolorja vhodne kontrole dinarskih 
dokumentov za CMH 
Pogoji: srednja šola (ESŠ, UAŠ, gimnazija ali SKŠ) ter 3 
leta ustreznih delovnih izkušenj 

8. odpravnika 
Pogoji: 2-letna administravina šola ali 2 letnika 4-letne 
srednje šole, 3 leta ustreznih delovnih izkušenj ter 
znanje strojepisja 

Kandidati naj osebno vložijo vloge z dokazili o izpol-
njevanju pogojev šolske izobrazbe v LB Splošni banki 
Celje, Vodnikova ul. 2 v roku 15 dni po objavi. 

O izbiri bomo kandidate obvestili v 30 dneh po sprejet-
ju sklepa. 



mšA STRAN 

ŽE SPET 
ANONIMNO! 

Kaže, da bomo morali pod 
»glavo« te rubrike spet na-
pisati, da anonimnih pisem 
in tistih, ki niso podpisana s 
polnim naslovom, se pravi z 
imenom in priimkom (čitlji-
vo), krajem bivanja, ne bo-
mo objavljali. 

Menili smo, da so opozori-
la, ki smo jih posredovali o 
tej nepotrebni anonimnosti 
zlasti lani, zalegla. Toda, 
dejstva govorijo, da niso. 
Spet se nam oglašajo anoni-
mneži. Mi se le sprašujemo 
- zakaj? 

Zato »zvesta bralka«, brž-
kone iz Zreč ali okolice pa 
»zvesta poslušalka« Silva iz 
Celja ven iz teme. Stopita 
na plan in se zglasita s pol-
nim imenom. Tako bo laže 
vam in nam. Vedeli bomo, s 
kom se pogovarjamo, če-
prav samo preko časopisa. 
Toda, tako se pogovarjamo 
in posredujemo vaše mne-
nje, besede, takšne in dru-
gačne, zelo širokemu krogu 
poslušalcev, bralcev! In vsi 
bi radi vedeli - kdo ste! 

Pa oprostite in hvala za 
razumevanje! 

UREDNIŠTVO 

SPOŠTOVANI! 
Moram vam povedati, da 

sem se zelo razveselila, ko 
sem prebrala članek, da z 
»Mlinarjevim Janezom« ne 
bo nič. Jaz si ga nisem prav 
nič želela, ker sem ga že bra-
la. 2e sama sem vas mislila 
opozoriti, da ste ga pred leti 
objavili. Pa ste to ugotovili 
sami. Zato vas tudi hvalim, 
da ste tako natančni pri svo-
jem delu. 

Ne bom vam predlagala, 
kaj naj bi objavljali, saj vem, 
da boste sami najbolje izbra-
li. Le eno - ne odlašajte pre-
dolgo! Ce imate romanov do-
volj, in celo preveč, zakaj ne 
pričnete takoj z drugim? 
Vem, da boste ustregli vsem 
naročnikom in bralcem, ko 
bodo zagledali nov roman v 
nadaljevanjih. Pa naj bo to 
čimprej. 

Vse iz uredništva pozdrav-

ZOFKA ZIMSEK, 
Virštanj 

UREDNIŠTVO: Hvala za 
pismo in priznanje. Naj 
vam še povemo, da gre izbi-
ra novega romana h koncu. 

POTREBEN JE 
TUDI PISOARI 

Celjska bolnišnica ima lep 
fierspektivni in razvojni 
načrt. Tako so lani zelo lepo 
obnovili interni B oddelek. 
Predelih so velike sobe, ure-
dili signalne naprave, naba-
vili novo pohištvo, uredilili 
kopalnico in umivalnico za 
ženske in moške ter prepo-
trebni stranišči za ženske in 
moške. 

Toda, žal, kaj se je zgodilo? 
Moško stranišče ima dve 
školjki brez pisoarja. J e torej 
takšno, kot žensko. Pa ven-
dar je moški organ druga-

čen, kakor je ženski. Tega 
verjetno zdravstvenemu ka-
dru (in drugim) ni treba po-
sebej pripovedovati. Pri mali 
potrebi, po na/adi, moški 
stoji, da îzcedi ali izpusti 
odvečno vodo iz mehurja. 
Povsod po javnih straniščih, 
ki jih verjetno pregleda pri-
stojna inšpekcija, imajo po-
leg školjk za sedenje tudi pi-
soarje. Le-ti so ustrezno pri-
trjeni v primerni višini ná 
steni, da se lahko opravi ma-
la potreba stoje, ne pa da pri 
morebitnem nepreciznem 
usmerjanju curka onesnaže-
vali okolje. Verjetno so na 
oddelku B na to dejstvo po-
zabili. Zelo malo verjetno pa 
je, da tega ne bi vedeli. Le 
kaj se zdaj dogaja v tem le-
pem in novem okolju? 

Na to lepo urejeno moško 
stranišče hodijo moški vseh 
starosti in od bolezni bolj in 
manj prizadeti. Mnogi sicer 
zadenejo pri opravljanju po-
trebe v sredino ali vsaj v 
školjko. Premnogi pa ne in 
nekateri niti ne dvignejo pla-
stične obloge za sedenje. In 
tako morajo tisti, ki so prisi-
ljeni na stranišču opraviti 
potrebo v sedečem položaj-
ju, pač sesti na školjko oziro-
ma na oblogo, kakršna je. 
Mnogi sicer pred uporabo 
oblogo očistijo s papirjem. 
Seveda pa tudi pri tem na-
stanejo težave, ker pač mora-
jo nekateri bolniki opraviti 
svojo veliko potrebo kar se 
da hitro. 

Slika v tem stranišču je na 
dlani. Veliko in preveč mo-
krote tam, kjer bi je ne smelo 
biti. 

No, to so problemi, ki jih 
bolnik, uporabnik teh do-
brin zelo dobro in prizadeto 
čuti, tisti, ki pa ima za svoje 
potrebe svoje stranišče in 
ključ zanj, tega ne vidi in ne 
čuti. 

-nc 

UREDNIŠTVO: Zapis ni 
anonimen. Sicer pa je tak, 
ki govori, da bo treba na in-
ternem B oddelku, zaradi 
stranišča in moškega pi-
soarja nekaj narediti, sicer 
bo . . . 

RAZŠIRITE 
CESTO! 

Hvala, ker ste objavili tri 
kitice moje jjesmi »Ceste 
cveto« in komentar, ki sem 
ga napisal zraven. Mis! il 
sem, da boste objavili samo 
pesem, ker se ljudje za pesmi 
bolj zanimajo. Nek šofer me 
je potem, ko je prebral moj 
sestavek v Novem tedniku, 
prosil, naj mu napišem celot-
no besedilo pesmi, vseh 
enajst kitic. Nekateri pa so 
celo želeli, da sem jim pesem 
recitiral. Pravijo, da je zani-
miva. Ne vem, ali je to res ali 
ne. Trudim se, da bi kaj zani-
mivega napisal, vendar se mi 
vedno ne posreči. 

O laški cesti zadnjič nisem 
vsega napisal. Slišal sem, da 
bo cestni problem v Tremar-
jih prej rešen kakor pa v La-
škem. V Tremarjih naj bi ba-
je zgradili nadvoz nad želez-
nico. To bi bilo nujno. Baje 
pa ne najdejo skupnega jezi-
ka, kod naj bi tekla trasa no-
ve ceste skozi Laško. Pravi-
jo, da se bo nova cesta izog-
nila naselju. To pa je skoraj 
nemogoče, ker je laška doli-
na preozka. Po mojem bi bi-
lo najbolj pametno, da bi 
zaenkrat obstoječo cesto pri-
memo razširili in uredili av-
tobusna postajališča. Pozne-
je, Če bo denar, pa naj se loti-
jo nove trase, kar pa zaradi 
hribovitega terena ne bo 
lahko. 

Občani niso zadovoljni s 
tako počasno modernizacijo 
naših cest. Nekateri stresajo 
svoje nezadovoljstvo kar na 
nas cestarje, čeprav mi tega 
nismo krivi. Nekateri Lašča-
ni se tudi razburjajo, ker so 
pred več leti porušili ob cesti 
nekaj hiš, ceste pa še zdaj 

niso razširili. Skrajni čas je, 
da bi se lotili tega problema 
bolj odločno. 

Prav bi tudi bilo, če bi or-
ganizirali enotno vzdrževal-
no službo za vse ceste, to je 
za magistralne, regionalne in 
tudi lokalne. Le enotno orga-
nizirana cestna služba bo 
sposobna uspešno opravljati 
zahtevne naloge.; In še to: 
skozi I..aško je hitrost vožnje 
motomih vozil omejena na 
40 km na uro. Toda, le malo 
je voznikov, ki bi to omejitev 
upoštevali. Namesto štiride-
set vozijo tudi osemdeset in 
celo več kilometrov na uro. 
Pešci in kolesarji so zato 
ogroženi. 

Nujno bi morali postaviti 
tudi nekaj semaforjev, po-
sebno na prehodu za pešce 
pri zdravilišču, kjer gredo 
čez cesto tudi težki invalidi. 
Prav tako otroci in drugi. 
Res pa je, da bi morali biti na 
cesti bolj disciplinirani vsi 
ljudje, ne samo vozniki, tudi 
pešci! 

Se enkrat poudaijam: to 
cesto je treba čimprej razširi-
ti ne glede na to, če je v načr-
tu gradnja nove. 

LEOPOLD MAČEK, 
Kladje 8, Laško 

UREDNIŠTVO: Hvala tu-
di za drugo pismo. Tokrat 
smo se odločili le za kritični 
del vašega pisanja in ne za 
pesmi, čeprav vam moramo 
tudi zanje iskreno čestita-
ti. ¡ No, moramo reči, da je 
zanimiv predlog o organizi-
ranju enotne cestno-vzdrže-
valne službe. Kdo ve, če bo-
do vaše besede naletele pri 
Cestnem podjetju in drugih 
kolektivih, ki skrbijo za 
vzdrževanje cest na odmev. 
Prav bi bilo, da bi povedali 
svoje stališče! 

S SMUČMI NAD 
KOKOŠI 

Da kokoš nima pameti, to 
ve pri nas že vsak otrok. Pri 
našem sosedu pa je drugače. 

Vrt imajo ograjen, toda 
vrata nikoli ne zapirajo. In 
tako se je zgodilo, da so tudi 
kokoši opazile, da so vrata 
odprta in druga za drugo so 
jo ubrale v njihov vrt. Ko jih 
je soseda opazila, je pograbi-
la smuči in tako dolgo udri-
hala po njih, da so onemogle 
popadale po tleh: z zlomlje-
nimi nogami, hrbti in peruti. 
Potem jih je prijela za noge 
in jih kot kamenje pometala 
prek ograje. 

Menim, da bi se to dalo 
opraviti tudi kako drugače 
in ne na tako krut način. Kje 
je srčna kultura do malih ži-
vali? Kdo bi naj imel več pa-
meti - kokoši ali človek? 

MARIHA HLACER, 
Polzela 101 

POZDRAV IZ 
ZAGREBA 
»s turnirja bratstva in 

enotnosti v Zagrebu pošilja-
mo vsem bralcem Novega te-
dnika lepe pozdrave - Ho-
kejska reprezentanca Slove-
nije.« 

UREDNIŠTVO: Hvala za 
pozdrav. Hvala v imenu 
vseh bralcev. Naj še doda-
mo, da je na razglednici kar 
lepo število podpisov, iz ka-
terih smo razbrali pred-
vsem imena članov celjske-
ga Hokejsko drsalnega klu-
ba. To torej pomeni, da je 
bila slovenska reprezentan-
ca, ki je na turnirju osvojila 
drugo mesto, sestavljena 
predvsem iz Celjanov. Tudi 
to je priznanje celjskemu 
hokeju. 

VSTOPU ^ -
11 TV SPOREDO V 

NOVO VODSTVO 
SZDL NA 
PLANINI 

Uspešna krajevna konfe-
renca SZDL Planina je spre-
jela program dela za letošnje 
leto, ki v osnovi temelji na 
nadaljnjem širjenju in utrje-
vanju delegatskega sistema, 
torej samoupravnih odnosov 
na vseh ravneh, vzpodbuja-
nje krajanov k družbenopoli-
tičnemu delu in vzpodbuja-
nje k družbenemu uveljav-
ljanju svojih pravic in dolž-
nosti in seveda odločanju o 
vseh stvću^h, ki se vežejo na 
razvoj krajevne skupnosti. 
Po desetletnem uspešnem 
vodenju SZDL na Planini, je 
dosedanji predsednik Lu-
dvik Senica predal breme pa 
tudi častitljivost odgovomo-
sti vodenja SZDL Marjanu 
Doberšku, podpredsednik je 
Jože Mlakar, sekretarka pa 
Mihela Tisel. Koordinacijski 
odbor za kadrovska vpraša-
nja bo vodil Ludvik Senica, 
za organizacije, društva in 
proslave dr, Janez Smid in 
za SLO ter družbeno samo-
zaščito Alojz Križnik, Sekci-
jo za kmetijstvo bo -vodil 
Slavko Doberšek, za dmžbe-
no aktivnost žena pa Kristi-
na Smid. Delegatki za OK 
SZDL Šentjur pa sta Mihela 
Tisel in Marija Pinter. 

D. M. 

30 LET 
DELA RK NA 
FRANKOLOVEM 

Krajevna organizacija RK 
na Frankolovem je v nedeljo 
slavila 30 let obstoja in dela. 
Ta jubilej so počastili delov-
no s skupščino, kjer je člane 
organizacije pozdravil pred-
sednik skupščine krajevne 
skupnosti Frankolovo Bo-
gdan Snabl, kultumi pro-
gram pa so izvedli pevski 
zbor Anton Bezenšek Fran-
kolovo, ki je za letošnji kul-
turni praznik prejel Prešer-
novo priznanje celjske kul-
turne skupnosti, vodi ga diri-
gent Marjan Lebič, mladi 
člani aktiva RK osnovne šole 
Frankolovo, vokalno instru-
mentalni ansambel Flosarji 
in kvartet FVankolovo ter or-
ganizacija ZSMS. 

CELJE 
Poročilo se je 14 parov, 

med njimi., JURIJ KOVAC, 
upokojenec in ANGELA 
GORENJAK, oba iz Trno-
velj; ALOJZ APAT, delavec. 
Višnja vas in ANA PRI-
STOVNIK, delavka, Crešnji-
ce; BRANKO NOVAK, ta-
petnik, Pečovnik in MARIN-
KA VREČAR, delavka, Smi-
klavž. 

SLOVENSKE KONJICE 
LUDVIK SMOGA VC, go-

stinski delavec. Kot in IRE-
NA PODGRAJSEK, štu-
dent, Gorenje; ALOJZ LAZ-
NIK, gozdni delavec. Kamna 
gora in MARIJA TURK, de-
lavka, Crešnjice,, LUDVIK 
RAVNJAK, šofer Koroška 
vas in ANA CREŠNAR, ad-

ministrator, Malahorna; 
BRANKO RECNIK, radio-
mehanik, Vešenik in TERE-
ZIJA POTOČNIK, admini-
strator, Stranice; JOŽE 
SEVSEK, lesni tehnik in 
DARINKA KUMER, delav-
ka, oba iz Vitanja; ANTON 
KRANJC, šofer. Paka in 
IVANA VETRIH, trg. poslo-
vodja, Sp. Dolič; MARJAN 
JUHART, elektroinstalater, 
Skalce in MARIJA OVCAR, 
vzgojiteljica, Zg. Pristava. 

Zlato poroko sta praznova-
la FRANC, 81 in MARIJA, 
74, POTOČNIK, iz Pake pri 
Vitanju. 

CELJE 
JUSTI ZABUKOVSEK, 

88, Celje; GABRIJELA 
SLANC, 75, Rog. Slatina; 
JOŽEFA STOJAN, 93, Te-
harje; ANTONIJA KOTNIK, 
88, Zabukovica; ANGELA 
B02NIK, 1, Vojnik; FRANC 
SEME, 59, Laško; JOŽEFA 
KRAMAR, 76, Celje; CECI-
LIJA BREZNIK, 72, Letuš; 
JOŽE KRANJC, 42 Kokarje; 
ROZA DROBEŽ, 75, Petrov-
če; PETER LEDNIK, 45, Go-
rica pri Smartnem,, JERNEU 
SEVSEK, 1 mesec, Vojnik; 
JANEZ LAH, 67, Celje,, 
FRANC IVENCNIK, 78, 
Svetelka; ANTON RAV-
NAK, 77, Ivenca,, EMIL 
TRATNIK, 37, Osenca; JO-
ŽE COPER, 44, Celje, MAR-
TIN CIGELSEK, 68, Slatina; 
ANTON JURKO, 75, 
Strmec,, JOŽEF MAJER, 65, 
Pristova in KATARINA 
JOST, 64, Creškova. 

SLOVENSKE KONJICE 
IGNAC DROZG, 78, SI, 

Konjice; JURIJ KUK, 78, 
Zg. Pristava,, STANISLAV 
VRANJEK, 41, St. Slemene; 
JANEZ KOLAR, 87, St. Sle-
mene in MARIJA GRIL, 83, 
Zbelovska gora. 

CELJE 
26 dečkov in 29 deklic 

V vsdk (Joni 
NOVI 

TEDNIK 

f R E C E f e j I ^ 

RIŽEV 
NARASTEK 

Potrebujemo 2 del riža, 1 
liter mleka, 2 jajci, 2 žlici 
sladkorja, 2 žlici margarine, 
1 zavitek vanilijevega slad-
korja, rozine, malo masti in 
drobtinic. 

V 1 liter vrelega mleka 
vkuhamo_2 del riža in pusti-
mo, da počasi vre. Ko je ku-
han, počakamo, da se ohladi. 

PO PA ZMEŠAMO; 2 jajč-
na mmenjaka, 2 jedilni žlici 
sladkorja, 2 jedilni žlici mar-
garine in 1 zavitek vanilije-

"vega sladkorja. Zmesi pri-
mešamo ohlajeni mlečni riž 
in nazadnje dodamo še sneg 
iz 2 beljakov pa tudi pest 
opranih rozin. 

Manjši pekač ali ognja var-
no skledo rahlo namažemo z 
mastjo in obsujemo z drobti-
nicami. 

Pečico ogrejemo na 250° C 
do 275° C in pečemo približ-
no pol ure, da narastek dobi 
lepo barvo. 

Pečen rižev narastek lahko 
potresemo s sladkorjem in 
ponudimo z malinovcem, s 
kakšnim drugim sadnim so-
kom ali s kompotom.. 

TONE SKERBEC 

SPORED 
OD 1. DO 7.3.1979 

Četrtek, 1. 3.: 8.00 PoročUa, 8.05 Dopoldne z vami 
(vmes ob 9.00 Poročila), 10.00 Zak!juček dopoldan-
skega sporeda. 15.30 Obvestila, 15.45 Zabavni globus, 
16.00 Poročila, 16,05 Čestitke in pozdravi, 16.30 V 
ŽIVO (vmes ob 17.00 Krorüka), 18.00 Zaključek spo-
reda. 

Petek, 2. 3.: 8.00 PoročUa, 8.05 Petkov mozaik (vmes 
ob 9.00 PoročUa), 10.00 Zaključek dopoldanskega spo-
reda. 15.30 Obvestila, 16.00 Poročila, 16.05 Čestitke in 
pozdravi, 16.45 Zabavni globus, 17.00 Kronika, 17.15 
Rezerviran čas, 17.45 Turistična oddaja, 18.00 Zaklju-
ček sporeda. 

Sobota, 3. 3.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z vami 
(vmes ob 9.00 Poročila), 10.00 Zaključek dopoldan-
skega sporeda. 15.30 Obvestila, 15.45 Športna sobota, 
16.00 Poročila, 16.05 Čestitke in pozdravi, 17.00 Kro-
nika, 17.15 Zabavni globus, 17.30 Filmski sprehodi, 
17.45 Lestvica zabavnih melodij, 18.00 Zaključek spo-
reda. 

Nedelja, 4. 3.: 10.00 PoročUa, 10.15 Obvestila, 10.30 
Kekčevi prijatelji, 10.45 Onkraj srebme črte, 11.00 Med 
prijatelji, 11.30 Predstavljamo vam, 12.00 Čestitke in 
pozdravi, 13.00 Literama oddaja, 13.15 Feljton, 13.30 
Poročila, 13.35 Kmetijska oddaja, 14.00 Zaključek spo-
reda. 

Ponedeljek, 5.3.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z vami 
(vmes ob 9.00 Poročila), 10.00 Zaključek dopoldan-
skega sporeda. 15.30 Obvestila, 16.00 Poročila, 16.05 
Čestitke in pozdravi, 16.45 Zabavni globus, 17.00 Kro-
nika, 17.15 Glasba, ki je ne poznamo, 17.30 Športni 
pregled, 18.00 zaključek sporeda. 

Torek, 6. 3.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z vami 
(vmes ob 9.00 Poročila), 10.00 Zaključek dopoldan-
skega sporeda. 15.30 Obvestila, 16.00 Poročila, 16.05 
Poročila, 16.05 Čestitke in pozdravi, 16.45 Zabavni glo-
bus, 17.00 Kronika, 17.15 Lestvica domače zabavne 
glasbe, 17.30 Iz arhiva resne glasbe, 18.00 Zaključek 
sporeda. 

Sreda, 7. 3.: 8.00 Poročila, 8.05 Dopoldne z vami 
(vmes ob 9.00 Poročila), 10.00 Zaključek dopoldan-
skega sporeda. 15.30 Obvestila, 16.00 Poročila, 16.05 
Čestitke in pozdravi, 16.45 Zabavni globus, 17.00 Kro-
nika, 17.15 Glasbene novosti, 17.30 Aktualno, 17.45 Iz 
zakladnice zborovske glasbe, 18.00 Zaključek sporeda. 



Ljudje v Matkah namenjajo vse več pozornosti urejanju okolice. Lepo se v ambient 
vključuje tudi avtobusna postaja, ki so jo zgradili kar krajani sami. Tam, kjer so čakali 
na postajališča, ki naj bi bila med sabo enaka, še sedaj stojijo na dežju. 

H KRAJEVNI SKUPNOSTI ŠEŠČE SODIJO TUD 
SOCIALNIH PROBLEMOV IN KJER SO LJUDJE 

Za šešče ne ve mnogo ljudi. Bolj je zadnje čase slišati 
za Matke, idilično vasico v mrziiškem grabnu, Predvsem 
po zaslugi prizadevnih vaščanov, ki so si tako enotni v 
svojih mislih In dejanjih kot le malokje. Njihova enotnost 
in povezanost izvira še iz časov narodnoosvobodilne 
borbe, ki tudi za ljudi s tega konca niso bili prijetni. Na 
jugu Mrzlica, vzhodu Hom In zahodu Goljava ter naprej 
Marija reka. Naravni zavezniki partizanov in številne 
domačije pod Mrzlico, kjer so imeli svoj občasni dom 
kurirji Savinjske čete in kasneje Štajerskega bataljona. 
Konec leta 1941 in v začetku 1942. Je na tem področju 
prezimil I. Štajerski bataljon, potem ko se Je vrnil z 
znamenitega brežiškega pohoda. V Jesenski ofenzivi 
1944. leta so Nemci na Homu požgali pet domačij in 
padlo Je pet aktivistov. Štirideset ljudi iz Matk ni učakalo 
svobode. 

Ljudje v Šeščah so kmalu po vojni, tako kot povsod 
drugod, zavihali rokave in pljunili v roke. Zares zagnani 
so bili v svojem delu in zanimiv Je podatek, da so zgradili 
leta 1948 prvi zadružni dom v takratnem celjskem okraju. 
Med prvimi v žalski občini so asfaltirali pot in tudi svoja 
kmečka dvorišča In ko človek pride v Šešče, takoj 
spozna, da ljudje tu ne živijo slabo. Sodobno opremljene 
kmetije, lepa . poleti pa na stotine cvetlic na vsakem 
koraku. Šešče in tudi Matke so ohranile podobo pravih 
vasi, čeprav Je čistih kmetov vedno manj. Ljudje so si 
poiskali delo v Preboldu, Šempetru, na Polzeli, v Žalcu, 
nekaj pa tudi v Velenju in Celju. Kmetje, ki si niso poi-
skali dela v tovarnah, so v večini primerov napredni in 
savinjski kmetje v pravem pomenu besede. 

GASILCI - GONILNA 
SILA V MATKAH 

V petek zvečer smo se 
zbrali v gasilskem domu v 
Matkah, v lepo urejeni sobi, 
polni pokalov in diplom. 
Predsednik sveta krajevne 
skupnosti Zdravko Cestnik, 
predsednik gasilskega druš-
tva Marjan Golavšek in še 
nekaj tistih, ki so vedno pri-
pravljeni delati, ki vodijo ve-
čino delovnih akcij in so ak-
tivni na vseh področjih. Ko 
smo se hoteli domeniti, kate-
re ljudi naj obiščemo, smo za 
to porabili kar precej časa. 
Vsakdo bi si zaslužil, da ga 
obiščemo, kajti ni ga člove-
ka, vsaj v Matkah, ki ne bi 
vedel povedati kaj zanimive-
ga o svojem delu. Potem je 
beseda stekla o življenju v 
tem delu. V Matkah so izre-
dno prizadevni gasilci, ki so 
pravzaprav gonilna sila tega 
kraja. V okviru gasilskega 
društva delujejo dramska 
skupina, športna sekcija, ga-
silci skrbe za številne delov-
ne akcije Na mnogih tekmo-
vanjih dosegajo lepe rezulta-
te, mladinska desetina pa je 
med najboljšimi v občini. 
Vsi ljudje v Matkah so člani 
gasilskega društva. Zdravko 
Cestnik potem po pravici po-
ve, da delovne »Matnčane« 

občudujejo celo krajani Sešč 
in jim odkrito priznavajo 
prednost na vseh področjih, 
pa čeprav niti za Seščane ne 
bi mogli trditi, da so nede-
lavni. Daleč od tega! Tudi za 
njih je značilna solidarnost, 
ta pa se najbolj kaže v vse-
stranskem vključevanju v 
sodobne družbene tokove. 
Na prvi pogled bi lahko sodi-
li, da ljudje v tem koncu žive 
čudovito življenje, da tu ne 
poznajo socialnih proble-
mov чп stanovanjskih stisk 
ter večne dirke za kdo ve 
čem. Skoraj vse to bo držalo, 
problemi pa so vendarle. 

KULTURNO DELO POD 
MRZLICO 

Soboto in nedeljo smo iz-
koristili za pogovore z ljud-
mi. Bili smo pod Mrzlico, v 
samih Matkah in Seščah v 
Brdeh, v soboto popoldne pa 
smo jih nekaj našli tudi na 
delovnih mestih v Preboldu 
in Šempetru. 

Desno od spomenika v Ko-
tu pod Mrzlico stoji v reber 
stisnjena Likovičeva doma-
čija. Do tja vodi tudi dobra 
cesta in vso lepoto in čistočo 
ter že na zunaj videz skrbno 
urejene kmetije še bolj pou-
darjata sonce in modrina ne-
ba, vse se blešči v snegu, nad 

kmetijo pa stoletne bukve in 
hrasti ter smreke od Homa 
proti Mrzlici in naprej. Tu je 
doma ŠTEFAN LIKOVIC, 
vodja dramske skupine. Pri-
poveduje nam, da v Matkah 
vsako leto pripravijo vsaj 
eno igro in potem z njo go-
stujejo tudi v drugih krajih 
Savinjske doline. Za igralce 
ni nikdar problem, za vaje še 
manj. Ljudje to nekako jem-
ljejo že kar kot obveznost, 
kot potrebo. Dramska dejav-
nost se je pričela takoj po 
drugi svetovni vojni, prvi za-
četnik in nekakšni idejni vo-
dja pa je bil znani savinjski 
pisatelj in učitelj Drago Ku-
mer, ki je za delo kasneje za-
dolžil Likoviča. »V teh letih 
sem se zares že kar precej 
naučil. Vsi vemo, da še zda-
leč nismo takšni igralci, da 
bi nas lahko hvalili. To je tu-
di razumljivo. Ce bi nas gle-
dal kakšen kritik, bi nas ver-
jetno čisto raztrgal, ampak 
tu gre za veselje do takšnega 
dela, včasih celo za nekakš-
no obliko družabnosti.-Tudi 
z opremo se ne moremo kdo 
ve kako pohvaliti, da o dvo-
rani niti ne govorim. Sedaj 
smo jo sicer dobro uredili in 
bo tudi delo boljše. Največja 
nagrada za nas je, ko vidimo, 
da ljudje vendarle znajo ce-
niti naš trud. Zadnjič so lju-

dje dobesedno zahtevali o 
nas, da igro v Matkah pon< 
vimo. Seveda pa ni vsa naŠ 
dejavnost vezana le na igri 
nje ljudskih iger. Pripravljj 
mo proslave, recitacije i 

Novozapadli sneg je navdi 
pa pravijo, da bi bilo čisto 

V Matke prihaja vedno več ljudi. Tudi po zaslugi gostilne v centru vasi. Večina pa se od tu odpravlja na planinsko 
postojanko na Homu, tu se križajo poti lovcev iz Prebolda in Griž in od tu se lahko odpravimo tudi na Mrzlico. 

ZDRAVKO OBLAK, pred-
sednik OO ZSMS ŠESCE: 
»Doslej smo bili mladi iz 
Sešč in Matk popolnoma ne-
povezani. Mladinci iz Matk 
so delovali kot sekcija pri ga-
silskem društvu in na vseh 
področjih dosegli lepe uspe-
he. Se zlasti na športnem, saj 
so si sami zgradili igrišče. Na 
pomoč jim je priskočila TKS 
iz Žalca, Marjan Golavšek pa 
jim je brezplačno podaril 
zemljišče. Zdaj teče akcija, 
da bi enotno delovali v okvi-
ru osnovne organizacije. Pri 
našem delu bomo morali v 
bodoče psvetiti več pozorno-
sti idejno političnemu izo-
braževanju.« 

VILMA JEROMELJ: «Za 
dolžena sem, da vodim akd 
jo za olepšan j e kraja. V Še 
ščah so vsaj v tem pogledi 
kar precej pred nami. Kra 
jevna skupnost je v ta namel 
prispevala 14.000 dinarjev ú 
s skupnimi močmi se bo da 
lo marsikaj napraviti. K te 
mu je treba prišteti tudi skrl 
za pomnike iz NOB na na 
šem območju. Prepričan 
sem, da bodo ljudje v TVIat 
kah tudi tokrat šli v akcijo 
seveda pa bo moral vsakdi 
skrbeti za okolje svojih hiš.' 



-, ^ "" ^̂  , : - V 

^ i rò' 

iTKE,KJERNI NIKAKRŠNtH 
0$ЛВО POVEZANI KOT LE MALOKJE 

boke v Šeščah in veselja ni bilo konec.Ljudje v Šeščah 
IV, ko bi tudi v tem kraju poskrbeli za otroško varstvo. 

|keče. Letos bomo pripravili 
telo spevoigro.« 
Stefan Likovič potem opi-

hje razne dogodivščine, be-
leda teče o dogodkih med 
tojno in še o čem. Za svoje 

delo je lani prejel Savinovo 
priznanje. Potem se poslovi-
mo. Nekaj opravkov še ima 
na kmetiji, popoldne pa mo-
ra v službo. V tekstilni tovar-
ni v Preboldu dela. 

Potem s kolegom Edijem 
Masnecem skočiva še k 
Uplazniku. Ena najbolj na-
prednih kmetij daleč okoli je 
to. Poleg Zagoženove v doli-
ni. Uplaznikovo kmetijo so 
uvrstili med višinske. Nekaj 
olajšav pri davkih je že, pri-
poveduje gospodar, toliko 
pa vendarle ne, da bi se na-
nje lahko izgovarjal: »Poz-
nam nekaj domačij, ki imajo 
več zemlje in več gozdov, pa 
prav toliko olajšav kot mi, pa 
vendarle očitno propadajo. 
Kmet, ki ne gre s časom na-
prej, ki se ne izobražuje spro-
ti ter spremlja dogodkov, je 
danes skorajda obsojen na 
propad. Predvsem pa je tre-
ba vedeti, kaj se splača in 
tudi zaupati družbi. Drugače 
lahko garaš kot črna živina 
od jutra do večera, pa vse 
skupaj nič ne pomaga.« 

Uplaznikova domačija je 
mehanizirana, hlev urejen 
kot malokje... V teh dneh 
buldožer pravkar planira te-
ren, tako da bodo pridobili 
nekaj več obdelovalnih po-
vršin, Že tako izkoristek 
strojev zaradi terena ni tak-
šen kot kje v dolini. Nekaj pa 
vendarle teži Uplaznika in 
ženo. Kdo bo nadaljeval nju-
no delo. Hčerki sta poročeni 
v dolini, fant hodi v šolo. 

Otrokom nista branila, da si 
urede življenje tako kot želi-
jo. Razumeta jih in vesta, da 
je mnogo bolj prijetno biti 
osem ur v službi, potem pa 
prost. Kmet je treba biti 24 
ur na dan. Vse leto. 

GRADNJA CESTE 
MATKE-ZAHOM-GRIŽE 

Predsednik sveta krajevne 
skupnosti Sešče Zdenko 
Cestnik pripoveduje o delu, 
uspehih in težavah; »Tako 
zagnani kot so ljudje za delo 
pri nas, jih je malo. Lani smo 
uredili cesto v Brde ter jo 
pripravili za asfaltiranje, ure-
dili smo kanalizacijo, pa av-
tobusno postajo, pričeli pa 
smo tudi ' akcijo cet ta t po-
vezave Matke-Zahom-Gri-
že. Tu bo lahko vozil tudi av-
tobus ter pobiral ljudi, ki de-
lajo v tekstilni tovarni. Lju-
dje bodo prispevali nekaj de-
narja ter materiala, sami bo-
do delali, k temu pa je treba 
dodati še dener samouprav-
ne komunalne skupnosti, 
oziroma občinske akcije po-
vezave višinskih kmetij s ce-
stami. V samih Matkah bo 
letos stekla akcija za uredi-
tev okolja. Za to imamo na 
voljo tudi nekaj denarja. Si-
cer pa smo lani organizirali 
tudi odvoz odpadkov. Da bi 
ljudi vzpodbudili k temu, da 
kupijo kante za odpadke, 
smo za- vsako hišo prispevali 
230 dinarjev. V naslednjih le-
tih bomo na novo uredili tu-
di javno razsvetljavo. Dela je 
torej kar precej, prav pa bi 
bilo, ko bi dobili tudi telefon 
v našo vas. Zanj se borimo že 
dolga leta, pa nič.« Kako je 
torej s telefonom? 

Predsednik režijskega od-
bora IVAN ŽAGAR iz Sešč 
nam je povedal, da so vse 
prispevke zanj že zbrali, da 
so jim na PTT obljubljali iz 
meseca v mesec, vendar do-
slej ni v Šeščah in Matkah še 
niti enega priključka. Ivan 
Žagar nam je povedal, da v 
obrobnih krajih ljudje tele-
fon zares potrebujejo. Morda 
še bolj kot kje v dolini: »V 
pogodbi s P ^ je zapisano, 
da bi telefon morali urediti 
že 31. marca lansko leto, gle-
de na težave, ki jih je imelo 
PTT lani, pa z vsem skupaj 
ni bilo nič. Tovariš Slamnik, 
direktor TOZD PTT, je sedaj 
zagotovil, da bodo priključ-
ke uredili do konca aprila le-
tošnje leto. Verjamemo mu!« 

Bine Kač, predsednik KK 
SZDL Sešče pove, da v teh 
dneh tudi pri njih tečejo raz-
prave o ustanovit\H, združe-

vanju sredstev in delovanju 
samoupravne interesne 
skupnosti, združevanju sred-
stev in delovanju samo-
upravne interesne skupnosti 
za razvoj in pospeševanje 
kmetijstva v občini Žalec. 
Med kmeti je razprava vzbu-
dila kar precejšen odmev, saj 
bi bile naloge te skupnosti 
izredno pestre. Gre za sofi-
nanciranje komasacij in .me-
lioracij, svetovalno delo, 
uvajanje sodobne tehnologi-
je v proizvodnjo, hitrejše 
uvajanje sodobne tehnologi-
je v proizvodnji in še precej 
drugih pomembnih nalog. 
Se zlasti je kmete zanimalo 
pospeševanje kmečkega tu-
rizma ter vprašanje ohrani-
tve naseljenosti v hribovitih 
predelih ter povečanje proiz-
vodnje tam. Sicer pa tudi Bi-
ne Kač zadnje čase opaža, da 
so delegati za zbor krajevnih 
skupnosti in SIS delovni, da 
na sejah skupščine razprav-
ljajo, še vedno pa so premalo 
povezani s svojo bazo in prav 
delu z delegati bodo v pri-
hodnje posvečali več časa. 

VINKO POTEKO: 
»POZABILI SO NAME.« 

Se prvoborca Vinka Pote-
ka smo obiskali. O njem smo 
v Novem tedniku že pisali. 

da se spodobi, da ga človek 
obišče. Čeprav ga je malce 
dajala bolezen, se je rad spu-
stil v pogovor, obujal spomi-
ne, potem pa nam zaupal, da 
še vedno mnogo bere. Malo 
je ljudi, ki bi toliko časa po-
svetili branju kot Vinko. 
Malce pred nami sta ga obi-
skala predstavnika KO ZZB 
NOV iz Prebolda in vsakega 
obiska se zelo razveseli. Ra-
zočaran nam je potem le 
priznal, da že leta pričakuje 
kakšen obisk predstavnikov 
občinskega združenja ZZB 
NOV iz Žalca ali predstavni-
kov OK ZKS. Nikogar ni k 
njemu. Nikomur nič ne oči-
ta, ker pač ve, da je dela pov-
sod na pretek, toda ven-
darle ... 

Dva dni obiska v Matkah 
in Seščah smo zaključili v 
gostilni »Pri gasilcu«, ki je 
zadnje čase ena najbolj pri-
ljubljenih v Savinjski dolini. 
Sem prihajajo ljudje od vse-
povsod. Zaradi domačnosti, 
prijaznosti, odlične hrane. In 
tu se tudi po navadi zbirajo 
domačini, se pogovarjajo, 
zvedo o novih dogodkih, 
skratka, tu se sproste. Kot v 
vseh vaških gostilnah, s tem 
pa seveda ni rečeno, da je 
alkohol glavni. 

JANEZ VEDENIK 
EDI MASNEC 

Ferdinand Vasle je pravi ljudski umetnik. Mizar z dušo in 
telesom in njegovi spretni prsti oblikujejo čudovite spo-
minke. Je pa Ferdinand tudi pravi konstruktor. 

MARICA ZAGORCNIK: 
' Matkah sem vzela v najem 
lostilno Pri gasilcu. Priznati 
^ram, da mini žal, saj se z 
iudmi dobro razumemo. Ve-
Jila sem, da so gasilci uredili 
Jvorano v svojem domu, 
wr je kar precej prireditev, 
^oraj ga ni praznika, da ne 
* pripravili kulturni pro-
dam, tu uprizarjajo svoje 
Ip^ ter gostujejo tudi od 
®ligod. Vedno je dvorana na 
Nna. Za preurejene dvora-
ne pripravljajo gasilci 17. 
ђагса zanimivo prireditev, 
^ kateri bo sodelovala tudi 
^vka Marjana Deržaj.« 

ZDRAVKO CESTNIK, pred-
sednik sveta KS: » Le ma-
lokje je toliko ljudi, ki bi se 
tako strinjali med sabo kot v 
Seščah in še zlasti v Matkah. 
Med pomembnejša dela so-
dijo letos izgradnje številnih 
višinskih cest in še zlasti 
Matke ZahomGriže, akcija 
pa sodi v okvir povezave vi-
šinskih kmetij s cestami. Po-
grešamo predvsem telefon 
in upamo, da ga bomo letos 
končno le dobili. Bil bi že 
čas.« 

JOŠT IVAN, Sešče: »Če-
prav bi človek na prvi po-
gled mislil, da v Seščah niče-
sar ne manjka, temu ni tako. 
Najbolj si seveda želimo tele-
fon, ki smo ga že zdavnaj pla-
čali in ne verjamemo skoraj 
nobenim obljubam več. Pro-
blem je v Seščah tudi elektri-
ka, ki je vsaj v gornjem delu, 
proti gmajni izredno slaba, 
velikokrat pa je tudi zmanj-
ka. Se večje težave so, ko 
nam zmanjka vode. Del Sešč 
je višji in problem ni znači-
len za vso vas. Predelu v niži-
ni, torej na severu in zahodu, 
nikdar ne zmanjka vode. 

MARJAN PUSNIK: Mat-
ke: » Tudi v Matkah marsi-
kaj pogrešamo. Predvsem 
telefon in kakšno majhno tr-
govino, kjer bi lahko kupili 
najosnovnejše potrebščine, 
po katere moramo sedaj 
vsak dan v Prebold ali Šem-
peter, medtem ko je trgovina 
v Seščah bolj slabo založena. 
Sicer pa sem član mladinske 
sekcije pri gasilskem druš-
tvu in v bodoče načrtujemo 
razširitev igrišča. Moti me 
tudi to, da ljudje skrivaj od-
metavajo smeti v naših goz-
dovih. Mislim, da je to zelo 
neodgovorno.« 

STEFAN LIKOVIC: » Dej-
stvo je, da Matke ne bi bile 
Matke brez prizadevnih čla-
nov gasilskega društva, ki ne 
skrbi le za gasilsko dejav-
nost, pač pa tudi za kulturno, 
komunalno in drugo. Skoraj 
vsi krajani so člani gasilske-
ga društva, ki zadnje čase 
dosega lepe uspehe tudi na 
različnih tekmovanjih in no-
si ime Matk tudi izven meja 
občine. Smo pa ljudje tod ze-
lo navdušeni nad kulturno 
prosvetnim delom. Začetnik 
je bil Drago Kumer, sedaj pa 
nam pomaga Jaka Jeršič s 
Polzele.« 

BINE KAC, predsednik 
KK SZDL Sešče: » V Seščah 
pogrešamo prostore za delo 
krajevne skupnosti in druž-
benopolitičnih organizacij. 
Imamo sicer sobo v zadruž-
nem domu, ki pa je žal pre-
majhna. Izgleda, da bo bolje, 
ko bomo rešili stanovanjski 
problem družine, ki sedaj ži-
vi v zadružnem domu.« 



PUST NA CELJSKEM 79 

Pustno norčevanje iz napaii, Iii Jih lahko sami odpravimo 

Torek, 27. februarja 1979. 
Dan, ki bo dolgo ostal v spominu 

ljudem, ki si želijo vsaj enkrat v letu 
malce več veselja, kot so ga sicer de-
ležni. Pusti Pustovanje! Maske! Ma-
škarade! Ohranjanje tradicije in 
iskanje prav v njej možnosti za 
»izliv* vsega tistega, kar čez vso leto 
ne moremo povedati. Nekdo je bil si-
cer piker, vendar resničen: »Radi bi 
imeli več pustnih dni, da bi »oprali* 
vso umazano perilo in poskrbeli za 
lepše okolje ter boljši zrak, vse sku-
paj pa se lahko prelevi v to, da bomo 
prav zaradi tega samo veseljačili.* 

Lahko bi rekli: najlažje je kritizira-
ti napake, ki jih sami počenjamo, tež-
je pa je narediti korak dalje, da bi jih 
odpravili! 

Pa tudi tokrat šalo na stran! 
Kozjanski karneval (pustni) je 

uspel. (Izdali so celo med drugim 
»Delegatov glas* in ga trosili ne sa-
mo po »svojem* ozemlju, amapk tudi 
po Celju! - kar jim ni šteti v slabo! -
op. p.). 

Prišli so Radečani, tokrat slabejši, 
kot prejšnja leta. Še najboljši je bil 
ansambel, ki igra glasbo za vsa 
srca!!! 

»Slavili* so v Velenju na svoj način 
in to šestnajstič! Karnevalsko' 
uspešno! 

»Carali* so Žalčani, ki so »svoj* 
karneval izpovedali na Vranskem, 
čeprav so ga pred leti dajali tudi v 
Celju! Odmik v samokritiki pred do-
mačim občinstvom in tudi Celjem... 

Mozirčani so baje predsednika po-
slali kar na Kebrov travnik, saj so s 
tem »ohranjali tradicijo*... 

To pa tudi ni vse. 
Celjski pustni karneval je zaživel! 

V njem je sodelovalo preko 60 ošem-
ljenih vozov, ki so se žal vsi po vrsti 
dotikali enega (in ne edinega!!!) pro-
blema okolja, varstva čistega zra-
ka... Res je, da smo letos spregovrili 
o tem, morali pa bi tudi o drugem. 
Problemi niso samo v čistem zraku in 
okolju, temveč tudi drugje. In bodi-
mo pošteni: prav o tem pa nismo go-
vorili. 

Bodimo kratki: pust kot pust: ne-
kaj natrosimo, nekaj izkašljamo pa 
gremo dalje. 

Letošnji samoupravni smeh je zno-
va pokazal svojo potrebno moč! 

Celjski pustni kralj med svojo poslanico v centru mesta 
več kot petnajst tisoč zbrani množici. 

Letošnji celjski pustni karneval je bil v znamenju »FIL-
TER 79«, upamo, da se prihodnje leto to ne bo ponovilo! 

Hirošimo v Celju? Naš vdih je cinkamiški izdih. Ce nam celjski zrak smrdi, filtra pri Cinkarni ni! To so aktualni 
naslovi številnih mlađih občanov Celja, ki želijo, da bi ob prihodnji pustni povorki že pozabili na današnji problem 
Celja. 

Tako kot v zadnjih letih so tudi letos pripotovali na krajši pustni obisk v Celje člani 
karnevalske skupine iz Radeč. Po krajšem obvozu po Celju so se ustavili pred kinom 
Union, kjer so izvedli krajši program, v »raportu« pa so jim organizatorji celjskega 
karnevala izrekli zahvalo in željo, da pridejo tudi prihodnje leto. 

Tokratni karneval bi po šte-
vilu obiskovalcev zahteval, 
da bi tudi Ljubljanska ban-
ka imela »štukov« več! Kaj 
si moremo, nekateri so se 
znašli in iz visokega gledali 
naš najboljši celjski pustni 
karneval doslej. 

Danaánji pustno veselja-
ški strani so v sliki prika-
zali in besedi očarali Tone 
Tavčar, Lojze Ojsteršek, 
Milan Božič in Tone Vrabl. 



JE LETOŠNJI »PRESNETI PUST « - BIL BOLJ VESELIH MASTNIH UST? 

Stiri vesele pustne dni so začeli v Mestnem parku na drsališču umetnostni drsalci in 
kasneje še hokejisti, ki so se predstavili v šaljivi tekmi med ekipama Flaki in Grozni 
izpod celjskega onesnaženega podnebja. Ni važno, kdo je zmagal, glavno je to, da je 
prireditev uspela (600 gledalcev) in da so bili vsi zadovoljni. Zelja? Naj bo tako tudi v 
prihodnje. 

Že v soboto je bil tradicionalni pustni karneval v Kozjem, velika večina vseh udeležen-
cev tega karnevala pa je sodelovala na pustni torek tudi v Celju. 

Na XVI. pustnem karnevalu v Velenju je seveda največja pozornost veljala ladji Velenje, 
ki je prvič zaplula v domače pristanišče. Na ladji pa je ostal zanimiv pripis »Kam 
Velenje pluje« (desna zadnja stran)? 

Libojska godba na pihala je gostovala na velenjskem karnevalu in »zasenčila« domačo 
tovrstno glasbo, ki je osvojila celo naslov svetovnega prvaka. Ja, eno je igranje za humor 
in veselje, drugo pa na umetniški ravni... Lojze Ojsteršek še poroča, da so člani libojske 
godbe na pihala ustvarili na svojem nastopu »pustnem« resnično enkratno vzdušje! 

Tudi na Vranskem so se vprašali, kje so uvozniki, da jim domačini pokažejo, kje je 
koruza!!! 

OHRANJENA TRADICIJA V MOZIRJU 
Okoli dve sto let stara tradicija pustnih 

navad se ohranja. Tako tudi letos. In vendar 
je treba reči še nekaj - pust ima čudovito 
moč. V enem dnevu, kolikor je bil na oblasti 
v mozirski občini, je rešil nič koliko perečih 
problemov. Tudi ustanovitev interesne 
skupnosti za pustne prireditve, tudi davčno 
politiko in izgube... tudi magistralno cesto 
med Velenjem in Mozirjem, po kateri bodo 
na valjih pripeljali mozirsko občinsko hišo 
v središče Šaleške doline. 

»Občinski udar«, na sam praznični dan v 
jutranjih urah, je potekal brez bojev in krvi, 
zato pa ob zvokih prijetne glasbe in kozarč-
ku domače slivovke. Pustne šeme pa so 
župana Hinka Copa poslale na enodnevno 
okrevanje na Kebrovo kmetijo pod Mozir-
sko planino. 

In potem obiski delovnih organizacij in 
»šole«, ki so jih bili deležni poslovodni in 
samoupravni organi. Vsakemu svoje, je bilo 
pravilo. 

Navzlic hladnemu vremenu je bilo prijet-
no tudi dopoldansko srečanje pustnih šem z 
maskiranimi otroci mozirske osnovne šole. 
V sprevodu, ki se je končal v središču Mo-
zirja s splošnim rajanjem, je sodelovalo oko-
li 600 mask. 

Na pustni torek popoldne pa zaključna 
prireditev, ki je v Mozirje privabila izredno 
veliko ljudi. Tudi zdaj so prišli na dan mno-
gi občinski problemi. Pust je pokazal, kako 
povečati število rojstev, kako ustanoviti za-
družno podjetje, predvsem pa potujočo me-
snico in klavnico, kakšni so neznani leteči 
predmeti, kako bodo rešili vodovod v Ljubi-
ji in še in še. 

Zvečer je bila v domu Partizana še uspela 
maškarada, včeraj zjutraj pa so pusta poko-
pali z vsemi častmi, in prebrali njegov testa-
ment. 

In življenje teče dalje. 
MB 

Občinska oblast je padla, zato župan roke v žepih, ža krmilo pa so prijele pustne šeme. 

Mozirje: po torkovem dopoldanskem sprevodu še rajanje v središču mesta. 



ZLATOPOROČENCA JOŽE IN LJUDMILA GORŠEK 

NJUN NAJLEPŠI DAN 
Veliko spominov, veselih in žalostnih 

Zemlja, zemljica mati, 
če nimaš kruha, daj 
mi kamen. Še ob njem 
bom prepeval! 

Na poti do Gorškovih na 
Lipi 9 nad Frankolovim ni 
bilo kamna. Bila je ilovica 
pomešana z laporjem. Se 
zimske megle so se podjle 
po bregeh, zrak je bil vla-
žen. Na osojnih rebrih za-
plate umazanega snega. 
Kljub drobnemu pesku se je 
na kolovozu vdiralo. Bilo je 
tudi mrzlo. 

Trde, pa tudi poetične do-
moljubne besede Cankarje-
vega Kurenta so se mi vrinile 
v spomin, ko sem razmišljal, 
kaj je gnalo ljudi, da so si 
postavili domove v teh bre-
govih, na skopi zemlji. Raz-
položenja pa nisem bil takš-
nega, da bi ine ogrela misel o 
idiličnosti, o miru, o času, ki 
ga je včasih še stara ura na 
uteži bolj umirjeno tiktakala. 

Ogrela sta me šele oba 
Gorškova. Takoj, ko sem 
vstopil v prostorno sobo, pa 
prijaznost mlade gospodinje 
Hilde - mladi gospodar Jože 
je bil nekje po opravkih, na-
vihano sra mežljiva pogleda 
vnukov Andreje in Tomaža. 

Najprej sem obema česti-
tal k zlatemu jubileju, nato" 
pa smo sedli za mizo. Največ 
je govoril »ženin« Jože, nje-
gova žena Ljudmila je le tu 
in tam blago dopolnjevala te-
koč pogovor: 

»Sedemnajstega sem jih 
dopolnil 75 let in sedemnaj-
stega leta sem se kot izse-

ljenski otrok vmil k stricu 
na ta košček zemlje. Stric je 
bil brez otrok, zato sem že 
čez 12 let prevzel kmetijo. 
Devet hektarov, od tega pol 
gozda, je razvlečenih po teh 
bregovih. Trta in sadje, te-
ga je največ. Z ženo sva se 
spoznala pri delu v Slom-

škovem prosvetnem druš-
tvu. Ja, oba sva igrala. V do-
mačih igrah, kot sta Župa-
nova Micka in Deseti brat. 
Kar vzela sva se. Potem pa 
so prišli na svet Vinko, Jeli-
ca, Marica, Cirila, Jože in 
Milica. Sedaj nas je že kar 
precej.« 

Pa sem še sam pomagal ra-
čunati: še 11 vnukov in prav-
nuk. Jožetu je nekaj zamig-
Ijalo v očeh, ko je nadaljeval: 
»Veste, na najini zlati poro-
ki ni nobeden manjkal. Te-
ga jim ne pozabiva, kako le-
po so nama vse pripravili. 
Za naju je bil to najlepši 

dan v življenju. Takšnih dni 
ni bilo ravno veliko.« 

Spomini so segli v dneve 
pred vojno, v težave in uspe-
he gospodarske zadruge v 
Frankolovem, ko je bil Jože 
do izbruha vojne njen gospo-
dami in predan predsednik. 

»Vedno smo bili zavedni 
Slovenci in za pametno 
kmečko gospodarjenje sem 
bil zagnan. Pa se je nameri-
lo, da sem bil 2Z. aprila 1941 
v imenu rajha aretiran, že 3. 
julija smo bili ob vse in iz-
seljeni v Srbijo.« 

Spomini so bili prehudi, 
Jože je premolknil, pa spet 
oživel, ko je iskal tople bese-
de za srbskega kmeta Miladi-
na iz Brestnice pri Cačku in 
vsa srbska zlata srca, ki so se 
na široko odprla izseljenim 
Slovencem. 

»Na isti dan, kot smo bili 
izseljeni, smo se tudi vrnili 
domov, na zanemarjeno in 
zapuščeno kmetijo. Tudi za-
drugo smo postavili na no-
ge. Pri njej sem delal do leta 
1954, pa pri zadružni zvezi'v 
Celju, nato sem bil še dve 
leti V Han-pjesku. Potem 
sem zbolel na živcih, penzi-
jo pa sem le učakal pri celj-
skem Posredniku leta 1961. 

In sem še dregnil v oba, 
kako sta sicer skupaj vozila, 
toliko let dela in trpljenja. 
Nasmehnila sta se, se spogle-
dala in ko ga je ženin pogled 
»pooblastil« za odgovor, je 
Jože dejal: »Z ženo se zares 
nikoli nisva skregala. Vidi-
te, koliko imava lepih spo-
minov tudi na žalostne 
dni.« 

Odšel sem nazaj v dolino. 
Se vedno so se od grabna 
navzgor leno vlekle megle, 
tudi blata je bilo in mraz je 
bil isti. Pa ga nisem občutil. 
Spet je vame vrtala Cankar-
jeva misel: »Z najmočnejši-
mi koreninami se ovija srca 
ljubezen do grude. Človeku, 
po svetu pognanemu, iz 
zemlje izruvanemu, se toži 
najpoprej po koči, po nji-
vah, po senožeti, celo po si-
romašnem lazu, nato šele po 
materi, sestrah in bratih. 
Veliko sem dosegel spozna-
nja - dal bi vse to spoznanje 
in vso modrost za ozko leho 
pod brdom, za ponižen vrt 
kraj hiše.« 

MITJA UMNIK 

ZLATA NARAKSA 
V soboto je bila v poročni dvorani žalske občinske 

skupščine zlata poroka, ki sta jo praznovala 77-letni 
Valentin in 74-letna Antonija Naraks, doma iz Galicije. 

Oba sta se rodila v Zavrgu v Galiciji v številnih 
družinah, saj je bilo pri Valentinu kar deset otrok, pri 
Antoniji pa devet. Posebno težko je prizadela Valen-
tina smrt matere, saj mu je bilo takrat šele devet let. Ko 
so bratje in sestre odšli od doma, je Valentin kot naj-
mlajši ostal doma na kmetiji. Z Antonijo sta se poročila 
1929 in s skupnimi močmi začela ustvarjati svoj dom. 
V zakonu so se jima rodile tri hčerke in dva sina. 
Seveda vojna vihra ni šla mimo tega doma; partizani so 
tu vedno našli odprta vrata. Tudi ^ vojni je Valentin 
aktivno sodeloval v številnih organizacijah in društvih, 
za kar je prejel več pohval. Na tem področju deluje še 
sedaj, čeprav je slabega zdravja. 

Ob lepem družinskem prazniku so se ob svojih star-
ših zbrali vsi otroci in 8 vnukov ter 2pravnuka, tu pa so 
bili tudi številni sosedje in prijatelji, ki so s tem zlato-
poročencema hoteli pokazati, da ju imajo radi in da 
jima želijo še vrsto srečnih in zdravih skupnih let. 

T. TAVCAR 

Komisija za delovna razmerja 
Hmezad Export-import 
Žalec 

Objavlja 

prosta dela in naloge 

knjigovodje kontist 

POGOJI: 

- končana srednja ekonomska šola oz. druga ustrezna 
šolska izobrazba 

- 2 leti prakse 
- 2 mesečno poskusno delo 

Kandidati naj pošljejo svoje prijave z dokžizili o izpol-
njenih pogojih na naslov - Komisija za delovna razmer-
ja DO Hmezad export-import Žalec, Vrečarjeva 14. 
63310 Žalec, v roku 15 dni po objavi. 

Zasedba prostih del je možna takoj. 

Gozdno gospodarstvo Celje 
n. sub. o. 

- Svet delavcev in kooperantov, sveti temeljnih 
organizacij in delavski svet DSSS 

razpisujejo za mandatno dobo 4 let prosta 
dela in naloge: 

1. Direktorja delovne organizacije 
2. Vodjo proizvodnega sektorja 
3. Vodjo sektorja za računovodstvo in 

ekonomiko 
4. Vodjo planskega sektorja 
5. Vodjo sektorja za urejanje gozdov 
6. Vodjo kadrovsko splošnega sektorja 
7. Vodjo TOZD BOČ Rog. Slatina 
8. Vodjo TOZD GOZDNIK, Žalec 
9. Vodjo TOZD TRGOVINA, Celje 

10. Vodjo TOK C E U E , Celje 
11. Vodjo TOK LAŠKO, Laško 
12. Vodjo TOK ŠENTJUR, Šentjur 
13. Vodjo TOK VRANSKO-ŽALEC, 

Vransko 
Delovno razmerje se sklepa za nedoločen čas. 

Pogoji za zasedbo: ' 
Ad 1, 2, 4. 5, 6. 7, 8 
- dipl. gozd. ing., strokovni izpit, 5 let delovnih izku-
šenj, organizacijske sposobnosti vodenja, družbeno-
politična neoporeočnost 
Ad 3 
- visoka izobrazba ustrezne smeri, 5 let delovnih izku-
šenj, organizacijske sposobnosti vodenja, družbeno-
politična neoporečnost. 
Ad 9 
- višja ali srednja izobrazba gozdarske smeri, strokov-
ni izpit, 5 let delovnih izkušenj, organizacijske sposob-
nosti vodenja, družbenopolitična neoporečnost 
Ad 10, 11. 12. 13 
- dipl. gozd. ing. ali gozdarski tehnik. 5 let delovnih 
izkušenj, strokovni izpit, organizacijske sposobnosti 
vodenja, družbenopolitična neoporečnost 

Kandidati naj pošljejo pismene prijave z dokazili o 
izpolnjevanju zahtevanih pogojev v roku 15 dni od 
objavljenega razpisa na naslov: 
Gozdno gospodarstvo Celje. Kadrovsko splošni sektor. 
Ljubljanska c. 13. Celje. 

Kandidate bomo obvestili o izbiri najkasneje 30 dni po 
preteku roka javnega razpisa. 

»METKA« 
Tekstilna tovarna in konfekcija 
Celje, Ipavčeva 22 

Razpisuje 
prosta dela in naloge: 

vodenje prodaje 
delo s posebnimi pooblastili in odgovornostmi 

Zahteve: - končana ekonomska fakulteta ali 
- VEKŠ - komercialna smer 
- 4 leta delovnih izkušenj na istem ali podobnem po-
dročju dela (zaželena je praksa v tekstilni industriji) 
- izdelava elaborata o načinu izvajanja komercialne 
politike podjetja 
- moralnopolitična neoporečnost in pravilen odnos do 
samoupravljanja in naše družbene ureditve 
- izbrani kandidat bo imenovan za razdobje 4 let (ree-
lekcija). 

Prijave pošljite na naslov »Metka«, tekstilna tovarna in 
konfekcija Celje. Ipavčeva 22. (Za razpisno komisijo.) 

Rok za prijave je 15 dni od dneva objave. 



Danes objavljamo še preostale štiri prispevke iz nagradnega raz-
pisa o Tednu domačega filma. Objavljamo prispevke Marjane Podpe-
čan, Marjete Vidmar, Mateje Komel in Vesne Čuček. 

STOJIM OB LEPAKU ZA 
TEDEN DOMAČEGA FILMA 
IN RAZMIŠLJAM 

Spet, kot vsako leto, je v Celju Teden domačega 
filma. Mesto je polno lepakov, v raznih barvah in veli-
kostih te na vsakem koraku opozarjajo na Teden do-
mačega fifma. Pred kinodvoranami stojijo veliki pa-
noji. 

Stojim pred lepakom in ga berem, čeprav že stotič. 
Ljudje hitijo mimo, kot da ne bi ničesar videli, nekateri 
se ustavijo, pa tudi ti brž odhitijo dalje. Pred oglasnimi 
deskami se zbirajo ljudje in se pogovaijajo o filmih. 
Mladina se zmrduje, češ, da so tuji filmi veliko boljši. 
Nekateri mislijo, da bi bilo bolje porabiti denar, ki je 
vložen v reklame, za kaj drugega. Stojim brez besed, 
berem naslove filmon in si ogledujem fotografije. Ve-
sela sem, da jih je toliko. Nekateri so posneti po knji-
gah, nekateri po romanih naših književnikov. Zasle-
dim tudi nekaj novih igralcev. Rada gledam slovenske 
pa tudi druge jugoslovanske filme, predvsem tiste za 
mladino. Tehnika in način obdelave filmov se vedno 
bolj izpopolnjuje. Čeprav bi rada, da bi bilo še več 
naših filmov, razumem, da snemanje filma ni prepro-
sta stvar. Treba je mnogo veselja, volje, potrpljenja 
preden pride film na platno. Največja nagrada za delo 
je odobravanje občinstva. Trud je poplačan in izpla-
čalo se je. V Tednu domačega filma si Vsako leto v 
okviru šole ogledamo enega ali več filmov. V šoli pi-
šemo na to temo spise, ki jih potem objavimo na 
panoju. 

Teden domačega filma hitro mine in življenje teče 
naprej. V pričakovanju, da bo prihodnjič še več dobrih 
filmov, komaj čakamo na naslednje leto. 

Vesna Čuček, 7. a 
Osnovna šola Frana Kranjca 

UTRIP CELJA OB TEDNU 
DOMAČEGA FILMA 

Praznik je naša velika notranja zanesenost, ki jo radi 
tudi navzven oznanimo: z belo pogrnjeno mizo, z belo 
srajco, z izbrano rožo, s kozarcem izbranega vina... 
Včasih so matere za ta dan spletle potice ali s sirkovo 
krtačo očistile lesena tla, da se prijetno dišala in sijala. 
Dandanes pa sijejo po mestih velikih svetlobni napisi 
vseh barv, po stenah se bohotijo plakati in kričijo, a 
praznik vedno redkeje tudi notranje doživljamo, se 
vanj poglobimo. 

Nekega novembrskega večera je na mestu, kamor se 
Celjani vse življenje ozirajo s tihim ponosom, zasijala 
nenavadno močna in velika luč. Na Friderikovem 
stolpu je svetlobni napis TDF naznanil, da Celje praz-
nuje, da se v njem začenja dogajati nekaj pomemb-
nega. In ko sem naslednjega jutra šla po vsakdanjih 
opravkih, me je na glavni ulici pokrila prijetna streha: 
male zastave so prav na rahlo podrhtavale nad menoj. 
Zaznamovane so bile z napisom TDF. Na ogromnih 
plakatih so se spet bohotile iste črke - in obrazi ljudi, 
ki zlasti v teh dolgih večerih radi prihajajo k nam s 
televizijskih ekranov, ali s platen v kinu. Iz izkušnje 
sem vedela, kaj pomeni napis TDF. Poznala sem ga iz 
prejšnih let, pa se mi je zdel tako prijetno domač kot 
stari prijatelj. Vsako leto sem »praznovala* ta teden. 
Hodila sem v kina, ki nam jih je odpiral, ure in ure sem 
strmela v platna, na katera je risal svoje nove prizore. 
Zadovoljna sem bila v dvorani, na ulici pa me je zajel 
val prijetnega vzdušja. Organizatorji - s tem mislim 
tudi tiste navidez nepomembne ljudi, ki so obešali 
zastavice in napise, lepili plakate, drzneže, ki so pritr-
dili na Friderikovem stolpu veliki svetlobni napis - so 

se mi zdeli kot skrbna mati, kije poskrbela, da se bodo 
njeni otroci čim bolje počutili, da bo njihovo vzdušje 
ob prazniku prijetno. Tako prijetno, domače in praz-
nično je bilo vzdušje med Celjani v Tednu domačega 
filma. Ljudje so kar drli v mastna kina, kjer so res 
lahko našli nekaj domačega, nekaj, kar je blizu njiho-
vemu življenju. 

Le kaj more v filmu ali v umetnosti sploh bolj učin-
kovati na človeka, kot če na platnu za obrazom igral-
cev zagleda svojega soseda ali celo sebe samega ? Kaj 
naj še rečem - razen tega, da je dobro, če se lahko naš 
človek vsaj en teden v letw^tako ogleduje, če lahko v 
prizorih iz življenja na platnu odkrije koščke svojega 
življenja, če v tuji drami odkrije tudi lastno - in če se še 
more razžalostiti ob njej, ob komediji pa smejati. In vse 
to lahko doživimo le ob domačem filmu. V Ameriki, ali 
kje drugje se ne bomo našli. Kakor so že tuji filmi 
dragi, razkošni, morda celo lepi, so vendar neznani in 
daljni, ker v njih ne zagledaš prijatelja, kaj šele samega 
sebe. 

Spomnila sem se enega izmed letos prikazanih fil-
mov, pa nisem in nisem mogla odgnati iz svojih misli 
tele primerjave: vsaka kulturna manifestacija je neke 
vrste praznovanje, Teden domačega filma pa naj nam v 
poplavi tujih filmov pomeni »praznovanje pomladi« v 
tem hladnem jesenskem času. 

Marjeta Vidmar, PŠC, Celje 

STOJIM PRED LEPAKOM ZA 
TEDEN DOMAČEGA FILMA 
IN RAZMIŠLJAM 

Sonce se je skrilo za oblake in mesto se je zavilo v 
meglo. S pesmijo sem preganjala dolgočasen dan, 
kmalu pa sem se spomnila, da se začenja TDF. Odšla 
sem v mesto. Ljudje so brezglavo hodili po ulicah in v 
mislih so imeli svoje probleme. A meni se je pogled 
ustavil ob lepakih za TDF. Zame nezanimive gole žen-
ske postave je kmalu zamenjal obraz, ki je zrl v priho-
dnost, v čas, ki prihaja. To je bil obraz z lepimi dekli-
škimi potezami, obraz, v katerem je bila iskrenost, 
dobrota in vedrost. To je bila Jagoda, Jagoda Kopri-
vova. V njenih očeh sem videla iskrice, iskrice veselja 
in hkrati otožnosti mlade pubertetnice. Obraz ji je 
prekrivala medla svetloba. Tako sem jo videla takrat, 
ko je žalostna, kadar ima probleme in iz njih ne najde 
izhoda. A vseeno je iz nje žarrela sreča. Dolgi lasje so 
ponazarjali željo po lepoti nas deklet. Želela sem si, da 
bi bila na njenem mestu. Rada bi igrala v kateremkoli 
filmu. Iz filmskih sanj me zbudi glas prijateljice. 

»Kaj tako strmiš, se vidiš na njenem mestu ?* 
»Nisi se zmotila, delno res.* Iz najinih ust pridrvi 

salva smeha, a kmalu steče pogovor o TDF. Skleneva, 
da si bova film Ko zorijo jagode skupaj ogledali. Odi-
dem proti domu. A v mislih mi ostane nekako prestra-
šen Jagodin portret. 

Kmalu zvem, da si bomo učenci naše šole skupaj 
ogledali ta film. To me sploh ne preseneča, kajti film je 
namenjen mladini. 

»Torej z najinim dogovorom ne bo nič!* sporočim po 
telefonu prijateljici. 

Polna pričakovanj sem stopila v kino dvorano. Bila 
sem izredno neučakana. Takoj sem hotela videti, če bo 
prijateljica z lepaka dobro prikazala svoj smisel za 
igranje. Film je bil lep, Jgodini problemi dobro prika-
zani, skratka, velika podoba v razvijanju nas mladih. 
Od tod tudi naslov Ko zorijo jagode. Da, ona je zorela, 
se razvijala v lepo dekle, s srečno prihodnostjo. Vse to 
srečo sem si pi^stavljala v njej na lepaku, navadnem 
lepaku, ki je veliko pripomogel k mojemu razmišlja-
nju. , 

Jagodin obraz je ostal na lepaku in v mojih mislih, ki 
so se prepletale in mislile na Jagodo. Ravno ta sloven-
ski film pa je v meni zbudil veselje in večje spoštova-
nje do domačega filma. Saj tudi naši režiserji, pisci, 
igralci in scenaristi kaj veljajo, mar ne? 

Mateja Komel, 6. b 
I. osnovna šola Celje 

UTRIP CELJA OB TEDNU 
DOMAČEGA FILMA 

Dvorana je utonila v temi. Sem pa tja je kdo še 
zakašljal. Sprednjo steno je osvetlila svetloba iz kino-
projektorja, hkrati pa sem ugotovila, da sedi pred 
mano pravi velikan, kajti s svojo grivo mi je zakrival 
najmanj pol platna. Pomaknila sem se na skrajni desni 
konec sedeža, rahlo nategnila vrat in nekaj časa uživala 
v pregledu. Na vso žalost pa je moral imeti velikan 
pred mano na tisti strani punco, h kateri se je vedno 
bolj in bolj ngibal. Presedla sem se zopet na levo stran 
in tu sem imela mir do konca filma. Slovenski je bil. 
Človek se nekako kar odvadi gledati film, v katerem 
govorijo v domačem jeziku. 

»Kaj le to pomeni ,TDF' na starem gradu?* je pred 
tednom spraševala prijateljica na postaji. Vsi smo jo 
pogledali, a odgovora ni vedel nihče. Takoj drugi dan 
smo že vsi v deli, enoglasno smo zdeklamirali: '»To je 
kratica za Teden domačega filma*. In tako se je vsaj 
zame pričel. Tretjj^dan pa menda že ni bilo nikogar, ki 
bi ne vedel, kaj se godi te dni v Celju, če je vsaj malo 
pokukal vanj. Z vseh sten, izložb, panojev in vrat so ga 
pozdravljali junaki, prizori in naslovi filmov. Posebno 
so vžgali plakati s »kurentom*, marsikdo si ga je po-
bliže ogledal, tudi Okupacija v 26 slikah ni bila na-
pačna, pohvaliti je treba tudi mojstrsko izdelane kri-
tike v izložbi Tkanine. Vse to je naznanjalo teden bur-
nega filmskega življenja v Celju. Velik kulturni dogo-
dek, so pisali časopisi. Celje, mesto, kjer ljudje po-
sebno ob takih priložnostih polnijo kinematografe, je 
zopet sprejelo kilometre filmskega traku, predvaja 
filme, vabi ustvarjalce, se z njimi pogovarja, sprašuje 
in kritizira, spodbuja' mesto, ki daje uro, dve pouka 
kulturni vzgoji mladine. Mladina rada spremlja film in 
upam, da ne samo zaradi odpadlih ur; mesto, ki skuša 
vzgojiti ljudi, ki bi znali ceniti dober, posebno domač 
film, da bi znali ločiti dober film od slabega. Staro 
mesto z mladimi ljudmi, mesto ki smo ga lahko videli 
tudi na kratkem filmu. Mesto, ki se tesno oprijema 
komolca Savinje, ki teče, teče... Toda življenje mesta 
teče ustaljeno, a tok reke poveča neurje. Utrip mesta je 
hitrejši, korak ljudi se ustavlja ob oglasnih deskah, 
pogled išče zanimiv film. »Greš zvečer z mano?* »Kupi 
vstopnice?* »Da, z mano greva!* »Jutri gœm zago-
tovo!* »Zasedeno? Škoda!* »Da, ob osmih.* »Tole 
mora biti pa film! Veš, kdo igra ...?* 

No, res je, želela sem si ogledati kakšen drug film, pa 
tudi tale, ki ga gledamo, ni tako napačen. Slovenski je. 
Marsikdo zmrdne, ko to sliši. Film zanj avtomatično ni 
dober, se ne potrudi, da bi ga videl, ga presodil. Na 
sporedu je ameriška limonada. Bil je tip top. To misel-
nost je treba odpraviti, dokazati, da je tudi jugoslovan-
ski film dober oziroma se truditi, da bi postal boljši. 
Zdi se mi, da dogodek kot TDF v Celju, veliko pripo-
more k temu. Glasba je vse glasnejša, kot da hoče v 
moje misli, ki se zlijejo z vsebino filma. Junak je šleva, 
spoznavan iz trenutka v trenutek. Samo igra, ga zago-
varjam, ker je Celjan. Zelo rada sem ga gledala že v 
gledališču, na televiziji. Celje živi s filmom, daje 
igralce. Opevam mesto, kot da bi se v njem rodila. A 
postalo mije drago, kajti precejšen del dneva preživim 
z meglo, SO2 in z dimom prezasičenim zrakom. Temu 
pregrinjalu se je pridružil še prazničen nadih, zasenčil 
vse, tudi najmodernejše modele zimske konfekcije in 
obutve. Še tako odpornega posameznika predrami vse 
to, da gre pogledat kakšen domač izdelek. V zadnjih 
dneh je nekdo dejal, da slovenski film ne bo nikoli ali 
zelo težko dosegel raven drugih večjih narodov. Pre-
malo nas je, premalo je sredstev. Je res samo v tem 
vzrok? Bomo res vedno capljali za drugimi s slabo 
tehniko, ki v največji meri odbija gledalce in je morda 
treba prav tu iskati vzrok neprevelikega zanimanja za 
domač film? 

Govoriti bi morala o utripu Celja, govorim pa o 
preoblemih. A zdi se mi, da se ti pojavljajo prav vzpo-
redno s prireditvami, na katerih se hvalimo z dosežki. 
So res vsi filmi dosežki? 

Marjana Podpečan, 
3. C PŠC, Celje 



PLANINSKI RAJ 
UREJA JANEZ VEDENIK 

VODNIK PO 
POSAVSKEM 
HRIBOVJU 

Po skoro dveletnem zbira-
nju in urejanju je PZS izdala 
Vodnik po Posavskem hri-
bovju. Glavno delo je ležalo 
na ramenih Viktorja Pergar-
ja iz Radeč, ki je vodnik ure-
dil in dopolnil. 

V uvodnem delu so opisi 
večjih krajev kot izhodišča v 
planine in poti v Posavskem 
hribovju. V tem delu nam 
Vodnik riše geološko zgrad-
bo hribovja, ki se razprostira 
med Celjsko kotlino in Zgor-
njim Sotelskim na eni ter 
med Ljubljansko in Krško 
kotlino na drugi strani. Nato 
sledijo pokrajinski opisi tega 
hribovja, rastlinstvo, žival-
stvo, zgodovina, razvoj pro-
meta, rudarstva, industrije, 
socialne razmere, delavsko 
gibanje, narodnoosvobodilni 
boj itd. Celokupnemu opisu 
je dodanih štirinajst zemlje-
vidov. V opisu so tudi pla-

ninska zavetišča in gostišča. 
Tako obsežnega, 300 strani 

obsegajočega, preglednega 
in zanimivega planinskega 
vodiča doslej še nismo imeli. 

Vodnik ima žepni format, 
ovoj iz skaja, vse primerno 
za vsakdanjo rabo. Stane pa 
120 dinarjev. 

Dr. ERVIN MEJAK 

Zadnjo nedeljo v februarju 
je Planinsko društvo Zabu-
kovica organiziralo prvi 
množičen izlet v letošnjem 
letu. Mladinski odsek pla-
ninskega društva je organizi-
ral trim smučanje na Voglu, 
ki se ga je udeležilo preko 50 
mladincev. 

F. JEŽOVNIK 

Vedno več je članov planinskih društev na našem ob-
močju in vedno več je tudi tistih, ki skrbijo za lepo urejeno 
okolja. Mednje prav gotovo sodijo tudi planinci Aera Ce-
Џе. Na sliki vidimo lično urejen kozolec v TOZD Kemika v 
Šempetru v Savinjski dolini, ki je namenjen tudi obvešča-
nju članstva o vseh pomembnejših dogodkih. 

EDI MASNEC 

V vsdk dom 
NOVI 

TEDNIK 

Lestvico zabavnih melodij vam po-
klanja KONUS TOZD BLAGOVNA 
HISA CELJE s prodajalnami v Celju, 
Rogaški Slatini in Slovenskih Konji-
cah 

LESTVICA 
ZABAVNIH 
MELODIJ: 

1. MEXICAN GIRL - SMOKIE 
2. ANA - SREBRNA KRILA 
3. POGUM-PRIZMA 
4. IF I SING YOU A LOVE SONG 
5. MISS YOU - ROLLING STONES 

KUPON 
za lestvico zabavnih melodij 

Glasujem za pesem 

izvajalec 

Ime, priimek, naslov 

Plošče in kasete melodij, ki ste jih 
izbrali, so vam na voljo v prodajnih 
enotah KOVINOTEHNA - TOZD TE-
HNIČNA TRGOVINA Celje. 

LESTVICA 
DOMAČIH 
MELODIJ: 

1. NA PLESU - KRE2E 
2. NA POTI DOMOV - TERGLAV 
3. VESELO NA POT - ALPSKI 
KVINTET 
4. PO KLANCKU GOR, PO KLANC-
KU DOL - AVSENIK 
5. DVAJSET LET S HARMONIKO -
ŠTIRJE KOVACI 

KUPON 
za lestvico domačih melodij 

Glasujem za pesem 

izvajalec 

Ime, priimek, naslov 

Nagrajenca: Jelka Pušnik, Radoblje 10 a. Laško 
Albin Gradič, Laška vas 6, Store 

Pišite na naslov: Novi tednik - Radio Celje, Trg V. kongresa 3 a, Celje 
Lestvica domačih melodij je na sporedu vsak torek ob 17.15, 
lestvica zabavnih melodij pa vsako soboto ob 17.45. 
Vsakič nagrada mala plošča. 

MLADI LITERATI V ŽALCU 
Kulturna skupnost občine Žalec oziroma odbor za šolska 

kulturna društva že nekaj let razpisuje literarne natečaje za 
učence osnovnih šol v občini. Dela zatem ocenjuje posebna 
komisija, avtorje najboljših pa povabijo na sprejem, ki ga 
vsako leto organizira druga šola. 

Letos je bilo to srečanje v osnovnošolskem centru Žalec. 
Po krajšem kulturnem programu, v katerem so sodelovali 
učenci osnovne šole Peter Sprajc - Jur ter gojenci žalske 
glasbenë šole, je skupina učenk prebrala nagrajena dela. 
Sledila je podelitev nagrad in priznanj. 

Udeleženci tega srečanja smo bili veseli, da sta se tega 
zbora udeležila tudi književnika Meta Rainer in Dane Debič. 
Izbrana dela so jima ugajala in sta izjavila, da je v večini 
čutiti ustvarjalno moč. 

POLONA ŽNIDARSiC 

IZ ZGODOVINE NOB V CELJU (30) 

ZVEZE VODUO V 
VSE SMEM 
Piše Franjo Fijavž 

v tistem času je vso štor-
sko okolico obvladovala žan-
darmerija in policija. Nemci 
so vključevali v vojaške ob-
hodnice in akcije tudi slo-
venske vermane. Tedaj, in še 
skozi dve leti zatem, je 
upravnik Evgen Himmer 
držal krepko v oblasti utrjen 
planinski hotel na Raman-
cah nad Svetino (danes Dom 
železničarjev), vodil tečaj za 
poučevanje nemščine in pri-
ganjal fante in može iz Sveti-
ne in njenih zaselkov k ek-
serciranju tamkajšnje ver-
manske čete. Takrat so še 
prihajali semkaj na izlete 
celjski Nemci, prihajali so te-
danji vodje političnega živ-
ljenja, med njimi tudi uprav-
nikov brat dr. Robert Him-
mer, celjski župan skozi vso 
vojno dobo. Sele v začetku 
maja 1944. leta so borci Koz-
janskega odreda, poveljeval 
jim je komandant Marjan Je-
rin, zavzeli dobro utrjeno po-
stojanko, zaplenili orožje, 
upravnika Himmerja pa po-
stavili v Svetini pred ljudsko 
sodišče in ga kaznovali. 

Pritisk nacistične propa-
gande je bil v 1942. letu silo-
vit. Obvezne vojaške vaje za 
moške, obvezno' zbiranje 
mladine pri telovadbi, prisil-
ni večerni tečaji nemščine za 
izvenšolsko mladino in odra-
sle, pogosti apeli (zbori) za 
prebivalstvo - najčešče ob 
zmagah na zapadni in po ob-
sežnih prodorih nemške voj-
ske na vzhbdni fronti, so po 

vsej Štajerski in enako v Sto-
rah strahovalno vplivali na 
prebivalstvo. V železarni so 
povečali zaščitno četo 
(Werkschutz) in orožniško 
posadko. 

In vendar se zberejo Nem-
cem nasprotne sile in deluje-
jo po svojih močeh. Na ne-
kem sestanku štorske osvo-
bodilne fronte je bil navzoč 
tudi Karel Jug. Njegov oče 
se je z družino priselil v Sto-
re iz Primorske že 1919. leta 
in se zaposlil kot kretnik pri 
železnici. Karel je obiskoval 
gimnazijo v Celju in 1941 leta 
absolviral višjo šolo za tele-
sno kulturo v Beogradu. V 
aprilskih dneh 1941. je prišel 
v vojno ujetništvo in se vrnil 
sredi decembra domov. Cez 
nekaj dni se je zaposlil pri 
železnici v Sevnici. Zaposli-
tev mu je omogočil znanec iz 
sokolskih vrst, tedanji šef že-
lezniške postaje v Sevnici; 
Bogomir Milost. Nekdanji 
načelnik Sokola Milost je bil 
od prvih začetkov delovanja 
OF v Posavju njen pristaš in 
sodelavec. 

Karel Jug pravi, da je imel 
Milost povezave s frontovci 
v razne smeri in med dru-
gimi tudi zvezo z daleč nao-
krog po svoji naprednosti 
poznanim učiteljem Jože-
tom Jurančičem, ki je v ti-
stem času služboval v Telčah 
pri Tržiču, v današnji občini 
Sevnica (op. FF: Jurančič je 
bil v predvojnem obdobju v 
vrsti najprogresivnejših uči-

teljev, bil je pogosto prestav-
ljen in so bile Telče za njega 
»kazensko« mesto. Vsa oko-
lica ga je vzljubila in spošto-
vala). Jug navaja, da je Mi-

lost nekega dne rešil Juran-
čiču življenje. Ta dogodek je 
te dni potrdil tudi sam Ju-
rančič, upokojenec, nosilec 
Spomenice 1941, v 1944. letu 
skozi več mesecev sekretar 
PK KPS za Štajersko, živi v 
Ljubljani. Spominja se, da je 
sodeloval pri ureditvi javke 
pri Milstu v Sevnici. Od nje-
ga je vodila zveza nekaj me-
secev 1941. leta na Mokro-
nog k Majcenovim (gostilna), 
kasneje so to javko začasno 
ukinili zaradi nevarnosti. Po-
tem je tekla preko Tržiča 
zveza (javka pri Marti Kova-
čič, op. FF: Kovačičeva je bi-
la tedaj še študentka ekono-
mije, šla 1942. leta med parti-
zane iz Zagreba na kalniško-
bjelovarsko področje, dipl. 
ing. ekon. major JLA, po voj-

ni vrsto let družbenopolitič-
na delavka v Zagrebu, nekje 
od 1960 leta direktorica po-
djetja »Autocentar Hrvat-
sk*e«, roj. 1916., po krajši bo-
lezni 1972. leta umrla) narav-
nost na Telče. Preko meje je 
vodil frontovce, oz. ilegalce 
sin trgovke v Telčah z ime-
nom Jermančič. Ta zveza je 
bila pomembna, saj so se je 
posluževali in šli po njej iz 
Ljubljane na Štajersko ali pa 
prišli iz Štajerskega nekateri 
vodilni politični in vojaški 
funkcionarji kot Slavko 
Slander, Sergej Kraigher, 
Franc Rozman, Peter Stante, 
Tone Grčar, Miloš Zidanšek. 
Iz teh srečanj se spominja 
Jože Jurančič prav tako 
Tončke Cečeve, Milice Ga-
brovec in še mnogo drueih. 

Jurančič je vzdrževal te zve-
•ze do svojega naglega odho-. 
da od doma, ko mu je sedaj 
že pokojni Milosta poslal po 
nekem železničarju sporoči-
lo, da ga namerava gestapo 
likvidirati. Milosta je to zve-
del od orožnika - Slovenca, 
ki je ostal v nemški službi. 
Ta je slišal naročilo šefa ge-
stapa v Sevnici, ko je odredil 
skupino za likvidacijo. Le 
nekaj dni preje so gestapovci 
ubili nekega mizarja, sode-
lavca OF, doma v Jurančiče-
vi bližini. To navajanje je v 
toliko pomembno, ker so bi-
le Telče na italijanski strani 
meje, toda gestapo si je svo-
jevoljno dovoljeval prestop 
meje in ubijal posameznike 
brez aretacij in zasliševanj. 
Milosta je pomagal še neka-
terim drugim, vračaj očim se 
bivšim jugoslovanskim ofi-
cirjem-rezervistom pri zapo-
slitvi pri železnici. Tako je 
nastavil Marjana Jerina, uči-
telja, v Šmarju pri Sevnici. 
Jerin je bil že na učiteljišču v 
Mariboru napredno usmer-
jen. V bližnjih žel. postajah 
sta se zaposlila še dr. Marke-
ti, stomatolog in nadalje 
Martin Ocvirk, doma iz 
Kompol kot Jerin. Milosta je 
tudi pomagal pri namestitvi 
Sava Kladnika (roj. 1922. v 
Sevnici, abs. gimnazijo v Ma-
riboru, kjer je postal član 
SKOJ) in Hermana Stožerja 
(roj. 1913., učitelj). Kladnik 
in Stožer sta bila aretirana 
15. septembra, zaprta in za-
sliševana v celjskem Starem 
piskru in nato ustreljena 2. 
oktobra 1942. v Mariboru. 

Marsikaj od navedenega 
ne spada v delovanje in ožji 
krog dogodkov, ki so se 
odvijali v Storah. Toda te za-
beleške nam lažje predočijo 
širino delovanja Tončke Ce-
čeve, spomladi in v poletju 
1942. sekretarke okrožnega 
komiteja KPS za Kozjansko, 
ki je imela v frontovcih, za-
poslenih ali doma v Posavju, 
močno oporo, a nekateri 
izmed navedenih so imeli 
spet povezave v Storah, 

Slika iz leta 1883 prikazuje delavce in nameščence rudnika in železarne Štore. Hiše v 
ozadju še danes stojijo. V hiši na desni strani je bila obratna ambulanta z zdravnikom. 



NOVO VODSTVO VZTKO 
CELJE 

Pred dnevi je bila v Celju volilna skupščina Zveze 
telesnokulturnih organizacij Celje, kjer so poleg 
ostalega izvolili tudi novo vodstvo. Tako so bili izvo-
ljeni v predsedstvo ZTKO Celje Mile Zupančič kot 
predsednik, Boris Rosina kot podpredsednik in člani 
Jože Geršak (dosedanji predsednik), Milan Hohnjec, 
Pavle Bukovac, Jože Lubej in Tine Veber. 

Dosedanji predsednik ZTKO Celje ing. Jože Geršak 
je v uvodu spregovoril o nekaterih aktualnih proble-
mih, ki so jih v zadnjem času zaradi svoje prisotnosti 
začeli reševati in jih bodo reševali tudi v prihodnje. 
Razveseljivo je, da so veliko večino lanskih nalog do-
bro opravili in izpeljali ter da se po raznih podatkih 
lahko merijo z najbolj razvitimi na^-tem področju v 
Jugoslaviji. Dobro j ^ da gre veliko sredstev v gradnjo 
športnih objektov. Zal se pa prav na tem področju 
pojavljajo nekateri problemi, saj bodo v bližnji priho-
dnosti »padli« nekateri pomembni športno rekreacij-
ski objekti v celjski občini kot npr. Glazija, Olimp, 
Skalna klet in treba bo zagotoviti ustrezna nadome-
stila. Sredstva, ki so jih že lani namenili za sanacijo 
celjskega bazena, bodo prenesli v letošnje leto, ko naj 
bi končno prišlo že kaj kmalu do začetka del pri ob-
novi kopališča. 

O letošnjern programu je govoril prof. Tone Goršič, 
ki je še posebej omenil, da mora biti izobraževanje 
kadrov tesno povezano z osnovnim programom. 2al na 
njegovo razvijanje in podajanje programa ni bilo kaj 
dosti oz. nič pripomb in so ga tako delegati tudi spre-
jeli. Omeniti velja, da so sprejeli tudi nov statut in da se 
bo sedaj celoten program izvajal v dveh strokovnih 
svetih - za množičnost in vrhunski šport namesto v 
dosedanjih treh zborih za temeljno telesno vzgojo, 
športno rekreacijo in tekmovalni šport. 

Glavna skrb v letošnjem letu bo torej usmerjena v še 
večjo množičnost, zagotavljanje prepotrebnih športno-
rekreacijskih objektov od krajevnih skupnosti navz-
gor, jjridobivanje ustreznih kadrov, pomoči pri sana-
ciji bázena in začetku obnavljanja Grička ter podob-
nem. 

TONE VRABL 

ROKOMET 

DERBI SLOVANU 
Brez kril in poprečna vratarja 

Veliki slovenski rokomet-
ni derbi, ki so ga upraviče-
no glede na letošnji položaj 
slovenskih ekip v zvezni li-
gi preimenovali kar v derbi 
kola, se je kopčal s povsem 
zasluženo zmago ljubljan-
skih igralcev. Tekma je zno-
va pokazala, da zmaga lah-
ko samo tisti, ki ima željo 
po zmagi, zmagati pa ne mo-
re tisti, ki igra brez posebne 
volje in žara ter s prepriča-
njem o stari slavi. 

Tekma ni bila nič posebne-
ga. Bila je pravi derbi, ostra, 
vendar' v izrednih meja fer 
pleja. Igralci Kolinske Slova-
na so šli v borbo z eno samo 
gorečo željo - ugnati na-
sprotnika, ki slovi za prvo ro-
kometno ekipo v naši repu-
bliki. Zmagali so domačini. 
Povsem upravičeno. V vseh 
elementih igre so vsaj na tej 
tekmi bili boljši. Zlasti pa so 
bili boljši v elementu srca. 

Celjani so igrali medlo, 
pravzaprav so statirali. Bili 
so brez kril (Ivezič in Praz-
nik), oba vratarja sta bila ne-
razpoložena (Tomič in Zor-
ko), Vukoje je bil počasen, 
kot da je igral šah. Božiču ni 
šlo, Mrovlje je igral malo, ne-

kaj igralcev sploh ni stopilo 
v igro. Torej je ostal samo 
mladi Anderluh, ki je dal 
svojo »mero« golov, vendar 
je to bilo premalo ob ostali 
učinkovitosti soigralcev. So-
lidna sta bila samo Pevnik in 
Toplak (tudi z delnimi napa-
kami), presenetil pa je v zad-
njih minutah na krilu mladi 
Razgor. Poraz ni tragedija, 
bolj zaskrbljujoča pa je igra 
sama. Vodstvu celjske ekipe 
je lako ostalo še veliko dela, 
da to »mrtvo« telo »napoji« s 
svežo in inventivno kivjo. 

Rezultat je bil 28 : 25, naj-
boljši strelec pa Anderluh z 
11 goli. Celjani so šesti z dva-
najstimi točkami. V zadnjem 
jesenskem kolu bodo igrali 
doma proti niškemu Železni-
čarju, ki je trenutno predzad-
nji, vendar ima same tri toč-
ke manj od Aera. Liga je le-
tos izredno izenačena in pra-
vih favoritov ni. To pomeni, 
da tudi tekma naslednjega 
kola ne pomeni zmage »vna-
prej«. 

TONE VRABL 
JOŽE KUZMA 

KARATE: TRI 
ZMAGE 

Na Trsatu pri Reki je 
bil prvi turnir v full con-
tactu, ki si ga je ogledalo 
2000 gledalcev, nastopili 
pa so tudi člani karate 
kluba Slavko Slander iz 
Celja. Jože Zorko, Vlado 
Jovan in Damjan Jeriček 
so svoja srečanja po toč-
kah izgubili. Marko Ter-
šek. Toni Spiljak in Milan 
Višner pa so navdušili 
gledalce in premagali 
svoje nasprotnike. Tre-
nutno sta Marko Teršek 
in Milan Višnar prva v 
svoji kategoriji,, medtem 
ko je Toni Spiljak drugi. 
Naslednji turnir bo 1. 
marca v Portorožu, nasto-
pila pa bo tudi ekipa pet-
najstih tekmovalcev iz 
Celja. 

MARKO LAZAREVIC 

ATLETIKA 

KLADIVAR PRVAK 
VeČina zmag »odromala« v Celje 

Atleti in atletinje Kladivar-
ja, 27 po številu, so se odlič-
no odrezcili na republiškem 
prvenstvu v krosu. Tekmo-
vanje, ki je bilo v Ajdovščini, 
je potekalo v lepem vreme-
nu, vendar na težkih progah 
z mnogimi vzponi, teren sam 
pa je bil tudi blaten. Nasto-
pajoči so tako imeli precej 
težav in so morali pokazati 
za boljša mesta odlično fizič-i 
no pripravljenost in tehnič-
no znanje. Kladivar je dose-
gel naslov vseekipnega prva-
ka Slovenije, ki je za prven-
stvom Slovenije v pokritih 
prostorih že druga velika tro-
feja celjske atletike v letoš-
njem letu. 

Najlepši uspeh so dosegli 

mlajši mladinci s trojno zma-
go, pa tudi ekipno - Juter-
šek, žičkar in Cmok. Tudi v 
članski konkurenci se je boj 
odvijal med tremi Celjani -
Liscem, Ukičem in Svetom 
(sedaj Velenje). Zasluženo je 
zmagal Lisec pred Ukičem, 
Svet pa je v samem finišu 
nekoliko zaostal. Bunderla 
je bila zmagovalka pri člani-
cah. Pri st. mladincih je 
osvojil naslov republiškega 
prvaka Rozman, pri ml. čla-
nih je bil Arzenšek odličen 
drugi in pri mladinkah Ru-
parjeva četrta. Se ekipni 
vrstni red - ml. mladinci - 1. 
Kladivar, st. mladinci - 3. 
Kladivar (2. Velenje), ml. čla-
ni - 2. Kladivar (1. Velenje), 

člani - 3. Kladivar (2. Vele-
nje), ml. mladinke - 2. Kladi-
var, članice - 1. Kladivar. V 
vseekipnem prvenstvu je bil 
prvi Kladivar, Velenjčani pa 
četrti. 

Trener Kladivarja Mladen 
Pavljak, ki je bil na tem pr-
venstvu v vodstvu društva, 
je dejal:« Naš uspeh je bil 
povsem zaslužen. Imeli smo 
homogene ekipe in bili smo 
najbolje pripravljeni. Odsto-
panj ni bilo. Vsi so pokazali 
izredno borbenost in željo po 
čim boljših uvrstitvah. Na-
porna zimska vadba v pri-
pravah za novo atletsko se-
zono je bila tako dobro po-
plačana. Čestitke veljajo 
vsem nastopajočim!« 

K. JUG 

To je mlada ekipa celjskih košarkaric. Stojijo z leve Božič, Centrih, Knez, Jančar, 
Marcerl, Jovan, Rozman in trener Novak, čepijo Borovšek, Golavšek, Benkovič, 
Strmole in Alekšič. (Foto: T. Tavčar) 

KOŠARKA 

PORAZ IN ZMAGA 
Prva zmaga košarkaric v SKL 

Košarkarji Libele so se 
vrnili z dveh gostovanj s po-
lovičnim uspehom. V Sara-
jevu so proti Alhosu dožive-
li poraz z 86:94 (38:48), v Du-
brovniku proti Jugu pa so 
zmagali s 114:103 (60:40), 
Trener Zmago Sagadin je 
takole posredoval svoje vti-
se z obeh srečanj: »V Saraje-
vu smo igralislabo. Domači-
ni so nam vsilili svoj slog 
počasne igre z zadrževa-
njem žoge do 30 sekund. To 
je bila igra brez tempa, sko-
kov in hitrih protinapadov, 
kar je naše glavno orožje. 

Svojega znanja nismo mo-
gli demonstrirati proti do-
mačinom, ki so imeli po-
vsem drug slog igre. Povsem 
drugače je bilo v Dubrovni-
ku. Tu smo pokazali svojo 
pravo vrednost. Že v I. delu 
smo si z dinamično igro, pol-
no lepih skokov in hitrimi 
protinapadi, priigrali pre-
dnost 20-tih košev. VII. delu 
smo s preudarno igro držali 
niti v svojih rokah in nismo 
dovolili nobenega presene-
čenja. V Sarajevu se je izka-
zal Sabolčki s 43-timi koši, v 
Dubrovniku pa Polanec z 41 
in Sabolčki s 34-timi koši. 
Sedaj smo z dvema točkama 
zaostanka na 3. mestu, na 
sporedu pa je še 5 kol, kjer se 
lahko še marsikaj spremeni 
na vrhu lestvice!« V soboto 

ob 19.30 bodo Celjani igrali-
doma s Slobodo iz Tuzle; to 
bo eden izmed derbijev v 
ZKL - zahod. 

Članice Libele so odigrale 
v SKL - super ligi kar 2 tek-
mi. Z Jesenicami so med te-
dnom doma izgubile z 59:84 
(31:33). V tej tekmi so bile v 
I. delu enakovredne gost-
jam, v II. so Jeseničanke po-
begnila za 11 košev, da so jih 
Celjanke ponovno ujele z 
agresivno igro, vendar so v 
finišu povsem popustile, 
predvsem v zadnjih šestih 
minutah. Uspešne strelke -
Golavšek 19, Božič 13, Bela 
10, Jančar 6, Aleksič, Maceri 
in Rozman po 4. V tekmi z 
Radensko so Celjanke zma-
gale s 63:45 (29:25) in si tako 
priborile prvo zmago ter dve 
točki v super ligi. To je bila 
hitra in požrtvovalna igra 
Celjank, kjer smo lahko vi-
deli obilio dobrih skokov pri 
lovljenju žog, hitre protina-
pade in uspešne zaključne 
mete. Tri igralke je treba po-
sebej pohvaliti - Golavško-
vo, Božičevo in Borovšako-
vo, čeprav pohvalo za prvo 
zmago zaslužijo vse igralke. 
To so perspektivne igralke, 
ki se bodo kmalu razvile v 
prav dobro ekipo v naši re-
publiki. Uspešne strelke -
Božič 19, Golavšek 14, Bo-
rovšek 12, Aleksič 7, Ro-

zman 4, Benkovič 3, Jančar 
in Maceri po 2. 

V polfinalu za kadetinje so 
Celjanke doživele dva pora-
za - proti Savi (Kranj) s 47:69 
(20:36) in proti Pomurju z 
58:76 (22:42). 

Kadeti Libele so doživeli 
prvi poraz proti Gradisu z 
82:84. 

K.JUG 

NA KRATKO 
PRVOKATEGORNIKI 

Končan je turnir đrugokate-
gomikov, kjer je nastopilo 12 
šahistov, prvi trije Matjaž Mi-
kac, Božo âtucl in Marjan Špi-
lar pa so osvojili prvo katego-
rijo. 

ENAJST EKIP 
se je udeležilo brzopoteznega 

šahovskega prvenstva celjskega 
območja, zmagali pa so Celjani 
pred Velenjem, Žalcem, Šempe-
trom, Cinkarno, Laškim, Rogat-
cem, Šentjurjem, Slovenskimi 
Konjicami, Rogaško Slatino in 
Preboldom. 

VODI BRINOVEC 
Po dveh mesečnih turnirjih 

ŠK Celje je trenutno v vodstvu 
Franc Brinovec (12 točk) pred 
Ceglarjem (10), Bervarjem in 
Pertinačem (9), Turkom (7) itd. 
Zmagovalec v dvanajstih me-
sečnih turnirjih bo prejel pokal 
ITC. 

TUDI KONUSOVA 
ZMAGA 

v Slovenskih Konjicah je bil 
pod pokroviteljstvom Konusa 
meddržavni kegljaški dvoboj 
med reprezentancama Avstrije 
in Jugoslavije. Oba dvoboja so 
dobili Jugoslovani, za katere so 
nastopili tudi Ludvik Kačič iz 
Žalca (sicer nastopa za Ljublja-
no!) ter Janja Marine in Magda 
Urh (obe KK Celje). 

CELJANI ČETRTI 
Moška kegljaška ekipa Celja 

je osvojila na republiškem tek-
movanju četrto mesto ter bo ta-
ko nastopila na državnem pr-
venstvu, za katerega bosta pol-' 
finalna nastopa v Celju in Slo-
venskih Konjicah. 

ZMAGI, PORAZI 
v nadaljevanju moške repu-

bliške odbojkarske lige sta To-
polšica in Ingrad izgubila, Šem-
peter pa zmagal, medtem ko je 
pri ženskih ekipah Golovec 
zmagal, Ljubno pa izgubilo. 

Moški: vodi kljub porazu To-
polšica pred Šempetrom in In-
gradom (v prihodnjem kolu bo-
do igrali Ingrad z Mislinjo in 
Šempeter ter Topolšica)! 

Ženske: Golovec je tretji s 
točko zaostanka za vodečo Mi-
slinjo, ki bo v naslednjem kolu 
gostila prav Golovec. Ljubno je 
trenutno osmo med desetimi 
ekipami in bo v naslednjem ko^ 
lu igralo proti Viču v Ljubljani, 
ki je zadnji. 

JUDOlSTOM NOVI 
TOČKI 

Judoisti »Ivo Reya« iz Celja so 
nastopili v nadaljevanju zvezne 
lige v Boru in izgubili proti Bosni 
ter premagali domačine s 8:6. Na 
lestvici so med enajstimi ekipa-
mi deveti s petimi točkami, v pe-
tem, zadnjem kolu, pa bodo na-
stopili v Sarajevu proti Partizanu 
iz Novega Sada in domačemu 
Železničarju. 

J. KUZMA 

SMUČARJI LIBELE 
so imeli svoje tekmovanje. Na-

stopilo je 50 tekmovalcev, ki se 
pripravljajo za tradicionalni* če^ 
tveroboj Aero - Toper - Nivo -
Libela. Med članicami je tokÄt 
zmagala Vera Krošelj, med sta-
rejšimi člani Mirko Banič in med 
mlajšimi člani Toni Zimšek. 

NASTOP 
KOMUNALCEV 

Na Rogli je bilo republiško pr-
venstvo delavcev komunalnih 
dejavnosti, ki ga je pod pokrovi-
teljstvom Občinske komunalne 
skupnosti organiziralo Komu-
nalno podjetje Celje. Tekmoval-
ci so nastopili v veleslalomu in 
sankanju. V veleslalomu je bila 
Irena Dremšak iz Celja druga, 
prav tako pa je bila tudi celjska 
ekipa druga. Pri moških je bil 
prvi Franc Potočnik iz Sloven-
skih Konjic, kjer je tudi zmaga-
la njegova ekipa, drugi pa so 
bili Mozirčani. V sankanju na 
blazinah je med posamezniki 
bil drugi Janez Zabrat in tretji 
Ivan Hotko, oba iz Celja, ekipno 
pa so bili Celjani drugi in KOC 
Velenje tretji. 

F. PUNGERCiC 
KARATE 

Društvo za karate » Jugokaj « je 
23. 2. priredilo prijateljsko sreča-
nje, na katerem so nastopile eki-
pe celjske kasarne, »Boris Ki-
drič« in dve domači ekipi. Prva 
ekipa Celja je zmagala s 5:1, dru-
ga pa izgubila z 1:3. 

24. 2. je bilo v Vojniku I. kolo 
Jugokaj lige, v katerem so nasto-
pile ekipe Celja, Žalca, Sloven-
skih Konjic in Vojnika. Ekipa 
Celja je premagala vse nasprotni-
ke in trenutno vodi na lestvici 
Jugokaj lige. Tekmovanji sta vo-
dila mojstra Maruša in Tranšek. 

IGOR KOVAČ 

NOV MLADINSKI REKORD 
v Štorah se je z drugim kolom nadaljevala občinska liga, kjer se je 

še posebno izkazal Branko Malee, ki je z rezultatom 274 krogov od 
300 možnih postavil nov celjski rekord za mladince. Med ekipami, ki 
jih je ponovno nastopilo 19, so po pričakovanju zmagali strelci 
strelske družine »CELJE«. Najboljši posamezniki v drugem kolu: 
Tone Jager 277, Jože Jerman 277, Ervin Seršen 275, Branko Malee 
274, Marjan Dobovičnik 272, Franc Hočevar 270, Aleš Hočevar 268, 
Velimir Todorovič 268, Ivan Kočevar 268, Robert Mernik 267 in 
drugi. 

Vrstni red ekip po dveh kolih., »CELJE«, »KOVINAR«, »IN-
GRAD«, »BRATOV DOBROTINŠEK«, »KOVINAR II.«, »BRATOV 
DOBROTINŠEK II.«, »MILIČNIK«, »ZLATAR«, »ŽICNA«, »PE-
TROL«, »AVTO«, »SAVINJA«, »CINKARNA«, »METKA«. 
»TEMPO II.«, »TONE TOMŠIČ I.« in »TONE TOMŠIČ II.«. 

Tako kot pri ekipah je tudi pri posameznikih prišlo v drugem kolu 
do sprememb na lestvici. Najboljših 10 posameznikov po dveh kolih: 
Jože Jeram 560, Tone Jager 554, Marjan Dobovičnik 552, Ervin 
Seršen 543 (vsi »CELJE«), Ivan Kočevar 537, Branko Malee 536 (oba 
»KOVINAR«), Aleš Hočevar 536 (»TEMPO«), Robert Mernik 534 
(»PETROL«), Velimir Todorovič 532 (»INGRAD«) in Franc Hočevar 
525 (»TEMPO«), Liga je pokazala, da je v. celjski, občini izredno 
zanimanje za ta šport, saj je resnično dosežena množičnost. Sigurno 
pa bi bilo še bolje, če bi v Celju končno dobih dovolj veliko pokrito 
zimsko strelišče za zračno puško. Glede na dosežene rezultate v 
prvih dveh kolih lahko mirno trdimo, da se bodo tudi letos Celjani 
potegovali za najboljša mesta v Sloveniji in Jugoslaviji. 

T. JAGER 



Izredno hladno vreme, ki se zadržuje nad 
našimi kraji že skoraj teden dni, močno 
vpliva na imisijo zraka v celjski kotlini, saj 
se gibljejo koncentracije žveplovega diok-
sida nad dovoljeno mejo. Te so znašale od 
torka, 20. februarja in vse do torka, 27, fe-
bruarja od 0,70 do 0,80 mg/m^ zraka. 

Prognoza: 
Vremenologi napovedujejo za naslednje 

dni še nadalje hladno vreme, zato lahko 
pričakujemo, da bodo koncentracije žve-
plovega dvokisa naslednje dni dokaj viso-
ke, zlasti v jutranjih urah, ko vlada v reži-
mu kurjenja maksimalna poraba. 

PROF. ANTON STERGAR 

ALPINISTIČNI KOTIČEK 

NEVARNOST PLAZOV 
KÊjub slabim razmeram - novi vzponi 

Letošnja zima gospodari po vseh tistih 
pravilih, ki se jih alpinisti najbolj bojijo. 
Vreme se ne ustali - nov sneg se ne sprime s 
podlago in vsak vzpon v steni, predvsem pa 
pristop, je z vezan z velikim tveganjem? V 
soboto in nedeljo je bilo pod stenami živo 
kot že dolgo ne, vzponi pa vsi po vrsti tvega-
ni. V bivaku pod Ojstrico so se zbrali plezal-
ci Celja, Šoštanja in Maribora. Za pristop od 
Klemenškove planine do bivaka so potrebo-
vali 7 ur. Skoraj poldrugi meter pršiča je 
problem tudi za najboljše, za nameček pa 
poskrbi še stalna negotovost v plaznicah 
pod Krofičko. Stojan Verdnik-Oka in Culk 
Mišo sta v 12 urah čistega plezanja z enim 
bivakom v steni zmogla prvi zimski vzpon v 

Levi smeri severne stene Ojstrice. V kop-
nem je smer (Debeljak, Veninšek) ocenjena 
s III. do IV. stopnjo, zgornji del, kjer se 
priključi Gradišnikova, pa s V. To je prav 
tista težava, ki v zimskem vzponu dela naj-
več preglavic in so ponavadi zimski vzponi 
v taki zaprti steni kot je Leva smer Ojstrice, 
najbolj ledeni in tvegani. 

Ojstrica je s tem vzponom s severne strani 
skoraj že obdelana. Zimski vzpon čaka še v 
Prečenju Ojstrice in tudi Herletova smer še 
nima priznane prve zimske ponovitve. Vse 
drugo je sedaj že »padlo«, riajveč od celjskih 
in nekaj tudi od šoštanjskih in mariborskih 
alpinistov. 

Celjani so preteklo nedeljo plezali tudi 
nad Okrešljem, največ seveda v Mrzli gori, 
kjer je ICnez opravila kar 5 solo smeri v 
vzponu in sestopu. Plezali so še Lesjak 
Ivan, Povše Brane in Čanžek Franc z Bistr-
čani, ki so zadnja leta pogosti obiskovalci 
naših sten v zimskem času. 

Plezalna šola AO Celje se odvija po spo-
redu. Solo obiskuje redno 12 tečajnikov. 
Pretekli četrtek je bilo prikazovanje filmov 
z zimskih vzponov nad Okrešljem in Koro-
šico (Debeljak); naslednja tema je »Flora in 
favna« v Savinjskih Alpah. 

V četrtek, dne 22. 2. so se člani in pri-
pravniki poslovili s kratko slovesnostjo in 
spominskim darilom od Frančka Kneza in 
Jožeta Zupana, ki odhajata na največjo po-
vojno jugoslovansko odpravo »Everest '79«. 
Najbližji prijatelji kot tudi vsi Celjani jima 
želimo uspeh, predvsem pa srečno vrnitev. 

Opozarjamo alpiniste in planince, da je v 
alpskem svetu velika nevarnost pleizov, ki 
ne bo minila vse do dolgotrajnejšega lepega 
vremena. 

CIC 
Šola plezanja višje stopnje v steni Male 
Rinke 

VELESLALOM ZA POKAL »VRTNICA« 

Startalo je rekordno število gostov tega lokala 

Gostinski lokali niso vselej 
in izključno le prostori, v kate-
rih bolj ali manj stalni gostje 
kaj popijejo, pojedo in se pogo-
vorijo. So tudi lokali, ki živijo 
svoje povsem specifično dru-
žabno življenje. Celjska Vrtni-
ca je tak primer. Gotovo bi bilo 
težko najti podoben bistro. Ne 
zaradi gostinske ponudbe. Za-
radi bogatega družabnega živ-
ljenja gostov, ki skupno z oseb-
jem lokala vsako leto prirejajo 
vrsto športnih tekmovanj, te-
čajev in podobno. Najbolj pri-
ljubljeno med vsemi je nedvo-
mno tekmovanje za pokal Vrt-
nice v veleslalomu. Letos so ga 

izpeljali že tretjič. Tako po 
množičnosti, kot po organiza-
cijski plati je v celoti uspel in 
vnovič potrdil, da se lahko v 
vseh pogledih kosa z mnogimi 
podobnimi sindikalnimi tek-
movanji. 

Ura je bila 15, ko je nad Roglo 
prvič zakrožilo športno letalo 
celjskega Aero kluba. Visoko 
nad planino je nenadoma zacve-
telo padalo. Povedano v prispo-
dobi - videti je bilo, kot bi viso-
ko na nebu v mrzlem jcinuar-
skem popoldnevu zacvetela ru-
mena vrtnica. Padalec Boris 
Blažič se je spuščal vse nižje. 

Jadral je skozi meglice, se vrtin-
čil pod naleti vetra in slednjič 
pristal točno na startu tretjega 
veleslaloma za pokal Vrtnice. 
Napovedal je njegov pričetek. 
Se nekaj nizkih preletov letala 
in začelo se je zares. Po odlično 
pripravljeni progi, ki jo je posta-
vil Dani Jagrič se je drug za dru-
gim spustilo 121 tekmovalcev. 
Vse je teklo kot po vrvici. Kon-
trole pri vratcih, elektronsko 
merjenje časa, borba s strmi-
no . . . V poldrugi uri je bilo tek-
movanja konec. In veseü so bili 
prav vsi. Tako zmagovalci v po-
sameznih kategorijah, kot pora-
ženci, tudi tisti, ki so častno za-
sedli prav zadnja mesta. 

Lepo tekmovanje je bilo. Re-
sno in pripravljeno, kot da bi šlo 
za velike lovorike. Tekmovalci v 
petih kategorijah so pokazali 
svoje znanje in sposobnosti. A s 
tem so pokazali še mnogo več. 
Pokazali so, da ni pomembno, 
kdo zmaga in kdo ne. Da ni po-
membno le tekmovati. Pač pa 
da je bistveno sodelovati na pr-
venstvu lokala, katerega gostje 
so. In tako so vstavili svoj ka-
menček v mozaik pestre rekrea-
tivne dejavnosti gostov Vrtnice. 

Tudi zvečer po tekmovanju, je 
bilo prijetno. Vrtnica je bila od-
prta le- za tiste, ki so nastopili. 
Po razglasitvi rezultatov in po-
delitvi priznanj najboljšim in 
najslabšemu (za svoj trud je pre-
jel prav lepo kahlo) je sledila 
večerja in za njo še žrebanje na-
grad. Navado je dobil vsak, ki 
je nastopil. In to ne po mestu, ki 
ga je zasedel, ampak po volji 
žreba. 

Ni preprosto organizirati tako 
zamišljenega tekmovanja. Ne bi 
šlo brez razumevanja Vrtnice in 
Gostinskega podjetja in seveda 
tudi ne brez razumevajoče po-
moči številnih delovnih organi-

zacij in posameznikov, ki so pri-
spevali lepe in domiselne prak-
tične nagrade. 

Tretji veleslalom za pokal Vrt-
niCe je končan, pini Pri skupini 
veteranov je slavil Oto Tanšekk, 
med ženskami v rekreativni 
skupini Tatjana Ferian in v tek-
movalni skupini Barbka Jagrič. 
Med moškimi rekreativci je 
zmagal Slavko Cerenak in v tek-
movalni skupini Ljubo Jovan. 
Kahlo je s precejšnjim nasko-
kom pred konkurenti osvojil 
Franci Ferk. S svojo množič-
nostjo, brezhibno organizacijo 
in izpeljavo je i>okal Vrtnice v 
veleslalomu postal eno od 
osrednjih celjskih zimskih tek-
movanj. Prepričani pa smo, da 
se mu bo vsaj po priljubljenosti 
kaj kmalu priključilo še tekmo-
vanje Vrtnice v tenisu in jadra-
nju na deski. Kajti tudi poleti 
_go^tje Vrtnice ne miruieio. 

BRANKO STAMEJCiC 

PRIPOROČA 

obisk v SALONU T, kjer imajo najnovejše 
modele ženskih čevljev za pomladne dni 

Za slovesne priložnosti pa si izberite okra-
sne rože, različnih vrst in barv 

V salonu T imajo tudi lepo izbiro bakrenih 
izdelkov vseh vrst 

Tu dobite tudi dvojni pas, ki stane 205,05 
din 

Oglejte si tudi SUVENIR čeveljčke (cena od 
143-409,05 din 

K modernim čevljem sodi tudi primerna tor-
bica. 

PRIPOROČA 
V NOVEM ' 
TEDNIKU VSE 
O VAŠEM KRAJU 









JAMARSKA ODPRAVA - EKVADOR 78/2 

MED POTOMCI INKOV 
Prvo srečanje z Ekvador-

jem nam je poleg prijetnih 
vtisov prineslo tudi nekaj 
grenkih spoznanj. Ob plačilu 
prenočišča v hotelu, če ga 
lahko tako sploh imenuje-
mo, nam je postalo jasno, da 
smo v najdražji južnoameri-
ški deželi. 

Do odhoda na letališče in 
poleta proti Galapaškim oto-
kom nam je ostalo še nekaj 
časa. Odpravili smo se na 
ogled bližnjih mestnih ulic. 

Pravi vrvež. Ljudje so hite-
li sem in tja, se ustavljali pri 
kakšni trgovini ali prodajal-
cu na ulici in^spet hiteli na-
prej. Bili pa so tudi takšni, ki 
se jim ni nikamor mudilo, ki 
so sedeli na pločnikih in ste-
govali roke. Od časa do časa 
se je v njihovi tresoči dlani 
znašel kakšen sucre (ekva-
dorski denar). 

Velika družbena nasprotja 
smo srečevali na vsakem ko-
raku. V najslabših pogojih 
pa živijo Indijanci iz rodu 

Kvečua, ki predstavljajo več 
kot polovico ekvadorskega 
prebivalstva. To so potomci 
Inkov, ki so ime dobili po 
enem izmed rodov velikega 
plemena Kvečua. 

Pogled v zgodovino nam 
pove, da je v 12. stoletju na 
visokih Andih, na ozemlju 

današnjega Ekvadorja, Pe-
rua in deloma Čila nastalo 
inkovsko cesarstvo, ki se šte-
je za največjo in najsijajnejšo 
državno tvorbo na tleh Juž-
ne Amerike. Po legendi naj 
bi bil prvi Inka Manko Ka-
pak, ki je naselil Kvečue v 
okolici Cuzca, od koder so 
začeli širiti svojo oblast in 
podjarmljati sosednja ple-
mena. Zgodovinska dejstva 
govorijo, da so Inki dosegli 
največji razmah v 15. sto-
letju. 

Inkovsko cesarstvo je bilo 
razdeljeno na štiri province, 
ki so jih upravljali Kapaki, 
cesarjevi bratje in sorodniki. 
Družba je bila razdeljena na 
strogo ločene kaste in to na 
svečenike na čelu z vladar-
jem, plemiče, iz vrst katerih 
so prihajali-državni uradniki 
in častniki ter na delavce, 
kmete in obrtnike. Dohodke 
so delili na tri dele: eden je 
pripadal cesarju, drugi sve-
čenikom, uradnikom in voj-
ski, tretjega pa so razdelili 
med ljudi. V tako organizira-
ni državi so Inki živeli sicer 
skromno, vendar lakote niso 
poznali. 

Propad okoli tristoletne 
vladavine Inkov se je začel z 
dinastičnim bojem, v kate-
rem je zmagal Atahulpa. Ta 
nasledstveni spor je izkori-
stil Francisco Pizarro, skoraj 
nepismen, vendar neverjet-
no pogumen in okruten 
španski osvajalec, ki ga je 

Karel V. imenoval za guver-
nerja dežel današnjega Ek-
vadorja in Perua. Z zvijačo 
mu je uspelo zvabiti Atahul-
pa iz Cuzca, ki je, ne da bi se 
zavedal nevarnosti, odšel 
proti španski vojski. Le-ti so 
ga takoj zgrabili in uklenili 
ter pozneje, kljub visoki od-
kupnini, tudi umorili. Z zav-
zetjem Cuzca, ki ga je v na-
skoku zavzelo komaj 400 
španskih vojakov, ki so pri 
tem premagali več kot 
30.000-člansko inkovsko voj-
sko, se je končalo inkovsko 
cesarstvo, ki ga lahko, tako 
pravijo zgodovinarji, primer-
jamo samo že z rimskim im-
perijem. 

V hotel smo se vrnili samo 
še po prtljago, zatem pa smo 
se s taksiji odpeljali na letali-
šče Simon Bolevar, odkoder 
smo po triurni zamudi pole-
teli s štirimotornim letalom 
ekvadorske letalske družbe 
TAME proti Galapaškim 
otokom. 

Velikanski kip slavnega indijanskega mkovskega ce-
sarja v Otavalu Tupaka Juponkija 

PIŠE: DARKO NARAGLAV 

NAJBOLJ NOR JE RIO 
Karneval v Rio de Jeneiro je brez dvoma najbolj noro 

pustovanje na vsem svetu. Znani so karnevali v Kolnu, na 
francoski revieri, toda Rio de Janeiro poseka vse. Glavno 
mesto Brazilije ob pustu dobesedno ponori. Ni človeka, ki bi 
se ne maskiral in na tisoče mask tekmuje za prvenstvo. Tu 
ne gre za originalnost mask, marveč za razkošje, za blišč in 
za lepoto. Ni jih malo, ki vse leto varčujejo, da bi enkrat 
letno mogli v javnost kot zvezde. Cele družine zbirajo denar, 
da bi najlepša med njimi imela na maškaradi uspeh. In ker 
je v Riu v tem času toplo, je na njegovih ulicah več, kot 
kjerkoli na svetu. Na sliki ena od kandidatk za miss karne-
vala. 

V ČILU ODKRIVAJO 
MNOŽIČNE GROBOVE 

Pinochetova vojaška junta 
v Čilu vlada z najhujšim te-
rorjem in strahovlado. Na ti-
soče Čileancev je izginilo 
brez sledu, največ seveda v 
mesecih po puču, ko so Pi-
nocViet in njegovi opričniki 
krvavo zadušili socialno re-
publiko marksista Allendea. 

Na tržnici v Santiagu je 
najbolj tragična stojnica, na 
kateri svojci pogrešanih s fo-
tografijami iščejo pogrešane 

(na sliki). Mnogi še vedno 
upajo, da so njihovi svojci še 
živi, da so kje v koncentracij-
skih taboriščih, vendar pri 
življenju. 

Nedavni dogodek je to 
upanje močno načel. 

Nek karabinjer čilenske 
policije se je na spovedi po-
kesal svojega dejanja, da je 
sodeloval pri umoritvi naj-
manj stotih političnih na-
sprotnikov diktatorja Pinoc-

heta. Duhovniku je povedal 
natančno na katerem kraju 
'se je to zgodilo. Duhovnik je 
obvestil o dogodku škofa 
Eriqa Alvearja, ki je znan na-
sprotnik Pinochejeve dikta-
ture. Ta je zbral skupino, v 
kateri so bili poleg advokata 
še trije novinarji in so šli v 
opisano osamljeno dolino v 
Kordiljerah. Tu jih je v opu-
ščenem rudniku apnenca k 
cilju vodil nos. V nekdanjih 

pečeh za žganje apna so našli 
na desetine trup>el in po po-
škodbah okostij in lobanj 
ugotovili, da je bila ta množi-
ca pobita na najbolj brutalen 
način. 

V skupini je bil tudi nek-
danji Allende jev minister 
Eduardo Frei, ki je poskrbel, 
da se je o najdbi raz vedelo 
po svetu. 

Pinochetov režim, ki zaen-
krat še ne tvega spopada s . 
katoliško cerkvijo, želi najd-
bo okvalificirati kot krimi-
nalno dejanje neznancev, ki 
da nimajo nobene zveze z 
njegovo vlado, Toda prva 
najdba trupel žrtev je v Čilu 
sprožila plaz. Baje je tajno 
prijavljenih še mnogo več ta-
kih množičnih pokolov in 
grobišč. Prej omenjena sku-
pina je našla tudi zid, pred 
katerim so streljali žrtve. 
Zdaj gre za identifikacijo 
neznanih žrtev. Če se bo iz-
kazalo, da so med njimi Pi-
nochetovi nasprotniki, oziro-
ma pristaši Allendejevega gi-
banja, bo to čvrst dokaz o 
krvavi vladavini vojaške 
junte. 

Pod vplivom svetovnega 
javnega mnenja tudi ZDA 
vse bolj obrača hrbet Pinoc-
hetu. ZDA zahtevajo izroči-
tev nekdanjega Pinocheto-
vega notranjega ministra ge-
nerala Contrerasa, ki je uka-
zal izvršiti atentat na bivšega 
Allendejevega ministra Or-
landa Leterierja, ki ga je v 
New Yorku razneslo na kose 
v miniranem avtomobilu. 

Vse kaže, da je Pinochet 
prišel v nemilost pri svojih 
ameriških zaščitnikih, kajti 
popolnoma jasno, da je bil 
puč v Čilu, režiran v centrali 
ameriške CIA. Ni prvi pri-
mer, da je CIA odpisala pre-
nekaterega eksponenta, ko 
je le-ta opravil svojo vlogo. 

Dekle svojemu prijate-
lju: Dve novici imam za-
te, ena je slaba, druga do-
bra. Slaba je, da bom ime-
la otroka, dobra pa, da ni 
tvoj. 

Njegov obraz je razkra-
span, oko pomodrelo in 
ves se opoteka. Sreča ga 
prijatelj: 

- Joj, kakšen pa si?! 
Pospremim te domov. 

- Nikar, od tam na-
mreč prihajam! 

Prijateljici se pogovar-
jata. Ena reče: 

- Zamisli. Sanjalo se 
mi je, da me je napadla 
žival, katere kožo nosim 
kot krzneni plašč. 

Druga zlobno: 
- Saj se menda ne bojiš 

zajta? 

Nečak: Teta, si ti res 
igralka? 

Teta: Nisem. Zakaj 
vprašuješ? 

Nečak: Oče pravi, da je 
pri nas pravi teater, kadar 
si pri nas. 
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